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Какво ще направиш 
за българската общност
на Острова с 1000 паунда?

Кралят на европейския 
„дрифт” Тодор Дунев

Кандидатстваме за социална 
помощ и получаваме отказ - 
как да действаме?

Леа Иванова:
„Би трябвало
да имам два живота“

Царски разузнавачи 
работеха за ОФ

По дяволите футбола, 
отиваме на опера!

Моето провалено студентско 
лято в град Хъл

Цена £  1.00

Издание на PA Events Ltd.

Имаме си вече Български Имаме си вече Български 
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НОВ МАГАЗИН
за българите в района на 
Kilburn,
Северен Лондон

„КЪСМЕТЧЕТО“ - 
новият 
български 
магазин в 
Западен Лондон

нана стр.  стр. 1717
             Cafe-Bar OLIMP

Българска кухня
Петък и събота – 
жива музика до зори
Безжичен интернет

на стр. 32

културен културен 
институтинститут
в Лондон
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На 28 септември предстои официалното откриване на Българ-

ския културен институт в Лондон. Събитието ще бъде почетено 

от министъра на културата Вежди Рашидов и ще бъде озвучено 

от концерт с внушителна листа участници, сред които Теодоси 

Спасов и солистки от „Мистерията на българските гласове”. 

Сигурно ще попревали и през този ден. Да му върви все на 

вода на нашия културен институт! Дано помогне на все повече 

британци и българи да откриват България... в Лондон. 

За нуждата от подобен духовен център (както и за другия, 

българска православна църква) се пишеше отдавна по форуми, 

хората се ядосваха, гледайки лъскавия културен институт на 

румънското посолство, после в първото си интервю за БГ БЕН по-

сланикът ни Любомир Кючуков обеща да има такъв център, после 

се разбра, че не са отпуснати пари и т.н. Важен е хепиендът. 

Българският културен институт е всъщност ремонтираният 

сутерен на посолството ни, но с отделен вход, с нов кокетен 

артфасон, богата културна програма и амбициозен ръководител. 

Директорката на института - Светла Дионисиева, даде първи 

разяснения пред БГ БЕН относно работната програма и какво 

най-общо да очакваме от 28 септември нататък.

Светла Дионисиева учи театрална режисура в IAMU – Прага, и актьор-
ско майсторство в Театралната академия в София. Играе в театрите „Сълза 
и смях”, „199” и Малък градски театър „Зад канала”, участвала е в много 
постановки в телевизията и киното. В Англия пристига преди няколко 
години заради дъщеря си, която е студентка по право. От 2005 до 2009 
г. е на мандат като управител на комплекса на Българското посолство. 
През този период организира изложби и др. културни събития. От 26 
май тази година е назначена за изпълняващ длъжността директор на 
Българския културен институт в Лондон.

Светла Дионисиева - 
директор на Българския 
културен институт в Лондон

Идеята за откриването на 
подобен център съществува 
сред българската общност от 
дълги години, защо толкова 
се забави реализирането й?

- Не съм свидетел на труд-
ностите, предизвикали това 
забавяне, но вече знам, че до-
бронамереността и усилията, 
които доведоха до решението 
на Министерския съвет от 
17 март тази година, не са от 
вчера. В момента искам да гле-
дам напред и в лице работата, 
която идва след една важна и 
радваща стъпка – създаването 
на Института. 

Случайно ли е откриването 
на центъра в ПР-ния септем-
ври, месец преди президент-
ските избори?

- Ще ви отговоря с думите 
от предишния ви въпрос: след 
като тази идея съществува 
сред българската общност в 

Лондон от дълги години, не 
е случайно, че е дошъл онзи 
септември, в който тя да бъде 
реализирана.

Какво ще намери посетите-
лят тук?

- Надявам се, Институтът да 
се превърне в място за срещи, 
за контакт с творби на българ-
ското изкуство и култура и с 
негови създатели. Едно живо 
средище, което ще придаде 
друга жизненост за българи и 
британци, които искат да раз-
берат повече за България, за 
нейното минало, настояще и 
бъдеще, белязано от емоция, 
самочувствие, отвореност.

Ще се предлагат ли на място 
консултантски или превода-
чески услуги?

- Те са извън периметъра на 
работата на института.

Ще предлагате ли информа-
ция за българските културни 

прояви на Острова, или ще 
научаваме само за тези, ор-
ганизирани от българското 
посолство?

- Много се надявам скоро 
Инстит у тът да разпо-
лага с богата информа-
ция за всички подобни 
прояви, която на свой 
ред да огласява. В това 
отношение разчитам на 
сътрудничеството на  на-
шите сънародници, кои-
то организират такива 
събития.

От колко помещения 
се състои Институтът и 
от коя дата ще има пълен 

достъп до тях? 
В момента разполагаме със 

зала „София”, в която ще бъдат 

организирани различни съби-
тия – изложби, концерти, 
прожекции на филми, лите-
ратурни вечери, камерни и 
куклени спектакли и др. За-

лата е основно ремонтирана 
и е оборудвана по последна 
дума на техниката. На същия 
етаж предстои да открием до 
края на годината библиотека 
и читалня. На третия етаж в 
сградата на посолството имаме 
офиси и помещение за провеж-
дане на репетиции.

Ще можем ли да закупуваме 
оттук билети за български 
културни прояви във Вели-
кобритания, като например 
пр едс тоящия концерт на 
Мистерията на българските 
гласове в Барбикан?

- Това е трудно да се случи, 
ако няма специална договоре-
ност между продуцентите. 

Могат ли хората да сигна-
лизират за събития, които да 
станат част от предстоящата 
програма на Центъра? Как 
ще се пресява културният 
живот, отразен във Вашата 
програма?

- Малко по-горе отговорих 
на този въпрос, но ще повто-
ря, че взаимно ще се „търсим” 
в информацията на такива 

събития. Разбира се, ще се 
държи на сериозното художе-
ствено равнище.

Предвижда ли се сътрудни-

чество с българите, организи-
ращи семинари, тематични 
срещи, празници и т.н. 

- Зависи от конкретния слу-
чай.

От колко души се състои 
настоящият щат на БКЦ и 
планира ли се да нараства?

- В момента съм само аз и 
изпълнявам длъжността ди-
ректор.

С какви средства очаквате 
да разгърнете дейността си 
поне до края на годината?

- Първи годишен бюджет 

Институтът ще има за 2012 г. 
Естествено, планирани са и 
средства за дейност за трите 
месеца до края на настояща-
та. Мисля, че при разумно 
съобразяване с наличните 
възможности Българският 
културен институт може да 
направи първите си крачки 
като забележимо културно 
присъствие през месеците до 
Коледа. Тези месеци са важни 
и по отношение на това да се 
съобрази работният календар 
на института за следващата го-
дина и реалните възможности 
за неговото осъществяване. Не 
обещавам невиждани чудеса, 
но институтът ще има един лю-
бопитен, смислен, съобразен с 
финансовата реалност живот.

Стр. подготви: Лилия Русева

Някои от събитията 
в Българския 

културен институт 
до края на годината:
• Три концерта на детския състав „Загор-

че”
• Постоянна изложба на съвременни наши 

изтъкнати художници
• Прожекции на българските филми „Светът 

е голям и спасение дебне отвсякъде”, „А сега 
накъде?”, „Господин за един ден”, „Лачените 
обувки на незнайния воин”

• Съботни матинета – изпълнения на млади 

музиканти
• Изложба на Дечко Узунов за Деня на на-

родния будител - 1 ноември
• Вечер на Тома Томов – филм, дискусия
• Концерт-изложба на Делчо Делчев
• Литературна вечер с Антон Дончев
• Промоция на диска на Лондонския 

български хор
• Вечер на българската кухня, хляб и вино
• Ревю на модни български дизайнери и 

фризьори – коледни тоалети и прически
• Голям Коледен концерт

За допълнителна информация: 
www.bcilondon.co.uk
Bulgarian Cultural Institute London
186 Queen's Gate, SW7 5HL, London, UK

Не обещавам Не обещавам 
невиждани чудеса

Едно живо Едно живо 
средище, средище, 

което ще което ще 
придаде друга придаде друга 

жизненост жизненост 
за българи и за българи и 

британци, британци, 
които искат които искат 
да разберат да разберат 

повече за повече за 
БългарияБългария
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БГ БЕН
Остава малко повече от месец до из-

борите за президент и вицепрезидент на 
България. Кой кого? Вестник БГ БЕН и 
уебпорталът на българите във Великобри-
тания БГ Хелп решиха да съкратят времето 
за догадки и агитация и да организират на 
сайтовете си анкета на тема „Президентски 
избори 2011 – За кого ше гласувате?”

Заповядайте, да пуснем заедно елек-
тронната си бюлетинка на адрес:

www.bghelp.co.uk 
или www.bgben.co.uk

Глас народен - глас божи! Каквото по-
каже тази анкета, то няма да се разминава 
особено с крайния резултат. Основните 
двойки-кандидати са вече в играта. Време 
е да им завъртим рулетката.

АЛБИОН

Шукрие - 020 8826 1361, 07886658810
Александрина - 020 8826 1320 , 07769144023

БЕЗПЛАТНА КОНСУЛТАЦИЯ НА БЪЛГАРСКИ!

Барометър – www.inbox@bgben.co.uk

Крадци ли? 
Разследвайте ги сам

The Daily Mirror
Добросъвестен съсед в 

графство Хердфордшър бе 
шокиран да чуе съвет в 3 
часа сутринта по линия 999, 
докато долагал за крадци, 
тършуващи в съседна къща, 
че трябвало да се занимае 
сам със случая и да събере 
достатъчно доказателства. 

Тони Гуудийв на 67 г., баща 
на 4 деца, бил събуден в 
малките сутрешни часове от 
алармата на съседната къща. 

Знаейки, че съседите му са 
заминали във ваканция, той 
веднага набрал 999, но опера-
торът му казал сам да проучи 
ситуацията, защото полицията 
се нуждаела от доказателство 
за проникване с взлом, преди 
да реагира и изпрати хора. 
Пенсионерът бил по пижама, 
„въоръжен” единствено с фе-
нерче и оспорил разумността 
на идеята да се намъкне в 
ограбваната къща в този мо-
мент, след което разговорът 
приключил. На следващия ден 
била констатирана липсата на 
скъпоценности и бижута. От 

полицията му обяснили, че 
според новите разпоредби 
трябвало да разполагат с 
безспорни доказателства, че 
алармата на къщата не е за-
действана... нарочно.

Този странен Албион...

Остават 10 дена до 27 септември

Да спретнем предизборна анкета

БГ БЕН
*През по-

следните 
седмици 
получа-
ваме в 
с л у -
жеб-
ната 

поща редовна кореспонден-
ция от предизборния щаб 
на независимата кандидат-
президентка Меглена Кунева. 
Следим задочно всяка стъпка 
от турнето й, което не подми-
на и Обединеното Кралство. 
На 13 септември се състоя 

срещата й с Българския Сити 
Клуб в Лондон. Напористата 
евродама искаше да посети и 
училището към посолството 
ни, но оттам успяха да я убедят, 
че не е подходящо да се среща 
предизборно с деца. Българ-
ската емиграция определено 
привлича вниманието на г-жа 
Кунева, която, по една или дру-
га причина, беше по-близо до 
нея, защото рядко се вестваше 
в България през последното 
десетилетие. 

*Мимолетна радост – полу-
чихме писмо и от пресцентъ-
ра на ГЕРБ, което ни дари с 

интервю на председателя на 
Комисията по правни въпроси 
в Народното събрание - Ис-
кра Фидосова, коментиращо 
проблемите за гласуването в 
чужбина (то ще бъде поместе-
но в следващия ни брой). От-
там насетне – мълчание. ГЕРБ 
играят на едро.

*Ивайло Калфин – N/A (ве-
роятно още не е стихнало 
вълнението от обявяването на 
жокера му Стефан Данаилов).

*Волен Сидеров – N/A (така 
или иначе електоратът му е 
„на един мегафон разстояние” 
в България).

Меглена Кунева (засега) е най-горещият 
ухажор на българите в чужбина

БГ БЕН
*През п
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На 23 октомври 2011 г. (неделя) ще се про-
ведат избори за президент и вицепрезидент на 
Република България.

В населените места, където има диплома-
тическо или консулско представителство, се 
образуват избирателни секции при наличие 
на не по-малко от 20 избиратели, заявили 
желание да гласуват, не по-късно от 27.09.2011 
г. (25 дни преди изборния ден). 

Български гражданин извън страната, навъ-
ршил 18-годишна възраст към изборния ден, 
който не е поставен под запрещение и не изтъ-
рпява наказание лишаване от свобода, може да 
заяви желанието си да гласува не по-късно от 
27.09.2011 г. в писмена форма чрез заявление. 

В заявлението избирателят посочва: соб-
ственото, бащиното и фамилното си име по 
паспорт, лична карта или военна карта (само 
за военнослужещите), единния си граждански 
номер, адреса на пребиваване в съответната 
държава, постоянния си адрес в Република 
България и населеното място, в което желае 
да гласува.

Всеки желаещ да гласува подава отделно 
заявление, което подписва саморъчно и пред-
ставя лично в дипломатическото или консул-
ското представителство на Република България 
в съответната държава или се изпраща чрез 
писмо. Сканирано изображение на саморъчно 
подписаното заявление може да бъде изпра-
тено в електронна форма на е-mail адреса на 
българското дипломатическо или консулско 
представителство на файл в pdf -формат. 

Адрес на посолството на Република 
България в Лондон:

Bulgarian Embassy, 186-188 Queen’s Gate, 
London SW7 5HL 

E-mail: izbori2011@bulgarianembassy.org.uk 

Изборният ден извън страната започва в 
6.00 ч. местно време и приключва в 19.00 ч. 
местно време. Невключени в избирателните 
списъци български граждани с избирателни 
права, явили се да гласуват в изборния ден, се 
вписват в списъка от секционната избирателна 
комисия в изборния ден и могат да упражнят 
правото си на глас.

В изборния ден избирателят представя до-
кумент за самоличност (паспорт, лична карта 
или военна карта (само за военнослужещите) 
и декларация по образец (Приложение № 17). 
Когато срокът за валидност на паспорта или 
личната карта на избирателя е изтекъл, той се 
допуска до гласуване, ако представи удосто-
верение, издадено от дипломатическото или 
консулското представителство на Република 
България, че е подал заявление за продължа-
ване на срока на валидност или за издаване на 
нов паспорт, или лична карта. 

Заявление за участие в изборите (При-
ложение № 16) и декларация по образец 
(Приложение № 17) можете да получите на 
място в посолството на Република Бълга-
рия в Лондон, или като посетите страни-
цата на българското посолството: www.
bulgarianembassy-london.org

Гласувайте за откриването на удобна 
изборна секция във вашия район
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Компании с ограничена отговорност (Limited Companies)

         -    Регистрация на нови компании
         -    Годишно счетоводно приключване
         -    Payroll, VAT returns, CIS monthly returns
         -    Payroll на място във Вашия офис

Самоосигуряващи се лица (Self-employed)

         -    Възстановяване на данъци от Tax office
         -    Регистрация в Tax office, съдействие за NINO interview
              според новите изисквания
         -    CSCS карти за строителния сектор
         -    Откриване на банкови сметки директно в нашия офис
         -    Съдействие за всички видове социални помощи

6 години Prime Advisors   |   На разположение през цялата година*   |   Модерен 
счетоводен софтуер   |   Директна връзка с Tax Office    |   5 телефонни линии

*с изключение на Коледните празници

6 Hamilton Road, London E15 3AE         0207 511 3404     primeadvisors.co.uk

Катя Деливерска

Какво всъщност е „дрифт”?
Дрифт е вид контролирано пързаляне при 

вземането на завоите. Когато дрифтите, вие 
използвате тежестта и инерционния момент 
на колата си, за да я придвижите латерално 
(laterally – странично), докато тя все още се дви-
жи напред. В повечето случаи дрифт означава 
да „прекарате“ задницата на колата по-бързо 
от предницата през завоя, като „контрирате“ 
с предните колела, за да запазите контрола и 
правилното положение на колата в завоя. „Drift ” 
за тези, които го разбират, е една висша форма 
на автомобилния спорт, защото автомобилът 
се кара буквално на границата на загуба на 
контрол поради плъзгащата се задница.

Дрифтът е вече популярен и на 
Острова...

От седем години насам във Великобритания 
се организират дрифт шампионати. Два от тях 
са BDC (British Drift Championship) и ODC 
(Open Drift  Championship), а преди три години 
беше създаден и най-елитният шампионат в 
Англия – JDM AllStars, в който са поканени само 
победителите от другите състезания. От 2010 г. 
JDM AllStars започнаха да канят победители от 
европейските шампионати. Целта на JDM AllStars 
е да станат централният шампионат на Европа и 
да се конкурират с азиатските и американските 
дрифт състезания, а участията и записванията 
за него стават само с покани и одобрения от 
организаторите.

Програмата на JDM AllStars 
на 17 септември е:

13:00-14:30 - свободна тренировка
15:00 - суперобиколка (топ 32 състезатели 

дрифтят един след друг)
16:00-18:00 - Топ 32 битките започват
18:00 - 19:30 - концерт
19:30-20:30 - Топ 16 състезание
20:30 - 21:30 - Топ 8 състезание и финал
21:30 - 22:00 - награждаване

Wembley Stadium, Wembley, London, HA9 0WS 
Билетите са на цена от £10 и могат да бъдат 
закупени на място

17 септември, събота – насам, автоманиаци! Заповядайте на финала по Заповядайте на финала по 
дрифт на JDM AllStars (European дрифт на JDM AllStars (European 
Drift Series), който се провежда Drift Series), който се провежда 

в Лондон, Wembley, в Лондон, Wembley, 
на 16 и 17 септемврина 16 и 17 септември

Тук ще видим и дрифт 
звездата на България 

С гордост Ви съобщавамe, че в състезание-
то ще участва и Тодор Дунев, който беше за 
първи път поканен на тазгодишните финали 
на Wembley. Той стартира състезателната си 
кариера в Германия в сериите Lupo Cup през 
2000 г. и още същия сезон печели титлата в 
клас Junior. През следващата година пре-
минава в по-големите серии на Puma Cup, 
където се изправя срещу бъдещите звезди 
на германския автомобилен спорт. В края 
на сезона Тодор заема престижното пето 
място. След натрупания опит в Германия 

Тодор стартира в Българския шампионат за 
туристически автомобили, където печели 
4 поредни шампионски титли във всичките 
класове, в които се състезава. Следващата 
и засега последна стъпка в кариерата на 
пилота е дрифтът. През 2009 г. той успява да 
грабне третото място на престижното състе-
зание King Of Europe, а през 2010 г. доказва, 
че заслужава повече от това, и става King Of 
Europe, печелейки първо място.

Кой стои зад гърба на звездата?
Фирмата, която спонсорира и помага 

за подготовката на Тодор Дунев за пред-
стоящото му състезание, е Demo Auto Centre 
(London). В този сервиз имаха нелеката задача 

да направят колата му конкурентоспособ-
на за английския шампионат. Услугите на 
сервиза на Demo Auto Centre са МОТ клас 
4 и 7 (технически преглед), продажба на 
гуми – нови и втора употреба, електронна 
диагностика, ремонтни дейности, както и 
състезателен тунинг на автомобили. Един 
от собствениците на сервиза е Емил Иванов, 
който също има дългогодишен опит в дрифт 
състезанията и участва в английски и гръцки 
дрифт шампионати.
Demo Auto Centre, Arch 33 Iverson Road, 
London, NW6 2HG 
Тел.: 07835 154 884, www.demoautocentre.
co.uk

Кралят на европейския „дрифт” Кралят на европейския „дрифт” 
ТОДОР ДУНЕВ ТОДОР ДУНЕВ ви готви шоу на Уембливи готви шоу на Уембли

Зорница Гоган
На паметната за цял свят дата 11 

септември открихме новата учебна 
година в Българското училище „Аз-
бука“ в Дъблин. В концертната зала 
на училище St. Conleths, празнично 
украсена, за пръв път пристъпиха 
не само първокласниците, но и 
останалите ученици от Българското 
училище. 

За втора поредна година всички 
ученици, преди да влязат в класните 
стаи, преминаха през огромен венец 
с формата на шестица – за много 
успех и късмет през годината. Развъ-
лнувани първокласници и родители 
запаметяваха момента с фотоапарати 
и видеокамери. 

Започнахме с минута мълчание в 

памет на всички загинали в атаката, 
която преди десет години обедини 
света срещу тероризма, също така 
почетохме паметта на големия бълга-
рин - професор Тодор Желев. След 
това прозвуча химнът на Република 
България. Директорът на Българ-
ското училище в Дъблин, г-жа Татяна 
Аданова, поздрави всички с началото 
на новата учебна година. Посланикът 
ни в Република Ирлания, г-н Емил 
Ялнъзов, също поздрави всички и 
раздаде удостоверенията за завършен 
клас. С умиление си припомнихме ми-
говете при откриването на училището 
преди четири години, а след това вед-
нага вкарахме в употреба подаръка, 
изпратен ни от Българското училище 
в гр. Корк – училищен звънец.

Първи учебен Първи учебен 
звънец в училище звънец в училище 
„Азбука“ в Дъблин„Азбука“ в Дъблин
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 Семейно право /Разводи/
    Уреждане на отношения с деца, издръжки
 Трудово право /отношения с работодател,
    неизплатени трудови възнаграждения
 Вещно право / съдействие при купуване и  
    продаване на имот
 Кандидатстване за визи и английски паспорти
 Облигационно право / възстановяване на дължими суми/

Уреждане на отношения между наемодател и наемател /
промяна на име
За повече информация, моля свържете се 
с Невена на следните номера:
07796 44 58 57 / 0208 646 8291

За  повече подробности:
Tел. 07772591410, email: bukvaran@yahoo.co.uk

Българско училище
„БУКВАРАН”

Leyton (Източен Лондон)
Продължава записването на 

деца от 8 месеца до 7 години
и ученици от 6 до 14 години

Детска градина и начално училище
за учебната 2011/12 година

Културна програма – септември, Лондон
20 септември

Прожекция на филма 
„Заложници” и среща 
разговор с неговата 
авторка – Велислава 
Дърева. Филм, посве-
тен на изпитанията 
на 5-имата задържа-
ни български медици, 
които са отвлечени от 
болницата в град Бен-
гази и оцеляват след 
повече от 8 години 
престой по либийски-

те затвори. Филмът 
изследва в дълбочина 
един от най-шумните 
международни скан-
дали на отминалото 
десетилетие.
Ian McKellen Hall 
Lighthouse
111-117 Lancaster 
Road
Ladbroke Grove
West London
W11 1QT 
18.30 часа

24 септември
Концерт на „Мисте-

рията на българските 
гласове” в Barbican, 
Лондон

Прочутият българ-
ски вокален ансамбъл 
„Мистерията на бъл-
гарските гласове” ще 
изнесе самостоятелен 
концерт във фести-
валния комплекс на 
Barbican. 
Barbican Hall 

Silk Street 
EC2Y 8DS
Teл.: 020 7638 8891
19.30 часа, цена на 
билетите £10 - £25
www.barbican.org.uk

27 септември
Изложба на икони 

и мозайка на Иван 
Джуджев. Предста-
вените творби на ху-
дожника са повлияни 
от византийския стил 

и стила на Ренесанса 
и се състоят от серии 
икони от позлатени 
листа и двата забе-
лежителни мозаечни 
панела „Главата на 
Иисус” и „Трите све-
ти йерарха”

Bulgarian Embassy
186-188 Queen’s Gate 
London
SW7 5HL 
18.30 - 20.30 часа

БГ БЕН
Българските школа „,Васил Левски” (Баркинг) и „Ро-

зова долина” (Тотнъм) започнаха новата си учебна 
2011/2012 година. В тях ще се обучават близо 260 
български деца, живеещи на Острова, 66 от които 
са първокласници. Сериозна цифра, която говори 
за все по-нарастващото българско присъствие и 
родителски амбиции.

Макар и сравнително млади, тези две училища 
станаха своеобразен културен център за българи-
те на Острова. От тази учебна година училището в 
Баркинг разполага с още една учебна стая, за да 
отговори на непрекъснато увеличаващия се брой 
ученици.

Предстоят да бъдат направени и редица нововъведения, 
свързани с методите на преподаване. Благодарение на 
подкрепата на Министерството на образованието ще бъдат 
закупени супермодерни мултимедийни системи, които ще 
позволяват на всички ученици да вземат едновременно уча-
стие в упражненията чрез индивидуална „мишка”, свързана 

с компютър майка. Всяко дете ще може да пише с мишката 
на чина си директно върху учебната дъска. Системата е 
на Microsoft и е с доказани добри резултати в целия свят. 
Програмата и учебниците, по които се обучават децата, са 
одобрени от МОМН, като материалът е специално адапти-
ран за двуезични деца, учещи български език в чужбина. 

Постигнатите добри резултати в двете учи-
лища са резултат от съвместната работа на 
преподавателките Веселина Семерджиева и 
Мариана Начева – педагози с квалификация 
и стаж от България, и директорката Милена 
Везенкова. Г-жа Семерджиева твърди, че по-
стиженията на децата са просто невероятни, 
като по-голямата част от учениците са на 
нивото на техните връстници от България, 
въпреки че тук учат само по 4 учебни часа 
на седмица. Помощта и ангажираността на 
родителите е също много важен фактор: 
„Всяка седмица пътуваме по 60 мили, за да 
посещаваме училището, но напредъкът на 
детето ни е очевиден”, твърди майка на вто-
рокласник от училището в Баркинг.

От тази година се въвеждат и безплатни 
извънкласни форми на обучение, които ще 
съчетават елементи на забавление и обуче-
ние и в същото време ще са на българска 
тематика. Там децата ще майсторят различни 
български сувенири, ще танцуват хора и 
ръченици, ще пеят български народни песни. 
Професионализмът, желанието и огромният 
хъс за работа на учителите е заразяващ. 
Преподавателският екип е от млади хора, 
които се опитват да вземат най-доброто от 
българската и английската учебна система и 
да го приложат в работата с децата. Послед-
ните научни изследвания показват, че деца, 
които учат втори език, се справят по-добре 
и в обучението на основния си език. 

Двете училища са създадени и се стопанис-
ват от семейство Везенкови, които неедно-
кратно са доказвали ангажираността си към 
българската общност във Великобритания. 
„Училищата са българският остров на Остро-
ва. Щастлива съм, че имам семейство и при-

ятели, които ме подкрепят и 
помагат в това начинание, 
че имам работа, която ми 
позволява да отделям сред-
ства и време за подобен вид 
каузи”, сподели пред БГ БЕН 
г-жа Везенкова. 

Училищата са отворени 
за всеки. Ако смятате, че 
имате какво да дадете на 
българската общност, тук е 
мястото, където ще намери-
те разбиране, подкрепа и 
място за изява.
За контакти и записвания:

Милена ВЕЗЕНКОВА 
Моб. 07852125275

Модернизират първокласниците Модернизират първокласниците 
ни в Баркинг и ни в Баркинг и ТотнъмТотнъм

Участвайте в първия 
по рода си проект на 
стойност от £1000.00, 

финансиран от 
www.bulgarianfood.co.uk
Правила и условия за кандидат-

стване:
- Идеята трябва да облагодетелства 

българската общност на Острова, а не 
един човек или малка група от хора.

- Проектът трябва да включва идея 
и предложение за конкретна реализа-
ция и да се осъществи в срок, не по-
късен от 3 месеца след финансирането 
му. Необходима е и лична ангажира-
ност на автора за изпълнението му. 

- Спонсорът си запазва правото да 
следи и контролира изпълнението на 
проекта.

- Тематиката на проекта може да 
бъде в сферата на културата, изку-
ството, развлеченията, взаимопомощ-
та или различни социални проблеми 
на общността.

- Информация за отличения проект 
и неговия автор ще бъде публикувана 
на страниците на БГ БЕН.

- В конкурса могат да участват само 
физически лица, а не фирми, органи-
зации или сдружения.

- Не е задължително авторът да 
бъде българин, стига да са спазени 
условията на конкурса.

- Краен срок за получаване на про-
екти - 20 декември, 2011 г.

- Най-добрият проект ще бъде 
излъчен на 9 януари, 2012 г., като 
сумата ще бъде изплатена на автора 
с двустранен договор и условие про-
ектът да бъде реализиран до 3 месеца 
след получаване на средствата.

Очакваме вашите проекти в сво-
боден текст на: 

zaharlieva@yahoo.co.uk

Какво ще направиш за българската 
общност на Острова с 1000 паунда?

БГ БЕН
Нашият добър приятел и сътруд-

ник на БГ БЕН – карикатуристът 
Николай Арнаудов, влезе в Топ 10 
класация на световните майстори 
на перото и туша. На 9-ото между-
народно биенале в Чехия той се 
класира под No 10 в топлистата на 
отличените карикатуристи. Журито 
разгледа 942 творби, изпратени от 
281 карикатуристи, от 57 страни на 
5 континента. Ники участва с 4 свои 
карикатури в биеналето, чийто на-
слов тази година беше „Изненада”. И 
тъй като артсъбитието бе по тради-
ция в град Писек, край река Отава, 
благословен с пясъка си със златни 

примеси, оценките на журито бяха 
в грамове пясък, символично из-
сипвани в пясъчен часовник. Кари-
катурите на нашия художник бяха 
оценени на 209 г златоносен пясък 
- достатъчни, за да мери авторът 
им ръст със световни имена като 
поляка Павел Кучински (235 грама) 
и украинеца Юри Кособукин (61 г). 
В журито участваха двама от най-
известните карикатуристи в света 
– Герхард Геп (Австрия) и Мирослав 
Бартек (Чехия). 

И още нещо – пред Ники не 
успя да се класира нито един 
друг карикатурист от Балкани-
те. Честито! 

www.bghelp.co.uk
Здравейте и заповядайте на „Българската улица”!Предлагаме Ви нова безплатна услуга, с която можете да намерите други българи близо до Вас. Моля посетете www.bgstreet.co.uk и добавете вашата улица, за да можете да търсите други българи, живеещи около вас.
Споделете българската улица с вашите приятели във facebook или по email. Вашето участие е важно - нека да се намерим на Острова!

Да се намерим на 
„Българската улица” в UK

НАШ ЧОВЕК
Карикатуристът сътрудник 

на БГ БЕН улучи десетката

- Нека аз, нека аз!- Нека аз, нека аз!

The Daily Mail
Другото лице 
на десетата 
годишнина 
от датата 
9/11 в Лондон 
– протестно 
шествие пред 
американското 
посолство на 
Grosvenor Square, 
организирано 
от групата 
„Мюсюлмани 
против 
кръстоносните 
походи”

Карикатура: Карикатура: 
Николай АрнаудовНиколай Арнаудов
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 - Един мой приятел от Сту-
дентския съвет на Свищовския 
университет ми каза през де-
кември миналата година, че 
имало изнесена в университета 
информация за летен трудов 
стаж (work placement) за 6 души 
в университета в английския 
град Хъл. Стажът се организи-
раше по програмата „Еразъм”, 
която се занимава с развитието 
на студенти в границите на ЕС. 
От страна на нашия универси-
тет обикновено се изпращаха 
студенти в Англия за обуче-
ние, а не за стаж. Обадих се да 
се регистрирам и се оказа, че 
съм единственият кандидат за 
участие в програмата. Бях одо-
брен и започнах да подготвям 
кандидатските си документи 
– адреси, данни, CV, мотиваци-
онно писмо и т.н.

Ръководителката на летния 
ми стаж в Хъл – Сю Грийн, по-
иска да проведем интервю по 
скайп. Разговорът беше много 
общ. Целта му, както ми каза 
тя, била да установи дали знам 
английски. Летният ми стаж 
в Хъл беше в международния 
офис към Катедрата им по 
международни икономически 
отношения. Работният ми ден 
по договор беше от 10.00 до 
14.00 часа. Трябваше да посре-
щам чуждестранни студенти на 
летищата в Лийдс и Манчестър, 
да им показвам града, универ-
ситета, местата за пазаруване и 
развлечения, да ги настанявам, 
приемам, устройвам и т.н. След 
провеждането на интервюто 
подписах тристранния договор 
Training of Agreement - между 
университете в Хъл и Свищов 
и мен. 

Държа веднага да подчертая 
– беше ми разяснено, че трябва 
да разполагам с разрешително-
то за работа BR1. Но съгласете 
се сами, че не звучи особено 
успокояващо да си пратиш 
всички оригинални документи 
по пощата до Хоум офиса и да 
чакаш да бъдат разгледани след 
ен-брой месеца. А според дирек-
тивите на самия Хоум офис, за 
да кандидатствам за тази карта, 
трябва да съм „resident of UK”, 
т.е. да съм стъпил на английска 
земя. Това е написано черно на 
бяло и на сайта на UK Border 
Agency. 

Оказа се, че хората от универ-
ситета в Хъл не знаят за това. 
Получих официално писмо от 
Сю Грийн, в което тя се ангажи-
раше да ми помогне, след като 
пристигна в Англия, да реша 
въпроса по най-бързия начин. 
Уверяваше ме, че вече съм бил 
на договор към университета 
им и това щяло да се зачете от 
властите. В писмото си казваше, 
че веднага ще ми бъде уредена 
среща на английска земя със 
служител по емиграционните 
въпроси от UK Border Agency. 

И така, пристигнах в Англия 
на 25 май. Първата вечер спах 
в хотел в градчето Гримзби. 
На следващия ден (неделя) 
трябваше да прибера ключа за 
своята стая, която ми се пола-
гаше по силата на договора, от 
охраната на университета в Хъл. 

Казаха ми, че такъв ключ не бил 
оставян, и предложиха да ме 
настанят в т.нар. им emergency 
accommodation (квартири за 
спешни случаи). Мизерната 
стаичка, в която попаднах, при-

личаше повече на изтрезвител 
в някое районно МВР. Показах 
им, че по договор се водя като 
част от персонала на универ-
ситета. Това ги поразмисли и 
след няколко часа решиха да 
ме преместят на по-нормално 
място - стаята за гости на уни-
верситета.

Следващите два дена бяха 
почивни, имаше някакъв Банк 
Холидей. Едва в сряда се срещ-
нах с ръководителката на стажа 
ми – Сю Грийн, която ме разведе 
из университета и ме запозна 
с колегите от международния 
офис, където щях да работя. 
Каза ми, че на другия ден имам 
среща с въпросната служителка 
по емиграционните въпроси - 
Франсис Ледбъри. 

Разговорът ми с мис Ледбъри 
беше меко казано „небрежен”. 
Разпита ме кой съм, какво уча, 
защо го уча, женен ли съм, 
откъде идвам и най-вече какво 
съм правил в САЩ, защото 
видя американската виза в 
паспорта ми. След това ми даде 
...грешен съвет. Тъй като по до-
кументи съм се бил водил като 
доброволец (volunteer) и не съм 
получавал пари срещу труда 
си, не било необходимо да си 
вадя разрешително за работа и 
спокойно съм можел да работя 
без формата BR1. 

Аз наистина нямаше да рабо-
тя срещу трудово възнаграж-
дение, защото през месец май 
по програмата „Еразъм” ми 
бяха преведени 5000 лева. В тях 
влизаше трудовото ми възна-
граждение – 421 евро на месец, 
плюс 362 паунда за квартира в 
университетските общежития. 

Но жълта карта се оказа все 
пак, че трябва да имам. Ими-
грационен адвокат след това 
потвърди, че казаното от Ф. 
Ледбъри не е истина. За този 
30-минутен лаф моабет и този 

грешен съвет тя ме таксува по-
късно 120 паунда. 

Разполагам с официалното 
писмо на Сю Грийн, адресирано 
до мен и до моята преподава-
телка по английски език, което 
получих, преди да замина за 
Англия. В него пише, че разхо-
дите по правните консулатции 
се поемат от университета в 
Хъл. Два месеца по-късно ди-
ректорът на Свищовския уни-
верситет получи имейл с прило-
жени инвойси за дължими 120 
паунда за правна услуга, които 
трябва да се изплатят до края на 
септември. Най-обидната част 
от писмото гласеше дословно: 
„please chase Ivan …” (преслед-
вайте Иван, за да ги върне). 
Като оставим настрана личния 
резил от това противоречие в 
кореспонденцията с мен, това бе 
поредната неграмотност, която 
университетът ми сервира. 
Фактурата е личен документ, 
издава се от ръка на ръка или 
се праща с подпис по пощата. 
Никоя сериозна институция 
на Острова няма да ви приеме 
електронната фактура като 
доказателство, когато канди-
датствате, нали? За толкова 
елементарни хора наистина ли 
ни мислят англичаните?

А някой в университета в 

Хъл междувременно си беше 
дал труда да провери все пак 
как стоят нещата. Сю Грийн ми 
каза, че не мога да работя за тях, 
без да си извадя жълта карта. 
Направихме разпечатката на 
формата BR1, след което ми 
беше назначен ...ръководител за 
попълването й. Някакъв колега 
тайландец от Международния 
им офис. Явно ме възприемаха 
за абсолютен абориген. Трябва-
ше да съгласувам попълването 
на формата с него, преди да я 
предам. Отне му 3 дни, за да се 

организира да свършим работа-
та. Оставих формата в офиса на 
Сю. Оттам ме информираха, че 
при тази ситуация имам право 
да провеждам само наблюдения 
(observations) върху работата в 
офиса, без да участвам в про-
цесите там. 

Два дена по-късно се състоя 
абсолвентският бал на уни-
верситета, на който отидох по 
покана на един от колегите в 
офиса. 

На следващата сутрин Сю ме 
извика в кабинета си и ми каза: 
„Виж, Иван, ти си добро момче, 
но за съжаление трябва да се 
прибереш обратно в България. 
В момента всички английски 
университети имат пробле-
ми с българите и румънците”. 
Попитах на какво основание 
се прекъсва програмата ми за 
този университет. Започна да 
налучква отговори на момента. 
В началото каза, че съм бил за-
белязан да пия бири по време на 
абсолвентския бал и това щяло 
да се отрази на името на офиса. 
Отговорих, че съм бил поканен 
от колега на това събитие и че е 
съвсем логично на абсолвентски 
бал да не се пие само лимонада. 
Тя ме изслуша и каза, че „така 
или иначе в края на учебната 
година нямало много работа в 
университета”. 

На следващия ден вече бяха 
оформили официалния мотив. 
Сю Грийн ми каза, че ръководи-
телят на катедрата по междуна-
родни икономически отноше-
ния, към която е офисът ми, не 
искал да чака 5-6 месеца, докато 
ми се уредят документите. 

За справка – по договор тряб-
ваше да работя там от 17.05. 
до 31.10. В сайта на UK Border 
Agency пише, че формата BR1 

се получава до 3 месеца, а самата 
Сю Грийн ми беше официално 
заявила в първоначалната коре-
спонденция, че ще ми помогне 
на английска земя да придвижа 
нещата по най-бързия начин по 
силата на това, че съм сключил 
договор с университета. Когато 
се задейства спешна процеду-
ра, в сайта на UK BA пише, че 
въпросът с BR1 се решава в 
рамките на един месец. 

Имаше нещо генерално 
сбъркано в тези обяснения. 
Защо хвърлиха толкова усилия, 
докато бях в България да ме 
убеждават и да обещават неща, 
които се оказаха непроверени 
от самите тях? 

Всъщност имам отговор за 
себе си. В офиса, където бях 
допуснат за няколко дена като 
външен наблюдател, персоналът 
се състоеше от няколко души, 
които по цял ден не се занима-
ваха с нищо друго, освен да пият 
чай. Зад цялата гръмка фразео-
логия за междууниверситетска 
обмяна на опит и пращането на 
летен стаж стоеше простичката 
задача да се намери бодра смяна, 
която да стои в офиса от 8 до 
5 часа, да върши работата там 
през мързеливия летен сезон и 
да покрива гърба на любителите 
на чая, когато им се налага да 
отсъстват по лични дела. Никой 
не предполагаше обаче, че няма 
да мога да започна работата 
си там още на следващия ден. 
Трябваше да вкарат някого в 
разходи, да дойде на място, за 
да си прочетат законите. 

Показателно е, че след пре-
ждевременното приключване 
на програмата ми в универ-
ситета в Свищов пристигна 
обяснително писмо от Хъл, в 
което се казваше, че занапред 
няма да се допускат студенти 
от нашия университет на летни 
стажове, ако не разполагат с раз-
решение за работа BR1 и преди 
това не са посетили на място 
университета в Хъл за интервю 
и подаване на документи. Сори, 
че ви разходихме чак до Англия, 
за да го разберем.

След като ме изгониха от Хъл, 
отидох на следващия ден при 
моята мениджърка и я помолих 
да ми напише на хартия защо е 
станало така. Исках да разпо-
лагам с документ, с който да си 
търся правата. Тя доста се поиз-
поти, докато формулира отказа 
в писмен вид. Накрая написа, че 
причините са от „организацио-
нен характер”.

Отидох в Лондон, където 
започнах да обикалям Citizen 
Advice бюрата и да разпитвам 
какво мога да направя в тази 
ситуация. Изключително по-
лезни съвети получих там от 
една българска правистка на 
име Нина, с която ме свърза 
приятел. Тя ми каза, че имам 
всички основания да съдя уни-
верситета в Хъл и че вече има 
прецедент в практиката й, кога-
то българин, изпаднал в подоб-

на на моята ситуация, е осъдил 
университета, където е бил на 
стаж, на сума от 7000 паунда. 

Така ми мина лятото. Бях 
твърдо решен да предприема 
нещо, защото още ми кънтеше в 
ушите това унизително „Иване, 
ти си добро момче, но за съжа-
ление трябва да се прибереш 
обратно в България”. 

Вече заведох дело срещу 
университета. Съдя ги за про-
пуснати имуществени ползи. 
След провалянето на летния 
ми стаж сега трябва да върна 
отпуснатата ми сума по про-
грамата „Еразъм” в пълен раз-
мер. А по-голямата част от нея 
вече е изконсумирана заради 
разходите, които трябваше да 
направя, за да остана в Англия 
и да защитя своите права.

Съдя ги за нарушаване на 
закона в действията им спрямо 
мен. Имам подписан договор с 
тях и трябваше да получа пре-
дизвестието за освобождава-
нето ми в полагаемия ми се по 
закон срок. 

След като ме освободи, Сю 
взе договора и поправи датите 
по програмата в него с черен 
химикал, след което се подписа 
и би печат. Та това е подправяне 
на официален документ! В него 
тя написа, че датата на при-
ключването на договора ми е 12 
юни. Правото й да съкращава 
сроковете на моята програма 
може да стане единствено след 
допитване до дирекцията на 
„Еразъм”. Попитах я, докато 
драскаше върху договора, дали 
го е направила. Тя се поизчерви 
за момент и ми каза, че не ги е 
питала. А там като договорна 
страна фигурираше не нейното 
име, а името на шефа на Между-
народния офис към универси-
тета в Хъл.

Съдя ги за моралните щети, 
които ми нанесе този огромен 
и незаслужен стрес през по-
следните месеци. 

Съдя ги и за дискриминация. 
В писменото обяснение на Сю 
Грийн за моето освобождава-
не се споменава дословно, че 
„българи и румънци нямат 
правото да работят на тери-
торията на Великобритания”. 
Което, както всички знаем, е 
грубо невежество.

Простимо е да не си инфор-
миран. Непростимо е да си 
безотговорен. Ако Сю Грийн и 
емигрантската й консултантка 
Франсис Ледбъри си бяха дали 
труда да проверят сайта на UK 
Border Agency, щяха да открият, 
че там съществува специална 
форма за студенти на стаж WP2, 
която гарантира безпроблемна-
та ми работа като стажант. 

Вместо това с един черен 
химикал и два замаха „решиха” 
проблема. Но си отвориха друг 
проблем, защото ще се постарая 
да доведа нещата докрай. За 
„лош късмет” пазя в писмен или 
електронен вид всичко казано, 
но не направено.

Страницата подготви: 
Евгени кайдъмов

Серийна чиновническа немарливост с ан-
глийски адрес. Канят те на летен стаж, после те 
гонят, защото се оказва, че не знаят собстве-
ните си закони. Коктейл от безпардонност, 

невежество и арогантност, който българският 
студент Иван Йорданов Иванов трябваше да 
изпие до дъно това лято. Пито-платено.
Докога?

Моето провалено студентско Моето провалено студентско 
лято в град Хъллято в град Хъл

Иван Иванов, 22 г., студент в Стопанска ака-Иван Иванов, 22 г., студент в Стопанска ака-
демия „Д. А. Ценов“ (гр. Свищов), специалност демия „Д. А. Ценов“ (гр. Свищов), специалност 
„Международни икономически отношения”„Международни икономически отношения”
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Условията и 
техниката на 

безопасен труд 
на Вашето 

работно място са  
право на всеки 
един от Вас

Можете
да получите 

хиляди
лири стерлинги 
компенсация!

При всякакви видове 
трудови злополуки – 
наранявания при работа 
с машини, подхлъзвания, 
срутвания на участъци 
от постройки и 
сгради, контузии при 
повдигане на тежки 
предмети,  инциденти по 
невнимание
на ваш колега и т.н.

Екипът ни се 
състои от 60 опитни 

специалисти.
Нашата консултация 

е безплатна.
На вас вероятно
ви се полага значителна 
финансова компенсация.

Шукрие 020 8826 1361, 07886658810; Александрина 020 8826 1320, 07769144023 
Ashley House 235-239   High Road, Wood Green, London N22 8HF

Не оставяйте съдбата си в ръцете 
на вашия работодател, обърнете 
се за защитата на Вашите права 
към специалиста. Отнесете Вашия 
случай към Шукрие Хабил.
С нас можете да разговаряте на 
български език.
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Светослав ТЕРЗИЕВ В-к Сега
Всички в ЕС сочат 

България като прокажена 
заради закриляната от

 властта организирана 
престъпност и корупция

 България вече няма приятели в 
ЕС. Заедно с Румъния омръзна на 
всички, които от години се опитват 
по един или друг начин да й обяснят, 
че се държи неприлично за тяхната 
компания. Можеше да се очаква, че 
в един момент ще бъде сритана и ни-
кой няма да й съчувства. Този момент 
настъпи завчера, когато в Брюксел 
външните министри на 25 държави от ЕС 
заговориха на висок глас за хроничните 
недостатъци на България и Румъния 
и никой не защити двете грешници. 
Съветът на ЕС по общи въпроси не само 
одобри последния доклад на ЕК по 
правосъдие и вътрешни работи, но и пое 
щафетата от еврократите да критикува 
остро властите в двете държави като не-
способни да се справят с проблемите.

Единственият снизходителен жест 
към София и Букурещ бе направен с 
голословно твърдение, че правител-
ствата им имат “политическа воля” да 
изпълнят препоръките на ЕС, но целият 
текст по-нататък в приетото решение се 
свежда до констатацията, че и да искат, 
не ги бива. “Няма резултати в борбата 
с организираната престъпност и ко-
рупцията на високо равнище”, “приели 
сте закони, но не ги прилагате”, “съдът 
и следствието са зле”, но и “всички 
свързани (с тях) държавни фактори” са 
виновни. Няма по-звучен шамар досега 
за премиера Бойко Борисов и неговия 
вътрешен министър Цветан Цветанов, 
които се надяваха да доизбутат мандата 
си с извинението, че единственият вино-
вник е съдът, който проваля добрите им 
намерения. Шоуто на държавния цирк 
“България” бе освиркано от цяла Европа 
и оттук нататък съдбата на Борисов е да 
се превръща в парий, когото европей-
ските ни партньори ще заобикалят.

 Номерът на българските власти 
да се представят пред света за по-

слушковци, когато се борят с чуждата и 
с неорганизираната престъпност, да за-
крилят до последно родните мафиоти и 
корумпираните функционери на високи 
постове, е разобличен отдавна, както 
се видя от разсекретена телеграма на 
бившия американски посланик Джон 
Байърли от 2007 г. Дипломатическата 
търпимост не допуска да се говорят 
публично такива срамни за държавата 
неща. Но за разлика от Съединените 
щати, които не са канили България за 
51-ви щат, Евросъюзът я прие за свой 
член и се натовари с отговорност да 
я промени, за да се впише в неговата 
среда. Затова сегашният американски 
посланик Джеймс Уорлик може да 

продължава да хвали правителството, 
докато по дипломатическата поща текат 
засекретени критики, а Евросъюзът е 
принуден да назовава все по-открито 
проблемите, защото скриването им 
остава за негова сметка.

Какво следва по-нататък? 
Графикът е известен. На 22 септември 

ще се събере Съветът на министрите на 
вътрешните работи и правосъдието. 
Дневният му ред включва обсъждане 
на кандидатурата на България и Румъ-
ния за членство в шенгенската зона в 
светлината на последния доклад на ЕК 
по правосъдие и вътрешни работи. След 
като критичният доклад бе подкрепен и 
от правителствата на държавите членки, 
светлината му ще бъде повече от мрачна 
за шенгенските перспективи на двете 
кандидатки. Фактически вече не 3, а 
25 държави казват “не” на България и 
Румъния, въпреки че още има любезни 
правителства, които споменават тяхната 
“техническа готовност” за членство. 
Вътрешният министър 

Цветан Цветанов 
развя бялото знаме 

още миналата сряда в Брюксел, къде-
то участва в парламентарен дебат за 
влизането на страната в шенгенската 
зона. “Кога би могло да стане това, днес 
тук не се говори. Преди да бъде по-
зволено (присъединяване), трябва да 
е видян още един доклад на ЕК. Една от 
възможните дати е след юли догодина”, 
коментира той пред БНР. Можеше да го 
каже и по-просто: тази година е пропи-
ляна, а за догодина не знаем. Неговият 
ентусиазъм отпреди два месеца, че ЕК 
възнамерява да прекрати през лятото 
на 2012 г. наблюдението над България, 
защото щял да пише обобщаващ доклад 
за целия период на членството й, сега се 
е превърнал в смирение пред лошата 
перспектива. 

Единствената му надежда е поне да 
пъхне крак в шенгенската порта, ако 
Германия не се откаже окончателно от 
компромисно-
то си предло-
жение да бъдат 
отворени гра-
ниците само по 

въздух и море, като се запази гранични-
ят контрол по суша. Засега сигналите от 
Берлин са по-скоро разочароващи.

Жалко е да се наблюдава поведе-
нието на правителството, което в 

объркването си излъчва  
панически сигнали към Европа 

Вътрешният министър кани 
европейски граничари за 
съвместни патрули по грани-
цата с Турция, за да се уверят, 
че прочутите с корупцията си 
наши митници и други гранич-
ни контрольори вече са се по-
правили. Външният министър 
Николай Младенов пък настоя-
ва за смесени българо-турски 
патрули, за да успокои Европа, 
че турските власти няма да си 
затварят съзнателно очите пред 
незаконната миграция, както 
става по турско-гръцката грани-
ца. Заедно с това правителството 

уверява, че няма да премахне контрола 
по гръцката граница дори след приема-
нето на България в шенгенската зона, 
което е пълен абсурд, защото влизането 
в зоната означава премахване на кон-
трола по вътрешните граници между 
държавите членки.

Единственото, 
което дори не минава 

през главите на управляващите, е да 
изловят босовете на мафията, с които са 
другарували в миналото, а днес отхран-
ват с държавни и европейски фондове. 
Знакови фигури на организираната 
престъпност, сочени поименно в разсе-
кретените телеграми на американското 
посолство, а несъмнено и в неразсекре-
тените грами на европейските мисии в 
София, сега прокарват през България 
магистрални участъци на европейски-
те транспортни коридори и пълнят с 
гордост душата на премиера Борисов и 
на неговия кандидат-президент Росен 
Плевнелиев. Въпреки уверенията, че 
еврофинансирането за магистрали е 
гарантирано, парите не са потекли и ни-
кой не знае дали при общата финансова 
изнервеност в ЕС и при влошаващия се 
образ на България кранчето няма да 
си остане затворено. Ако до миналата 
година смятахме, че ЕС не смесва про-
блемите и че оценките по правосъдие 
и вътрешен ред няма да се отразят на 
кандидатурата ни за Шенген, днес се 
вижда, че има обща склонност всичко 
да се слага в един кюп. Както заради 
корупцията на високо равнище ни нямат 
доверие, че ще пазим общите граници 
на ЕС, така пак заради нея могат да 
ни отрежат от еврофинансиране, ако 
властите не дадат убедителни доказател-
ства, че не са филиал на организираната 
престъпност. 

Въпросът е дали след като са ударили 
европейското дъно, ще направят усилие 
да се изтласкат, или ще им хареса да си 
останат там на спокойствие, забравени 
от всички.

АЛБИОН

Шенген – през крив макарон
Иван Бакалов, e-vestnik

Всички европейски теле-
визии излъчиха неколко-
кратно репортажи за ру-
ските и скандинавските 
туристи, които не могат да 
се приберат по няколко дни 
заради неразбориите между 
българска туристическа 
фирма и българската (на-
ционална) авиокомпания. 
Репортажите са взети най-
вече от руските телевизии, 
които обърнаха повече вни-
мание заради пострадалите 
си сънародници.

Ако някой смята, че това 
няма да окаже влияние на 
престижа на страната, лъже 
се. И, разбира се, първият, 
който се излъга, беше зам.-
министърът на туризма 
Иво Маринов. Той каза за 
БТА, че очаква ефектът от 
случая върху имиджа на 
България да е минимален, 
защото последствията от 
него ще отшумят. Като че 
ли този зам.-министър се 
грижи повече за авторитета 
на фирмите и се мъчи да ги 
оправдава и омаловажава 
скандала.

Кой все пак е виновен? 
Това е първият въпрос на 

средния българин в такива 
случаи. И най-често не полу-
чава отговор - забатачват се 
някакви комисии, проверки 
и накрая не се знае.

А е много просто - в Бълга-
рия доминира мутренският 
бизнес. Довчерашни борци, 
каратисти, барети, бивши 
ченгета от охранителни 
фирми са завзели цели сек-
тори от икономиката, цели 
бизнеси, региони и команд-
ват пазара като рекетьори, 
мачкат другите, а властите 
ги подкрепят.

Някаква туристическа 
фирма „Алма тур” работи 
с години на загуба и трупа 
дългове. Какво говори това? 
Че и работата е съмнителна 
отвсякъде. Кой седи зад тая 
фирма, какъв е смисълът й? 
Отговор няма.

Но реални виновници за 
подигравката с туристите и 
излагацията на България са 
хората от ТИМ, който ку-
пиха авиокомпания „Бълге-
риа ер”. Мутрите нямат и 
идея какво е национален 
превозвач и национална 
отговорност. Това за тях е 
поредната далавера. Гепихме 
евтино авиокомпанията, ще 
си въртим далаверата.

Какво са виновни те в слу-
чая, ще каже някой, като на 
тях „Алма тур” им дължи 3,6 
млн. евро, не си плащат след 
неколкократни предупре-
ждения, логично е да спрат 
да возят техните туристи.

Има малка подробност - 
тези туристи са си платили. 

И не са виновни. И когато 
националният превозвач от-
казва да вози, излага Бълга-
рия, накърнява интересите 
на невинни хора, превръща 
ги в заложници в някакъв 
спор между фирми.

Най-напред това е стар 

номер на ТИМ - да събира 
дългове. Така са придобили 
куп хотели, производства, 
бизнеси в каква ли не област. 
Дори изкупуваха дългове 
и после слагаха на колене 
длъжниците и им взимаха 
бизнеса.

Как ТИМ - собствениците 
на „Бългерия ер” допуснаха 
една туристическа фирма да 
натрупа към тях дълг от 7 
млн. лева? Това нормално ли 
е? Откъде накъде? Защо не 
са си уредили отношенията 
още при първоначална-
та задлъжнялост? Сега от 
ТИМ, тоест от „Бългерия 
ер”, пускат съобщения, че 
ще търсят по съдебен път 
3,6 млн. евро. А защо досега 
не го потърсиха по съдебен 
път? Ами вкараха България 
в репортажите на всички 
европейски телевизии.

Според отчета на “Бълга-
рия ер” за 2010 г. длъжникът 
им “Алма тур флай” е най-
големият източник на при-
ходи от наем на самолети за 
авиокомпанията - 11,3 млн. 
лева, което е около 90% от 
тези приходи. Тоест - това 
е основният бизнес парт-
ньор.

„Алма тур” лятото на ми-
налата година е взела кредит 
от „Уникредито Булбанк” и 
от Централна кооперативна 
банка (на ТИМ) общо над 
13 млн. евро. С част от кре-
дитите са върнати дългове 
към други банки, а друга са 
за строителство на хотели 
и др. В залог за кредита е 
дадена самата фирма „Алма 
тур”. Но от дълга само 3 млн. 
евро са в залог към банката 
на ТИМ, останалите над 10 
млн. евро са към „Уникреди-
то Булбанк”.

Отделно „Алма тур флай” 
е заложена в полза на Емпо-
рики банк за заем от 1 млн. 
евро и в полза на …”Бълга-
рия ер” за вземания 5.88 млн. 
евро и 21.3 млн. долара.

Дали ТИМ иска да придобие 
този туроператор? 

Очевидно има някакви 
апетити, иначе нямаше да 
допусне натрупването на 
такива големи дългове. Но 
мутрите не ги е грижа, че 
излагат страната. А и каква 
фирма ще е занапред тази 
„Алма тур” и на какви ту-
ристи може да разчита след 
целия този цирк?

По-големият проблем е 
на какво може да разчита 
България след целия този 
цирк.

Никога досега не е имало 
в Европа толкова критични 
публикации за българския 
туризъм. Цяла вълна статии 
и тв репортажи последва 
случая с удавеното дете, за-
смукано в басейн на „Златни 
пясъци”. България придо-
бива авторитет на страна за 
алкохолен туризъм, с ниско 
качество на обслужването и 
рискове за туристите.

В този страна мутрите 
владеят положението, а 
властта ги подкрепя.

Очаквано ТИМ изложиха България 
като туристическа странаБорисов се свлече на Борисов се свлече на 

европейското дъноевропейското дъно
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Рубрика, посветена на визово-счетоводните ни проблеми на Острова. Очакваме вашите въпроси 
на inbox@bgben.co.uk към представителите на две от водещите български фирми в Лондон – Safe 
Advice и Prime Advisors. Всеки Ваш въпрос е важен. Нека се доверим на квалифицирания съвет.

Северино Кожухаров, 
Safe Advice
- За да е по-ясно как да дей-

стваме, трябва да разделим 
видовете помощи, за които 
кандидатстваме, на помощи, 
идващи от две институции – 
тези, които са от Tax Offi  ce, 
и тези, които са по линия на 
местната община (Housing и 
Council Tax Benefi ts). 

Всяко действие, което мо-
жем да предприемем, зависи 
от това, какво първоначално 
сме подали като информа-
ция. Преобладаващият про-
блем, с който се сблъсквам 
в практиката, е липсата на 
един или друг документ в 
пакета, който сме подали. 
Другият основен проблем 
идва от игнорирането на 

конкретните запитвания, 
получени от институцията в 
хода на кандидатстването. 

Успешната тактика е да 
се дава точно това, което ви 
искат – нито повече, нито по-
малко. А ако и не сте си дали 
труда да запазите по едно 
копие от всеки документ, 
обжалването още повече ще 
забуксува. 

Ако всички Ваши доку-
менти са наред, единствено-
то, което ви е необходимо, е 
малко доза късмет. Проце-
дурите в момента се влачат 
с месеци и на един човек му 
искат 5, а на друг – 55 до-
кумента. 

Добре е да имаме една 
изрядна „регистрационна” 
история, преди да пристъпим 
към обжалване. В смисъл, да 
сме се регистрирали после-
дователно и в Такс офиса, 
и в Хоум офиса, защото 
винаги съществува вероят-
ността да поискат да пока-
жете жълта или синя карта 
(въпреки че жълтите карти 
не са задължителни). И това 
все по-често го правят напо-
следък. Гледат постоянно да 
ни вкарат в един Параграф 
22 – хем нещо не ви трябва, 
хем трябва да го имате. 

Много важен момент при 
едно евентуално обжалване е 
да разполагаме и с неоспори-
ми препоръки. Един клиент 
беше дал за референция 
фирмата, в която работи. От 
Такс офиса се опитаха да се 
свържат с нея през летния 
период, но не успяха, след 
което заявиха, че им е пода-
дена неточна информация и 
стопираха цялата процедура. 
Елементарното решение в 
такива случаи е да пуснем 
документите си 3 или 4 сед-
мици по-късно, но да сме си-
гурни в тяхната доказуемост 
във всеки един момент.

Моят съвет в ситуация 
на отказ е да се заложи на 
личния контакт. Да се звънне 
на посочения телефон на 
човека, който се занимава 
кандидатурата Ви (т.нар. case 
worker), да се отиде на място 
с писмото, съвсем учтиво 
да се помоли за разяснение 
и да се потърси човешката 
реакция у него. Този подход 
определено ще даде по-добър 
резултат от стартирането на 
процедура по обжалване. Ще 
се учудите колко много неща 
се оказват лесно поправими, 
ако веднага се потърси ди-
ректния контакт.

Ако все пак решите да 
обжалвате решението, това 
трябва да стане в срок до 
28 дена след отказа, като 
стандартните процедури са 
описани на гърба на писмо-
то. Като начало е необходимо 
да се изискат в писмен вид 

конкретните мотиви за от-
каза в случай, че не са ясно 
посочени. 

По закон решенията, ка-
саещи помощ като Working 
Tax Credit, могат да се ре-
визират от институцията 
Inland Revenue или чрез 
обжалване до независим 
трибунал. Ако става въпрос 
за възстановяването на над-
платени помощи, решенията 
обикновено са две: какъв е 
полагаемият ви се размер на 
помощ и решение за връща-
не на надплатената сума. 
Първото решение подлежи 
на ревизия чрез обжалване, 
но второто уви – не. Един-
ственото, което може да се 
направи във втория случай, 
е да се говори дискретно 
с IR това възстановяване 
да се извърши частично 
или да стане на разсрочено 
плащане.

Становището за обжал-
вания, касаещи помощи-
те Housing и Council Tax 
Benefits, се взема от съот-
ветната община. Имайте 
предвид, че сроковете за 
предприемане на някакви 
действия в този случай са 
много ограничени. Те запо-
чват от датата на получава-
нето на отказа, а не от датата 
на получаването на писмено 
разяснение.
Safe Advice
Tел. 02085555143, 
07916143282
www.safeadvice.co.uk

Кандидатстваме за социална 
помощ и получаваме отказ - 

КАК ДА ДЕЙСТВАМЕ?

С п о р е д  д а н н и  н а 
Aгенцията на автомоби-
листите, младите шофьори, 
които досега бяха ударени 
от високи цени на застра-
ховките, ще плащат по-
малко в бъдеще. Цената на 
застрахователните премии 
за шофьори на възраст 
между 17 и 22 година падна 
с 5,6% за периода април-
юни в сравнение в периода 
януари-март.

Въпреки че годишните 
цени за всички шофьори се 
увеличиха с 3.6% за перио-
да април-юни тази година, 
това беше най-малкото 
тримесечно увеличение за 
последните 18 месеца. Но 
дори и след пролетното 
намаление средната цена на 
автозастраховка за шофьо-
ри между 17 и 22-годишна 
възраст е 2,294 лири, а сред-
ната цена на застраховката 
за останалите шофьори е 
924 лири.

Средната застраховател-
на премия, която плащат 
мъжете между 17 и 22 годи-
на, е 2,872 лири, а стойност-
та на плащаната от жените 
на същата възраст премия 
е 1,671 лири.

Данните на АА, обявени 
по-рано през седмицата, по-
казват, че разликите между 
цената, която плащат мла-
дите шофьори от мъжки 
и женски пол, започват да 
намаляват. Принос за това 
ще имат и нови правила, 
които забраняват различни 
цени за двата пола. Тези 
правила ще влязат в сила 

догодина.
Саймън Дъглас, дирек-

тор на застрахователната 
компания АА, казва: “От-
давна младите шофьори 
са големите губещи на за-
страхователния пазар, а 
цените, които плащат за 
застраховки, ги изваждат 
от пътя.”

Най-голямото увеличе-
ние на застрахователните 
премии в периода април-
юни беше в Лондон, където 
цените скочиха с 4,8% до 
1,069 лири.

Най-ниското увеличе-
ние от 0,7% се наблюдава 
в граничните райони, а 
най-скъпото място за за-
страховане на автомобил 
е Северозападна Англия, 
където средните годишни 
застрахователни премии са 
1,521 лири.

Най-евтиният регион е 
Шотландия, където средни-
те премии са 556 лири.

Спад на цените 
на застраховките 
за млади шофьори
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Най-краткият
път до страниците
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The Guardian
   
   Някои азиатски семейства 
във Великобритания 
умишлено раждат много 
деца, за да получат повече 
социални помощи, каза 
в прав текст първата 
азиатка-пер в историята 
на Британския парламент. 
Баронеса Шрийла Фладър 
обвини общностите от 
Бангладеш и Пакистан 
в неспособност да 
се приобщят към 
ценностната система на 
британското общество, в 
което живеят и призова за 
орязване на отпусканите 
им социални помощи. 
Лейди Фладър - адвокат 
по професия, родена 
в пакистанския град 
Лахор, похвали обаче 
индийската общност, 
която е последвала 
британските традиции и е 
ограничила числеността на 
семействата си.



10 БГ БЕН 17 септември 2011 г.
Брой 17 (219), Година VIII

(Първа част)
Кейт Фокс

И така най-
неочаквано днес 
всеки разполага с 

мобилен телефон - 
нова технология на общува-
не, която тепърва си създава 
етикета. Трудно е да го ко-
ментирам. Мога само да го 
наблюдавам с научно вълне-
ние и да чакам да узрее напъ-
лно, за да завъртя към него 
микроскопа.

Засега не всичко тук е ясно. 
Повечето англичани, напри-
мер, са на мнение, че обсъ-
ждането в автобуса на висок 
глас по мобилния телефон 
на банални въпроси от еже-
дневието е откровена проява 
на простащина. И все пак, 
немалка част от тях го правят, 
докато околните престорено 
се цупят в ръкава си и не се 
осмеляват да им възразят, 
защото противоречи на ин-
стинктивната им боязън от 
заговарянето на непознати, 
правенето на публични сцени 
и привличането на хорското 
внимание. А виновните че-
сто пък не си дават сметка за 
ефекта от поведението им. 
По същия начин, по който 
се почесваме за секунда под 
мишниците или пък изчопля-
ме нещо от носа си, мислейки 
се за невидими. 

Или пък ползването на 
мобилни телефони по време 
на бизнес срещи. Изключвате 
ли си дискретно телефона, 
преди да започнете срещата? 
Или пък правите демонстра-
тивно шоу от изключването 
му, за да погъделичкате его-
то на отсрещната страна: 
„виж колко си важен за мен 
в момента”. Ами обядът в 
компания? Изключвате ли си 
телефона, или се извинявате 
с някаква причина? Неуве-
рените в статута си обикно-
вено го оставят включен и 
мънкат под нос извинения 
за паралелните си разговори. 
Извинения, които, разбира 
се, не заблуждават никого 
относно скритото послание: 
„Ах, колко съм зает и неза-
меним”. И т.н. 

Много англичанки 
ползват мобилния 

си телефон като 
публична бариера,

когато са седнали в някое ка-
фене или се намират на откри-
то. Тази сценка се превръща в 
любимата им алтернатива на 
разгръщането на вестник или 
списание, с което сигнали-
зират, че са „недостъпни” и 
маркират лична територия. 
Дори когато не е в употреба, 
поставеният на масата теле-
фон играе ролята на символи-
чен бодигард, предпазващ от 
нежелан социален контакт. И 
всеки път докосват телефона 
или направо го вдигат, когато 
потенциален натрапник се 
зададе на хоризонта. „Просто 
се чувствам по-безопасно, 
когато е до мен, сподели една 
жена, в него има реални хора, 
на една ръка разстояние, кои-
то във всеки момент мога да 
повикам”. 

Така лека-полека мобил-
ният телефон се превръща 
в модерния еквивалент на 
градинската ограда. И това се 
вписва идеално в английския 
характер. Ние не сме от сорта 
хора, които ще се поспрат да 
обменят няколко думи с ми-
наващите край нашата ограда. 
Просто нямаме време да кон-
тактуваме по начина, по кой-
то са го правили родителите 
ни. Стационарните телефони 
не ни позволяват лесния и 
спонтанен уличен лаф, който 
свободно се е леел в няко-
гашните прединдустриални 
общности: „Здрасти, как я 

караш? – Добре, точно отивам 
до магазина. - А майка ти как 
е? – Доста по-добре. – Айде, 
чао засега”. 

Новият и практичен мо-
билен диалект позволява за 
броени секунди да наваксаме 
онези отминали времена. За 
целта трябва само да оберем 
гласните и да напишем нещо 
от рода на: „How r u? C u l8er”. 
Чатенето с текстове е удобен 
начин да заобиколим големия 
ни „английски” проблем – го-
воренето.

Всичко това обаче е в про-
цес на развитие. А дотогава 
можем по-уверено да раз-
гледаме едни други уседнали 
правила, които са ковани и 
изпитвани векове наред – 
правилата за вербално общу-
ване в английския пъб.

Пъбът е една от централни-
те сцени на живота ни

Знам, че ще ви прозвучи 
като извадено от туристиче-
ски гид, но близо три четвъ-
рти от пълнолетните англи-
чани посещават тези места, 
а една трета от тях казват, че 
го правят „редовно”, т.е. поне 
веднъж седмично.

Да тръгнем оттам, че пъбът 
е един от малкото терени в 
Англия, където е напълно 
приемливо да се завърже раз-
говор с непознат. Замисляли 
ли сте се защо, за разлика от 
Континента, тук няма серви-
тьор, който взема поръчките, 
а трябва собственоръчно да 
се отиде до бара за тази цел? 
Това е умишлено пропуснато, 
за да отвори ръждясалата 
врата на социалния ни кон-
такт. Сервитьорските услуги 
изолират посетителите на 
отдел ни маси. Това може и 
да не е проблем за някоя по-
лежерно бъбреща култура, 
примерно – испанската, но 
нещата при нас стоят доста 
по-различно. 

Разбира се, зоната за спон-
танни разговори се контроли-
ра от куп неписани правила. 
Забелязала съм, че негласно 
одобреният периметър се 
ограничава до бар-плота, 
мястото за игра на дартс и 
билярдната маса, като в някои 
случаи включва и близкосто-

ящите маси. По-отдалечените 
от бара маси нееднозначно се 
считат за „частни”.

Правилото на 
началната пантомима

Според Джордж Майкс: 
„Дори и когато е сам, чака-
щият англичанин чинно за-
формя ...опашка”. Тази шега 
почти не е шега, ако си дадете 
труда да ни наблюдавате от-

страни. В местата, 
където пием оба-
че, това правило 
не важи. В разрез 
с вродените ни со-
циални инстинкти 
ние се струпваме 
от всички страни 
на бара пред нас. 
Изглежда напъ-
лно алогично до 
момента, в кой-
то не забележите, 
че това всъщност 
представлява не-
видима опашка, 
подредена в пери-
ферното зрение на 
бармана. И той, и 

клиентите на бара знаят мно-
го добре каква е позицията на 
чакащите там. 

И все пак, акостирайки на 
бара, трябва да се регистрира-
ме като присъствие. Тук идва 
ред на странния английски 
пъб-етикет. Привличането 
на вниманието на бармана 
не трябва да става посред-
ством подвикване, почукване 
с монета на бара, щракане с 
пръсти и прочее жестикула-
ции и шумове. 

Установеният подход при-
лича повече на фина панто-
мима, заета от някой черно-
бял филм на Ингмар Бергман. 
Трябва да се направи очен 
контакт. Одобреният за тази 
цел сигнал са празната хал-
ба или парите в ръката ви. 
Въпросната ръка може не-
брежно да се подпре на бара, 
но не и да се рамаха. Изра-
жението на лицето е тънко 
нюансирана смес от очаква-
не, надежда и загриженост. 
Когато се засече погледът 
на бармана, едната вежда се 
стрелва нагоре, брадичка-
та кимва и се дарява бодра 
усмивка. Моментът се заве-
рява с подобна пантомима и 
от другата страна. Вече са ви 
регистрирали в невидимата 
опашка и ще ви обслужат при 
първа възможност. 

Англичаните изпълняват 
двустранната пантомима с 
безпогрешен усет. А чуж-
денците, разбира се, се чув-
стват напълно объркани от 
ритуала. Един от тях веднъж 
сподели, че не можел да про-
умее как англичаните успяват 
изобщо да се сдобият с питие 
в подобна обстановка.

Има и едно важно изклю-
чение. Често пъти можете да 
чуете някой глас от тезгяха: 
„Ехооо, има ли шанс за едно 
ш*бано питие по някое време 
през този век?” или „Айде бе, 
стоя тук от четвъртък насам!”. 
Собственикът на гласа обик-
новено е някой от редовните 
посетители и отношенията му 
с бармана попадат в друга гра-
фа. Не следвайте примера му.
(Продължава в брой 18/220)

Превод: Евгений 
КАЙДЪМОВ

Британски лекар: сестрите от Бълга-
рия и Румъния могат да са опасни за 
пациентите

Медицинските сестри във Великобри-
тания от Източна Европа, които не могат 
да говорят правилно английски, излагат 
пациентите на опасност, предупреди ви-
ден британски лекар, цитиран от вестник 
«Дейли мейл».

Професор Робърт Уинстън от Импириъл колидж в Лондон 
отбеляза пред Камарата на лордовете, че е особено обезпокоен 
от медицинските сестри от Румъния и България, които имат огра-
ничени комуникационни способности, дори на родния си език. Те 
са били обучавани по съвсем различен начин от британските си 
колеги и нямат навика да говорят с лекарите и своите пациенти, 
посочи лорд Уинстън.

Съгласно стриктното европейско законодателство британските 
власти нямат право да изпитват медицинските сестри, идващи от 
други страни-членки на ЕС, нито за техните езикови способности, 
нито за професионалните им умения. Смята се, че такива тестове 
биха ограничили правото на свободно движение на работната 
сила в Европейския съюз.

Говорителката на опозиционната Лейбъристка партия за 
здравеопазването баронеса Торнтън заяви, цитирана от таблоида 
«Сън», че правото на свободно движение на работната сила не 
бива да има предимство пред безопасността на пациентите.

По данни на британските медицински власти 22 060 или 10 
процента от лекарите, които имат право да практикуват във 
Великобритания, са от страни от Европейското икономическо 
пространство. Сред тях са 1862 доктори, които са получили про-
фесионална квалификация в Румъния, и 722 - в България.

«Гардиън»: Британското правителство ще ухажва жените
Британското правителство обмисля редица мерки като нама-

ляване на лятната ваканция на учениците, реформа на детските 
надбавки и забрана за рекламиране на лица под 16 години, за 
да спечели подкрепа от жените, сред които губи популярност, 
пише «Гардиън», цитирайки правителствен документ, изтекъл 
във вестника.

Документът разкрива безпокойството на кабинета, че не успява 
да изпълни обещанието си да бъде най-семейно ориентираното 
правителство досега. «Наясно сме, че редица решения, които 
сме взели, са ощетили непропорционално жените и техните 
интереси», се казва в разсекретения документ. В него се посочват 
като пример съкращенията в държавния сектор и реформите 
в пенсионната система, които «в очите на хората контрастират 
силно с образа на банкерите, които са предимно мъже».

Една от предложените за обсъждане мерки за спечелване на 
подкрепата на жените предвижда намаляване на дългата лятна 
ваканция, за да се помогне на работещите семейства. Обмисля 
се също предварително изплащане на част от детските надбавки, 
за да се подпомогнат семействата с деца, които изпитват финан-
сови затруднения. Освен това в правителството се е обсъждало 
налагане на «подходяща» забрана за извършване на рекламна 
дейност сред деца.

Други мерки, обмисляни от кабинета, са създаване на сайт, на 
който жените да могат анонимно да разкриват и сравняват за-
платите си с тези на свои колеги в бранша, криминализиране на 
браковете по принуда, тъй като, «ако те не се криминализират, това 
би отправило лошо послание», както и организиране от «Даунинг 
стрийт» 10 на форум за жените в бизнеса.

Опозиционната Лейбъристка партия твърди, че икономи-
ческата стратегия на кабинета ощетява особено силно жените, 
тъй като те поемат в най-голяма степен тежестта от реформите 
в социалния сектор и надбавките, както и от съкращенията в 
държавния сектор. Премиерът Дейвид Камерън неколкократно 
е обвиняван в сексизъм. В един от случаите той понесе критики, 
след като се обърна към депутатка от Лейбъристката партия с 
думите: «Успокойте се, скъпа.» Дебатът за абортите в Камарата на 
общините миналата седмица също разбуни духовете.

Катрин и Пипа обявени за кралици на висшата улична мода
Дукесата на Кеймбридж Катрин получи поредната си титла в 

света на модата. След като многократно е давана за пример като 
модна икона и дама с изключителен стил, тя бе обявена и за Кра-
лица на висшата улична мода от сайта vouchercodes.co.uk.

Сестра й Пипа също влиза в челната петица, но е под номер три. 
На втора позиция е поставена певицата Черил Кол. След малката 
Мидълтън се нарежда съпругата на Уейн Руни - Колийн Руни, а под 
номер пет е Моли Кинг.

Медията е направила и класиране за най-зле облечени дами, 
като начело застава моделът Кейти Прайс (която не за пръв път 
фигурира в подобна листа). Следва я Кери Катона от разпадналата 
се дамска формация Atomic Kitten и тв звездата Ейми Чайлдс.

UK петифурки

АЛБИОН

Британката Кейт Фокс е социален антрополог и 
автор на книги бестселъри. Тя е съкоординатор 
на Центъра по проучване на социалните въпроси 
и редовен колумнист на списание Psychologies. 
Последната й книга - Watching the English (“На-
блюдавайки англичаните”), изследва някои 
типични островни чудатости и навици и реги-
стрира над 250 000 продадени екземпляра във 
Великобритания.

Кодове на нашето говорене

Акция „Сами - Лондон”Акция „Сами - Лондон”
САМУЕЛА е на 2 години, родена  с диагнози: Спи-

на бифида с долна параплегия и Хидроцефалия. Не-
подвижна е от кръста надолу и няма чуствителност. 
Въпреки песимистичните прогнози родителите й не 
се отказват и вярват, че състоянието й може да се 
подобри. Досега са направени две операции. Извъ-
ршва се ежедневна рехабилитация,физиотерапия, 
иглотерапия и др., което изисква много средства. 
Всеки, който желае да помогне за лечението, може 
да направи това по банков път:

Procredit Bank 
Samuela Emanuil Kurian

BIC / PRCBBGSF
IBAN: BG56PRCB92302433738019
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Здравка Владова-
Момчева 

 - За шестнадесетия ми рож-
ден ден съм си поръчала пълна 
програма с моя секс тютор – 
казва Лизи Лейк.

Не мога да повярвам на ушите 
си! Надвесена над ланчбок-
са, изрядна в спретнатата си 
униформа, дребничката Лизи 
прилича на викторианска пор-
целанова статуетка. Финото й 
луничаво личице, обрамчено 
с медено-руси коси, излъчва 
убийствено, девствено спокой-
ствие. Просто минавам край нея 
и Изабел в една от онези редки 
обедни почивки, когато слънце-
то залива с бледо, деветкарато-
во злато мокетената зеленина 
на училищния двор. Наоколо 
питомките на престижното ни 
школо кротко предъвкват веге-
тариански сандвичи, насядали 
в малки островни пикници, 
съвсем в неразбиваемата тра-
диция на добрата стара Англия. 
Крачката, която трябва да на-
правя, за да отмина дочутия 
разговор, може да ме спаси. От 
ужаса на истината. От потреса 
и съчувствието. И от неукроти-
мата ми българска природа да 
привързвам душевни рани, без 
да са ми поискали помощ. Като 
в забавен каданс правя опит да 
изтикам думите извън патриар-
халната си нагласа. Защото съм 
старомодна. И наивно вярвам 
само в любовта. А секс тюторите 
се оказват нова, неподозирана 

педагоги-
ческа кон-
куренция, 
с  к о я т о 
ч у в -
ствам, че 
н я м а м 
сили да 
се пре-
боря. 

 - Аз 
п ъ к 
в сяка 
в е ч е р 
т р я б в а 
да се гри-
жа за мама – 
пресича отмина-
ването ми Изабел, 
– това е седмичното 
задължение, което двамата 
с татко са ми наложили. 

 - Продължават ли да се на-
пиват до смърт? – някак делово 
се интересува Лизи.

 - Като пънове – кима Изабел, 
заета с парче пица, – аз я вдигам 
от пода, а брат ми се занимава 
с баща ни. Така е честно, нали 
? Няма само на мен да ми се 
спи като на куче по цял ден в 
училище след това. Нека и на 
Сам да му се скапе малко на-
строението. И без това е оку-
пирал компютъра с тези негови 
хазартни игри.

Двете приятелки безгрижно 
се смеят. Сякаш някой рязко 
издърпва зеления килим на дис-
циплинираните ливади изпод 
разглезените ми от британска 

сигурност крака. Неж-
ното слънце излиза 

от светлинната 
си тонал-

ност и 

звънките му лъчи изопват не-
навременни бръчици по чи-
поносото, повяхнало лице на 
Изабел. 

 - А, мисис Момчева – невъ-
змутимо чурулика Лизи, – до-
бре, че Ви виждам. Моля изча-
кайте да Ви предам домашното 
по религии. Темата беше за 
Божията любов, нали? Снощи 
го написах. Мисля, че се получи 
много добре. Точно както на Вас 
би се харесало. Без отклонения, 
по всички правила на христи-
янството. Вярвам, че ще го одо-
брите с висока оценка.

 - Почакай – заеквам беззвуч-
на от изумление, – преди малко 

дочух, без да искам, разговора 
ви с Изабел. Това бяха някак-
ви неуместни тийнейджърски 
шеги, нали?

Иззад сините листенца на Ли-
зините минзухарени очи изсъ-
скват внезапни змийчета:

- О, така ли мислите, наисти-
на? Всъщност, съвсем правил-
но сте дочули. Ние просто си 
говорим за живота, госпожо. 
За нашия си живот. Той не за-
сяга никого. Най-малко пък Вас. 
Идваме навреме всяка сутрин, 
вземаме участие в час, пишем си 
есетата. Всичко е наред. Какво 
толкова Ви притеснява?

- Но Лизи! Вие говорехте за 
чудовищни неща! – фалцетно 
изписквам, пресекнала откъм 
увереност, – трябва да ги до-
кладвам, където трябва! Имате 
нужда от помощ, не разбирате 
ли!

 - Помощ – момичето изплю-
ва думата с погнуса като къс 
развалена храна. – Оставете я 
тази безсмислена помощ. Нима 
мислите, че лелките от офиса 
по социални грижи ще се за-
тичат да ни спасяват? Ако тази 
обществена благотворител-
ност работеше досега, всички 
в това училище щяха да бъдат 
щастливи.

- Какво искаш да кажеш? – 
затъвам още повече в тинята 
на собственото си недоумение. 
– Кой е нещастен тук?

 - Ами много сме – отхрусва 
от чипса си Изабел. – Знаете 
ли защо изключиха завчера 
Шакила? Мислите, че е заради 
пушенето, нали? Да, но тя пуши, 
защото баща й е довел от Паки-
стан втората си съпруга с децата 
й. Натресъл ги е в къщата им, 
за да живеят под един покрив 
с тукашното му семейство и 
принуждава Шакила и майка 
й да твърдят пред властите, че 
онази му е сестра, а поколение-
то им – букет от племенници. 
Колко забавно! 

Двете момичета избухват 
в ангелскосатанински смях. 
Оскъдната английска земя се 
люлее под краката ми.

 - Софи Гарисън няма къде 
да спи – продължава Изабел. 
– Бившите й родители са си 
направили други наследници 
с новите си партньори, а в 
момента социалните водят 
преговори с приемното й се-
мейство, понеже не я искат, тъй 
като се страхувала от тъмното. 
Плачела нощем и нарушавала 
спокойствието в къщата им. 

 - Познато ми е – деловито 

се включва Лизи, – и аз бях в 
това положение, докато мама 
не се ожени за втория ми баща. 
Поне на него не му пука, че ме 
има. Каза, че ме приемал като 
извънреден багаж. Философ е 
човекът, даже ми е симпати-
чен. 

Порцелановото личице на 
ученичката ми белва срещу мен 
с неочаквано настървение:

 - Нищо не можете да докаже-
те, мисис Момчева. Ще отречем, 
каквото чухте. Всичко тук и 
отвъд тази ограда трябва да 
бъде наред. Подготвяте млади 
самостоятелни дами, способни 
да се справят с предизвикател-
ствата на живота. Правилно 
цитирам училищния правил-
ник, нали? Е, ние се стараем 
отсега и даже успяваме. Някак 
си. Намерих домашното, запо-
вядайте. Параграфът за Божия-
та милост е малко непълен. Не 
можах да измисля почти нищо 
по въпроса. Сигурна съм, че Вие 
ще ми предложите решение в 
рецензията си. 

Знаете ли, какво е усещането, 
когато лиснат сярна киселина в 
безсмъртната ви душа? Смърдя-
ща безтегловност, сподирена от 
овъглено безмълвие. Ничии 
наши деца. Родени в абдикирал 
свят. Отгледани в шопингови 
паузи. Безприютни, безморал-
ни, безлюбовни. Вие сте нашето 
бъдеще, залюпено в инкубатора 
на безхаберието. Не можем 
нищо да ви дадем, защото вие 
нищо не искате. Не можем 
нищо да ви вменим, защото 
емоционално сте ни отменили. 
Не можем да ви имаме, защото 
вечно ни няма. Не можем да 
ви станем свои, защото сме се 
превърнали в чужди.

***
- Днес ще говорим за про-

шката – започвам новия урок, 
покосена от будителска безиз-
ходица. – Искам всяка от вас, 
по азбучен ред, да излезе пред 
класа и само в една дума да на-
пише този, на когото истински 
иска да прости. 

По белите полета на дъската 
се нареждат спретнати, раз-
нопочеркови колонки – мама, 
татко, мама и татко, мама, мама, 
мама...

А някога ни учеха, че трябва 
да искаме прошка от родителите 
си. Беше отдавна. Преди по-
кварението на света. На писък 
от Рая, където невинните ни 
гласове все още можеха да бъдат 
чути.
http://zdravkam.blogspot.com

Да бъдеш или да не бъдеш себе си? В голямото приключенско 
изпитание на емигрантското битие малките случки от живо-
та дават най-верните отговори. В тях, уважаеми читателю, 
можеш да откриеш своята истина и сам да решиш да бъдеш 
или да не бъдеш главният герой в сериала на своето ежедневие. 
Приятно четене.

ОЧИ В ОЧИ

Ничии наши деца
На Вера Аткинсън

Да си болен е лошо, но да си 
възрастен и болен, и то в Бълга-
рия, си е чиста катастрофа. Това 
е по-фатално, отколкото да жи-
вееш в Столипиново, например, 
пише в свой коментар кореспон-
дент на Дойче Веле.

Макар възрастните българи 
междувременно да са преобла-
даващата част от населението, 
средата им упорито си затваря 
очите за техните потребности и 
проблеми. Те са незабележими 
за обществото, защото са при-
нудени, също както инвалидите 

по рождение, 
да  си  с тоят 
вкъщи, при-
ков а ни към 
леглото и сто-
ла. 

Дори току-
що павирани 
улици и пе-
шеходни зони 
не предлагат 
снижени пра-
гове на трото-
ари или рампи 
за движението 
на инвалидни 

колички. Общественият транс-
порт е крайно враждебен към хо-
рата на възраст, защото за полз-
ването му са нужни гъвкавост 
и атлетичност. Медицинското 
обслужване, чиито основни по-
требители са по-възрастните, не 
показва ни най-малка готовност 
да се съобрази с този факт. 

Да не дава Господ да имате 
близък с инсулт, живеещ в сгра-
да без асансьор. Линейката от 
«Пирогов» пристига (ако имате 
късмет навреме), а персоналът 
й ви задава въпроса: «Кого ще 

извикате, за да пренесе болния 
(на ръце) до колата?» 

Не по-малък проблем е да 
намерите помощник-нотариус, 
който ще се съгласи да дойде 
в дома на възрастен човек, за 
да удостовери подписа му под 
пълномощното. А пълномощни 
вече искат на най-невероятни 
места: например, за да платите 
някаква месечна такса или за «да 
активирате услугата получаване 
на банкови извлечения по елек-
тронен път». 

Администрацията и банкови-
те услуги са неизчерпаема тема 
на разговор. Организацията на 
обслужване явно е създавана 
от хора, радващи се на вечна 
младост, които нито за миг не 
допускат мисълта, че някой ден 
и на тях може да им се наложи 
да ползват същите тези «услуги». 
Добре поне, че новопостроените 
сгради в страната, които биха 
стигнали за три Българии или 
за страна с прираста на Китай, 
може и да бъдат «преоформени» 
в старчески домове по необхо-
димост, коментира още Дойче 
Веле.

Дойче Веле: Да си стар и болен 
е катастрофа в България
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              Психология на Греха

Ти си ценен!

Несравнимото 
предложение

Пастор Едуард Кешишян
Лондон, двадесети януари, 

1911 г. Студена и мъглива вечер. 
Полицай Джордж Майкълсън 
се прибира у дома премръзнал. 
Изтяга се удобно пред камината 
и, очевидно доста впечатлен от 
преживяното, започва веднага да 
разказва на съпругата си Бетси: 
„Скъпа, само ако знаеш какво се 
случи днес. Какви ли не хора може 
да срещне човек! Гледам на един 
площад, някакъв мъж се опитва 
да раздава нещо – някакви хар-
тийки, които предлага на всички 
минувачи. А те, спират, поглеждат, 
усмихват се и отминават нататък. 
Никой не приемаше от тях. При-
ближих да видя за какво става 
дума. Пари! Това бяха истински 
пари. И човекът ги предлагаше 
даром. Помислих си, че нещо е 
„мръднал” – та кой нормален 
човек ще направи такова нещо! 
Когато заговорих с него, разбрах, 
че е много богат артист, който се е 
обзаложил със свои приятели, че 
хората няма да повярват, че им се 
предлага нещо безвъзмездно. И, 

скъпа, той спечели баса, защото 
никой не му повярва, никой не 
взе от парите. Какви хора, какви 
хора...”

Колкото и да звучи абсурдно, 
тази история е действителна. Тя 
достатъчно добре доказва колко 
обезверени са хората. А като се 
има предвид, че оттогава е из-
минал цял век, колко ли по-силен 
е този симптом днес! Днес кой 
вярва в истинските неща – в ис-
тинската любов, в безкористното 
приятелство, в непринудената 
любезност, в искрената щедрост 
и т.н. Проблемът е, че стигнали 
веднъж до такива високи изме-
рения на недоверието, не бихме 
били подготвени за адекватна 
реакция, ако случайно отнякъ-
де се появи „златната рибка” с 
предложение да изпълни някоя 
наша мечта. Ще решим, че не е 
„оригиналната” Златна рибка, а 
някой неин двойник фалшифи-
катор. Или ще помислим, че се 
шегува. Или ще я заподозрем в 
опит да ни пробута някое долно-
качествено „менте”. Недоверието 
се превръща в мания и запо-

чва все по-сигурно да ограбва 

възможностите и перспективите 
на живота ни. Отказваме оферти, 
които си заслужават. Които дори 
могат да променят живота ни.

Получавали ли сте предло-
жение, което е в състояние да 
промени хода на живота ви? 
Например предложение за сери-
озно приятелство, изгодна сделка, 
внезапно повишение в работата и 
т.н. Опитайте се да си припомните 
как се държахте тогава. Вярно е, 
че живеем в епоха на „големите 
фалшификати” и затова трябва 
да бъдем по-предпазливи от 
всякога. Но е вярно и това, че 
добрите предложения все още 
съществуват. Въпросът е в това, 
как да ги различаваме.

Най-великото предложение, 
направено някога на човече-
ството, се нарича Исус Христос. 
Защото Христос е оферта! Ко-
гато човек срещне Неговото 
учение, той автоматично влиза 
в „режим на гласуване” – за или 
против. Това, което Библията 
описва като Божий спасителен 
план за човечеството, е всъщ-
ност въплъщението, животът, 
смъртта, възкресението, посред-

ничеството и възцаряването на 
Христос. Отговорът на Божията 
покана е индивидуален, а не ко-
лективен акт. Всеки от нас лично 
взема решение дали да се довери 
на Бога, или не. Това съответно 
води до съдбоносни последици 
за живота и съдбата ни.

Исус предлага Своето най-
искрено приятелство. Един от 
най-болезнените бичове за съвре-
менното човешко общество е 
чувството на самотност. Колкото 
и да е пренаселен светът, колкото 
и много хора да ни обкръжават, 
често изпитваме болката на са-
мотата, чувстваме се неразбрани 
и отхвърлени. Имаме нужда от 
приятел. И когато преживеем 
няколко драматични душевни 
драми в областта на приятел-
ството и любовта, картината 
става повече от мрачна. Христос 
е най-добрият Приятел, много 
по-реален, отколкото си мислят 
тези, които не Го познават. Тези, 
които вече са се свързали с Него, 
не биха заменили връзката си с 
Него с нищо друго на света.

Исус предлага увереност в 
бъдещето. Повече от всякога 

имаме нужда от това. Защото 
прогнозите за утрешния ден 
не са никак розови. Проблеми 
от всякакъв род – екологични, 
икономически, политически, 
социални, демографски, етниче-
ски, културни, религиозни, ни 
„заливат” ежедневно и няма как 
да ни се отразяват благотворно. 
Библията е предвидила това и 
всички симптоми на съвремен-
ното общество са подробно пред-
сказани в нейните пророчества. 
„Да не се смущава сърцето ви; вие 
вярвате в Бога, вярвайте и в Мен. 
В дома на Моя Отец има много 
обиталища; ако не беше така, Аз 
щях да ви кажа, защото отивам да 
ви приготвя място. И като отида и 
ви приготвя място, пак ще дойда 
и ще ви взема при Себе Си, така 
че където съм Аз, да бъдете и вие” 
(Йоан 14:1-3).

Исус предлага сигурност в 
настоящето. Несигурността и 
напрежението, които характери-
зират нашата епоха, се отразяват 
неблагоприятно на психическото 
ни и духовното здраве. Човек 
реагира по различен начин на 
този проблем – чрез презапа-
сяване, песимизъм, недоверие, 
подозрителност, въоръжаване, 
агресивност, дори самоубийство. 
Ако приемем, че Бог е всемогъщ 
Владетел и всичко е в Неговата 
абсолютна власт, ще се чувстваме 
значително по-спокойни, с мир в 
душата си, дори в най-трудните 
моменти.

Исус предлага най-добрата 
вест. „Бог толкова възлюби света, 
че даде Своя Единороден Син, за 
да не погине нито един, който вяр-
ва в Него, но да има вечен живот” 
(Йоан 3:16). Всички сме жадни за 
добри вести, защото стават все 
по-голяма рядкост. А каква по-
добра вест от тази, че животът ни 
има смисъл и цел, че Бог има идея 
как да го изпълним с най-дълбоко 
съдържание, съобразявайки го с 
Неговата воля. Да знаеш, че ня-
кой мисли за теб, работи за теб, 
защитава твоите интереси – това 
е повече от насърчително. Преди 
години един американски пилот – 
Едуард Рикенбейкър, се налага да 
катапултира аварийно над океана. 
Удивителен е неговият разказ за 
оцеляването му във водата цели 
21 дни. Когато журналистите го 
попитали кое му е давало сили 
да продължава да се бори, той 
отговорил кратко: „Увереността, 
че някой ме търси.” 

Исус предлага и сила за нов жи-
вот. Той не само ни посочва целта; 
обучава ни как да я постигнем; 
дава ни сила да я постигнем. Ако 
имаме проблеми с характера си, 
с навиците си, с взаимоотноше-
нията, в брака и семейството си, в 
деловите връзки, Той заявява: „Аз 
дойдох, за да имат живот и да го 
имат изобилно” (Йоан 10:10).

Драги читателю, и теб Исус те 
търси. За да ти даде този „изоби-
лен живот”, който единствено Той 
предлага. Твоето решение?

(Втора част)
Божидар Палюшев, 
bozhidar@myway.com

Веднъж разговарях с един пра-
вославен свещеник. Казах му, че 
живея в Англия и понякога посе-
щавам англикански църкви, които 
също като православната църква 
принадлежат на християнската 
вяра. На което той ми отговори, 
че англиканите са сатани и ако 
разговарям с тях, губя шанса си 
за спасение. Има обаче искрено 
вярващи в Иисуса англикани, му 

отвърнах, и към тях трябва да 
се отнасяме с любов, както ни 

е учил нашият Господ. Позовава-
нето на любовта още повече раз-
палваше злобата от отсрещната 
страна. Свещеникът проектираше 
собствената си злост върху неща 
от света, които нито познава-
ше, нито разбираше достатъчно 
добре. Разгледан от позицията 
на Христовото учение, той не 
можеше да се окачестви като 
смирен и осъзнаващ собствената 
си греховна същност човек. В него 
говореше верската гордост, която 
го подтикваше да запази изграде-

ния в съзнанието му съвършен 
негов образ и чрез злобата си към 
другите той полагаше усилия да 
поддържа привидната си нрав-
ствена чистота. 

Такива хора притежават остра 
чувствителност към социалните 
норми и държат много на мне-
нието на другите за тях. Тяхното 
поведение може да се определи по-
скоро като политическо, отколко-
то като духовно. И това е, защото 
злите хора гонят преди всичко 
своя собствен интерес, държейки 
най-вече на мнението на хората 
за тях, а не на мнението на Бога, 
който ненавижда верската гор-
дост. Злите хора са паталогично 
свързани с личното си статукво, 
което в съзнанието си те приемат 
като с ъвършено. 

Този случай е показателен и 
с това, че злото произтича не от 
липсата на чувство за вина, а от 
стремежа на всяка цена да се из-
бяга от него. 

Ето защо църквата е едно от 
местата, където е много вероятно 
да се открият зли хора. Няма по-
добър начин да се скрие злото, 
стаено в душата на човека, от 

критичния поглед на другите, 
отколкото приемането ролята на 
активен и отдаден на вярата хри-
стиянин. Мога смело да твърдя, 
че злите хора са склонни към 
набожност, защото тя е добра 
маскировка за тяхната злоба.

Една друга характерна черта на 
злите хора е техният неистов стре-
меж към властта. Може да се каже, 
че тези хора винаги се раждат с 
толкова силна воля, че са напълно 
неспособни да я подчинят някому 
и най-вече на Бога. Според учения 
теолог Г. Жералд: „за всички „ве-
лики хора” е характерна необик-
новена сила на волята, независимо 
дали са велики герои, или велики 
злодеи. Силната воля, могъще-
ството и авторитетът на Иисус се 
излъчва от Псалмите точно както 
Хитлеровата воля от Mein Kampf. 
Но волята на Иисус е волята на 
Неговия Отец, а волята на Хитлер 
е неговата собствена”.

И така, силата на волята на зли-
те хора е обусловена и ръководена 
от техните собствени човешки 
ресурси. С какво се характеризира 
тя? Cъс стремеж към свръхкон-
трол над себеподобните, изразено 
като брутално ограничаване на 
волята на отделния индивид и 
налагане на собствената воля над 
един послушен народ. Диктатори 
като Хитлер и Сталин искаха с 
груба сила да постигнат власт над 
целия свят. Те се надяваха чрез 
жестоки репресивни мерки да 

превърнат народите в оглупяла 
и безусловно подчиняваща се на 
волята им маса.

Една важна особеност, която 
се проявява в дейността на злите 
хора, е необикновената склон-
ност на човешката маса да се 
подчинява сляпо на тяхната воля. 
Обикновеният човек, който не се 
кланя от сърце на Бога, е склонен 
да подчини волята си на нада-
рени със силна воля хора, да им 
отдава почит и дори да ги обича 
с обич, с която може да се обича 
само Бога. 

Практиката обаче показва, че 
всички диктаторски режими рано 
или късно се разпадат, защото 
волята на Бога е, която управля-
ва историята на човечеството, а 
не волята на отделни личности. 
Грешката на диктаторите е, че те се 
опитват да абсолютизират своите 
човешки амбиции, които са в 
очевидно противоречие с Божия 
План за човечеството. 

Злите хора винаги са склонни 
да нападат другите, вместо сми-
рено да признаят собствените си 
грехове. Те се опитват да налагат 
собствената си воля над ближните 
открито или прикрито под форма-
та на набожност. 

Много хора считат, че пече-
лят свободата си, подчинявайки 
волята си на силните и волеви 
личности. Но ние, християните, 
вярваме, че истинската свобода 
идва единствено от подчинение 

на волята на Отца. Това проли-
чава ясно от следната притча: Бог 
възложил на Иисус и на сатана да 
представят свой план за бъдещето 
на току-що сътворената от Него 
човешка раса. Планът на сатана 
бил подобен на този на злите 
диктатори: Бог има цяла армия от 
ангели – нека назначи към всяко 
човешко същество по един, който 
да го наказва за грешките му и 
тогава няма да има проблеми. 

Планът на Иисус бил съвсем 
различен: „Дай им свободна воля 
да постъпват както си искат, 
предложил Той. - Но ми позволи 
да живея и умра като един от тях, 
за да им покажа как да живеят и 
колко важни са те за Теб”. Бог есте-
ствено приел плана на Иисус, като 
отговарящ на Неговото разбиране 
за нещата, и оставил сатана на 
произвола на неговата злоба. Така 
се породило съперничеството 
между сатана и Иисус и между тях 
започнала борба, продължаваща и 
до ден-днешен. В тази борба сата-
на се стреми да прикрие слабостта 
си чрез гордост и коварство, чрез 
лъжи и измами. По същия начин 
Бог постъпва и с горделивите и 
озлобени хора, оставяйки ги на 
произвола на тяхната ограничена 
воля. Особено категорично са 
отхвърлени от Него тези от тях, 
които се крият зад маската на на-
божността.
(Продължава в брой 18/220)
 www.palyushev.blogspot.com
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Оферта! Безплатна 10 минутна консултация по  
проблеми с гръбначния стълб, ставите и  
спортни травми.

От понеделник до петък до 1 август 2010 г.

ДИАГНОСТИКА И ЛЕЧЕНИЕ:

СКАНИРАНЕ НА БРЕМЕННОСТ ЧРЕЗ
УЛТРАЗВУКОВА АПАРАТУРА
ПОСЛЕДНО ПОКОЛЕНИЕ 2D/3D/4D

РЕГИСТРАЦИЯ НА: 
тел. 020 8144 5119 и тел.07943768650 (на български език)
Palmers Green Clinic, 265 Green Lanes, N13 4XE

Ако сте жертва на домашно насилие!

***Един човек умрял и 
отишъл в рая. Там той 
видял голяма стена 
от часовници зад Св. 
Петър.

- За какво са всичките 
тези часовници?

Св. Петър отговорил, 
че това са часовниците 
на лъжите. Всеки път, ко-
гато лъжеш, стрелките 
на часовника се движат 
с една секунда напред.

- Аха - казал човекът, 
- на кого е този часов-
ник?

- Това е часовникът на 
Майка Тереза. Стрелки-
те му не са се помести-
ли, тя никога не е казала 
лъжа.

- А къде е часовникът 
на Бате Бойко? - попитал 
човекът.

- Неговият ли? В офиса 
на Исус е... Ползва го 

като вентилатор...
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Холандия ще наложи вето 
върху членството на Бълга-
рия и Румъния в Шенгенско-
то пространство. Холандски-
ят министър на имиграцията 
Герд Леерс е заявил пред 
парламента, че основният 
проблем е, че София и Буку-
рещ не правят достатъчно в 
борбата с корупцията. Очак-
ва се въпросът за членство-
то на двете страни да бъде 
обсъден на Съвета на ЕС 

по правосъдие и вътрешни 
работи на 22-23 септември. 
Решението се взима с пълен 
консенсус от всички страни-
членки. Според холандската 
информационна агенция 
ANP мнението на Холандия 
се подкрепя и от Финландия. 
Все пак позицията на Холан-
дия ще бъде обсъдена и от 
цялото правителство.

България вече офици-
ално заяви, че се надява 

на решение за поетапното 
присъединяване на двете 
страни към Шенген – първо 
с въздушните им граници до 
края на тази година, а след 
това и с другите.

„България и Румъния вече 
са изпълнили техническите 
критерии за членство, но 
редица страни-членки не 
приемат членството им зара-
ди слаби резултати в борбата 
срещу корупцията и орга-

низираната престъпност”, 
заяви президентът Георги 
Първанов пред ръководи-
телите на дипломатически 
мисии в София. 

По-рано тази седмица 
от външно министерство 
съобщиха, че София очаква 
България да получи дата за 
присъединяване към шен-
генското пространство на 
22 септември, а ако това не се 
случи, до края на годината.

Корупцията спира пътя 
ни към Шенген

Невиждана от десети-
летие суша е на път да 
удари България. Малките 
реки изчезнаха, а голе-
мите са заприличали на 
вади. По Дунав не пътува 
нито един кораб, а 64 са 
заклещени в плитчините. 
Септември изненада с ре-
кордни жеги, а в повечето 
райони не е падал дъжд от 
месеци. Вече пресъхнаха 
Струма при Перник, Осъм 

при Троян, Пиринска 
Бистрица и Ропотамо. 
Най-драматично е по-
ложението в градовете 
и селата, които разчи-
тат на вода от сондажи. 
Очаква се всеки момент 
кметовете да забранят 
поливането на гради-
ните.

В много райони на 
страната изглежда не-

избежен и водният ре-
жим. В Благоевград вече 
предупредиха, че ако до 
дни не завали, чешмите ще 
текат само в определени 
часове.

Питейните язовири са 
се стопили до 76% от обе-
ма. Най-малко вода има в 
«Бели Искър» и «Студена», 
които захранват чешмите 
на София и Перник.

Ще опростяват осигурителните 

Реките 
у нас 

изчезват

Националната агенция 
за приходите (НАП) и На-
ционалният осигурителен 
институт (НОИ) ще рабо-
тят върху опростяването 
на осигурителните декла-
рации, значително съкра-
щаване на броя на банко-
вите сметки и кодовете за 
вид плащане на осигури-
телни вноски. За това са се 

договорили управителят 
на НОИ Бисер Петков и 
изпълнителният директор 
на НАП Красимир Стефа-
нов. Двамата ръководите-
ли са се договорили да се 
анализира възможността 
за обвързване при пода-
ването на двете осигури-
телни декларации, което 
ще минимизира риска от 

осигурителни измами и 
ще облекчи коректния 
бизнес при декларирането 
на осигурителни данни 
пред НАП.

Об с ъден е  и  новият 
механизъм за планиране 
на приходите от осигу-

рителни вноски, който 
включва задължително 
съгласуване на плана с 
експертите от НАП. По 
този начин ще се осигури 
по-реално планиране на 
приходите от осигурител-

ни вноски.

обсобсобсобсъдеъдеъдеъдедд н нн нн нн на Са Са Са Съвеъвеъвеъветатата та нанана на ЕСЕСЕС ЕС алналналнално зо зо зо заяваяваяваявии,и, и, ,, чечече че сесесе се наднаднаднадддяваяваяваява срещу 

декларации
Две партиди прясна диворастяща гъба „Овчи крак“ 

с радиоактивно излъчване бяха задържани от Аген-
цията по безопасност на храните. При лабораторните 
изследвания е установено наличие на Цезий 137 над 
допустимите нива. Опасните гъби ще бъдат унищо-
жени. Те били брани в Родопите. Консумацията на 
заразена от този радиоактивен метал храна може да 
причини ракови заболявания или деформации при 
новородените.

Радиоактивен Цезий 137 е валял у нас с дъжда на 

1 май 1986 г., 5 дни след аварията в АЕЦ “Чернобил” 
(Украйна). Много от тревожните факти за нивата на 
радиация след аварията са били укривани години на-
ред, вкл. в страни извън СССР. Цезий 137 е изотоп на 
химичния елемент цезий и има период на полуразпад 
30 години.

През юни вестник в. „Дейли Мейл“ съобщи, че бри-
тански граничари открили пратка от 1 тон сушени гъби 
„Овчи крак“ от България с радиоактивност 10 пъти над 
допустимото. Тогава шефът на Агенцията по храните 
д-р Йордан Войнов заяви, че те са брани около уранови 
рудници в Родопите, но няма опасност на българския 
пазар да попаднат радиоактивни гъби.

Пак задържаха 
радиоактивни гъби 

от Родопите 

АЛЪШ-ВЕРИШ
Въпреки скандала с «България ер» «Алма тур» не е загубила клиенти, 
похвалиха се от турагенцията. Агенцията продължавала да приема заявки 
за резервации и нямало нито едно отменено пътуване на роден турист, 
твърдят оттам. Много от лоялните клиенти на «Алма тур» задавали само 
уточняващи въпроси за разногласията с «България ер», както и за лиценза 
на компанията, но «граденото 20 години доверие не може да бъде сринато 
от един търговски спор», заявиха представители на туроператора.
Междувременно говорителят на Софийската градска прокуратура 
Маргарита Немска обяви, че главният прокурор вече е наредил проверка 
заради скандала, която ще приключи до 10 дни. 

„Не смятам, че народът заслужава кебапче-
та и бира, а трябва да разбере, че българинът 
трябва да има малко повече достойнство и да 
си повярва, защото го заслужава, защото сме 
7 милиона и живеем в Европа. А животът, кой-
то в момента се води в България, е леко гор-
чив”, каза кандидатът за президент Светослав 
Витков. Според него не е лесно да убеждаваш 
хората да подкрепят каузата ти, но вече са 
събрани необходимия брой подписи, за да се 
регистрира кандидатпрезидентската двойка 
на Витков и Венцислав Митев. 

„Имаме една кауза - българските поли-

тически партии забравиха, че основната 
идея е да защитават интересите на народа, 
а не техните собствени. Всяка биььтка 
е трудна, но няма нищо невъзможно. 
Всеки човек може да покаже, да 
направи нещо и да даде пример, 
че нищо не е невъзможно”, каза 
Витков, според когото „има малък 
шанс да не стана президент, тоест 
има 0,7% възможност да не стана 
президент, но смятам да се пре-
боря с него”, пошегува се Витков, 
музикант от група „Хиподил”.

Светослав Витков:

Не смятам, че народът 
заслужава кебапчета и бира

от осигу- ни вноски.

основната
на народа,
биььтка

можно.
е, да 

мер,
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Силвестър Сталоун се подвизавал тайно у нас 
от няколко дена, разказаха очевидци, забелязали 
суперзвездата на световното кино да се движи 
инкогнито по улиците на столицата. Според 
тях той обитавал софийския жилищен комплекс 
«Изток». Този район е известен с посолствата 
си, а напоследък и като местожителство на 
вицепремиера Цветан Цветанов. Недалеч е и 
прочутата градинка на Дъновистите. Слай 
трябваше да пристигне у нас чак на 19 септември. 
Той идва в България за снимките на втората част 
на филма «Непобедимите».
Това не е първата визита на Роки у нас. Той вече е 
идвал веднъж и дори се сприятели с тогавашния 
кмет на София Бойко Борисов и с няколко млади 
столичанки, по които си падна.

СЛАЙ се 
разхожда 

из улиците 
на София



БГ БЕН 17 септември 2011 г.
Брой 17 (219), Година VIII 15ПРЕДИЗБОРНО

Миряна Башева 
Що е съвременна трагедия? 

Имат ли почва «Антигона», или 
барем «Ромео и Жулиета» у нас? 
Това е въпросът.

Трагедия се получава, ако има 
налице неразрешими противо-
речия или още антагонизми. На-
пример: в Правец се ражда отроче 
от мъжки пол. Прогресивните 
родители, далечни близки на бай 
Тошо, му дават правоверното 
име Бесепинчо. Той расте левент. 
В Кривина пък едри земевла-
делци добиват женска рожба 
и в пристъп на политкоректна 
демокрация пияният поп скланя 
да я кръсти Бойкослава. Тя расте 
гиздавелка. А България колко 
е - една шебешка длан. Младите 
неизбежно ще се сблъскат – я в 
библиотека, я в чалготека. Опа 
- любов! Ще забременеят. Ще по-
нечат да се оженят. И ей ти го ан-
тагонизма - правешките Монтеки 
(антифашисти) и кривинските 
Капулети (антикомунисти) ги 
разлъчват. Бесепин и Бойкослава 
предпочитат смъртта. Бесепин 
ляга на магистралата да го прега-
зи олигархически джип. Бойкос-
лава се отравя насред градската 

чалготека с Чивас менте. «Светът 
не знае по-печална повест...» 
(Шекспир).

Сюжетът пък за Антигона, 
плод и жертва на Едиповия ком-
плекс, е прекалено обременен 
с фройдизъм, който в Европа 
отдавна е passe. Но от уж древ-
ногръцкото име на героинята 
лъха на оная прабългарщина, 
която единствено ще пребъде. 
Още от античността бъдещият 
българин душа дава да е анти-
някакъв. Така, скромно и без 
заобикалки, се нарича и едно от 
претопените в прабългарския 
съюз племена - известните от 
кръстословиците древни Анти. 
Как нямахме късмет да наследим 
името им... Колко вярно щеше да 
звучи: Република Антиландия, 
автономен вилает Антистан или 
най-простичко: присъединен 
свободен щат Антия. На герба 
щяхме да сложим антилопа гну - 
толкова сме анти помежду си, та 
ни е гнус едни от други. 

Но и тъй типични смрадливи 
българановски имена като Гина, 
Гана или Гена могат да бъдат 
поантичени, за да зазвучат мощ-
но и трагично, както подобава 
на европейско антагонистично 
общество. И тогава изпод про-
скубаното перо на някой наш 
драматург класик, например 
Антицанев, ще изхвръкне тъй 
жадуваният сценичен шедьовър 
«Три сестри: Антигина, Антигана 
и Антигена.»

Радетели на оптимистичното 
в нашия национален характер 
сигурно ще оспорят тази анти-
теза като деструктивна. За целта 
ще посочат, че градивната пред-
ставка «про» (която е анти на 
«анти») е широко застъпена в 
българското словообразуване. 
Например - «проруска енергий-
на политика», ще каже някой в 
увлечението на полемиката. «Че 
какво градивно има в това?»,- 
ще попитаме ние зловещо. «Ох, 
исках да кажа - проамериканска, 

ама друг път», ще се поправи 
пребледнелият езиковед профан. 
Така механично да сглобява и 
прабаба знае. 

Уви, речникът и животът 
гъмжат от противни словеса и яв-
ления, започващи с «про». Изоб-
що плоската земя България лежи 
на пет непотопяеми кита, които са 
както следва: Простак, Протеже, 
Провокатор, Проститутка, Про-
сяк. Затова над Родината тегне 
прокоба - населението се пролета-
ризира, проклетата прокопсия на 
младите ги прокужда в чужбина, а 
интелигенцията е прогнила, про-
винциална и се пропива.

Като змия, захапала опашката 
си, България се вие от положи-
телното «про-» до отявленото 
«против». Така пак стигаме до 

трагичното анти-начало, което е 
плодотворен суперфосфат за по-
чвата на националната трагедия. 
Измислената участ на Бесепин и 
Бойкослава всеки ден безстрастно 
се регистрира в статистиката на 
младежките самоубийства. Хи-
потетичните братя Антиганьо и 
Антигиньо Балкански или влизат 
в парламента, за да докажат, че 
разединението прави слабостта, 
или патриархално се трепят с 
брадви по синорите на реституи-
рания имотец. Сестра им, вместо 
да се казва Гена Димитрова (вечна 
й памет) и да разнася българска-
та слава по света, се превръща 
в някаква Антигена и разнася 
българския спин от Дунав мост 
по цяла Европа. Фатално орисан 
от трагичните си гени-антигени, 
българинът прогресивно озверя-
ва и се превръща в антибългарин. 
Десетки хиляди индивидуални 
черни комедии доказват, че на-
ционалната трагедия, уви, има 
богата черноземна почва у нас. 
Защото сами на себе си сме анти.

А от трагедията до национал-
ната катастрофа знаете ли колко 
е? Разстояние, колкото една чо-
вешка длан...

www.dnevnik.bg
Затворени сте в стая с две 

врати. Едната води към си-
гурна смърт, другата – към 
свободата. Два робота стоят 
пред вратите и условието 
е да им зададете само един 
въпрос, за да изберете пра-
вилния изход. 

Проблемът е, че Робот 1 
винаги лъже, а Робот 2 ви-
наги казва истината, но вие 
не знаете кой кой е.

Трудно ли? А какво ще 
кажете за следната логическа 
задача:

В  ед н а  д ъ рж а в а  м и -
нистърът на вътрешните 
работи, който е и шеф на 
предизборния щаб на управ-
ляващата партия, твърди, че 
от кандидата за президент 
на управляващата партия е 
бил поискан подкуп. След 
пет дни тягостно мълчание 
кандидатът за президент на 
управляващата партия от-
рича, че някой му е искал 
подкуп. Кой в този случай 
казва истината – Робот 1 или 
Робот 2?

„И двамата не казват исти-
ната» – отговарят повече от 
половината гласували в ан-
кетата на «Медиапул». Тогава 
обаче става още по-сложно, 
защото е ред на въпроса: а 
как хем Робот 1 лъже, че от 
Робот 2 е искан подкуп, хем 
Робот 2 не казва истината, че 
не му е искан подкуп?

Ако съвсем сте се обърка-
ли, нека на помощ се притече 
хронологията.

9 септември. На кандидат-
президента на ГЕРБ Росен 
Плевнелиев трима общински 
съветници в София през 
2007 г. са му поискали подкуп 
от 500 000 евро, за да придви-
жат проект за бизнес парка в 
столицата. Скандалното раз-
критие прави лично вътреш-
ният министър и председа-
тел на предизборния щаб 
на управляващата партия 
Цветан Цветанов в опит да 
обясни, че Плевнелиев не е 
човек, който би участвал в 
компроматна война. Защото, 

като научил за случая, Цвета-
нов посъветвал Плевнелиев 
да подаде сигнал в полицията 
срещу общинарите, но той 
отказал. Причината била, 
че «не иска да се занимава и 
няма да участва в този меха-
низъм».

10 септември. По въпроса 
се възцарява пълно мълча-
ние.

11 септември. Един от 
тримата общински съвет-
ници, поискали (предполага 
се – бел.ред.) подкуп от Росен 
Плевнелиев, в момента е от 
групата на ГЕРБ в Столичния 
общински съвет, съобщава 
на пресконференция канди-
датът за кмет на София от 
БСП Георги Кадиев.

12 септември. Общински-
те съветници от ГЕРБ Радос-
лав Тошев и Орлин Иванов, 
за които междувременно 
се появяват слухове, че са 
изнудвалите Плевнелиев, 
настояват той да се яви пред 
тях, за да каже кой му е искал 
пари. От ръководството на 
групата им обаче заявяват, 
че няма да поискат подобна 
среща.

13 септември. Шефове на 
законодателната и съдебната 

власт предпочитат да се раз-
граничат от казуса. Между-
временно председателят на 
парламента Цецка Цачева 
отговаря на хипотетичен 
въпрос дали, ако получи дан-
ни за корупция, би сезирала 
прокуратурата: «Да, защото 
това е престъпление».

14 септември. Цветанов, 
който забърка скандала, 
заявява, че всъщност бил 
«единственият, който желае 
най-много победата на Плев-
нелиев».

Продължавайки натиска 
спрямо ГЕРБ, междувре-
менно социалисти разказват 
детайли от корупционната 
схема, а Кадиев отправя 
патетичния призив: «Ро-
сене, кажи си!» В отговор 
Плевнелиев «си казва»: «Не 
съм имал среща с никакви 
брокери - нито един, нито 
двама, нито трима. Лично на 
мен подкуп не ми е искан... 
Аз лично подкуп никога на 
никого не съм давал». 

15 септември. В личния 
си профил във «Фейсбук» 
Плевнелиев публикува ин-
тервю от 1 септември 2007 
г. за в. «Банкеръ», което 
потвърждава неговата вер-

сия – никой директно не му 
е искал подкуп, всичко това 
е ставало заобиколно.

В първата си изява по 
скандала обаче премиерът 
Бойко Борисов уж защитава 
Плевнелиев с обяснението, 
че «няма полицейско мисле-
не, западно ориентиран е и 
не му е минало през ума, че 
компанията, която представ-
лява, може да го направи (да 
подаде сигнал – бел. ред.)», 
и същевременно удря рамо 
на Цветанов, подкрепяйки 
тъкмо неговата теза за ди-
ректно искания подкуп, с 
думите, че ако той, Бойко 
Борисов, като кмет бил зна-
ел навремето, че общински 
съветници са притискали 
Росен Плевнелиев, щял да се 
намеси и «да ги закопчае»...

Припомних тази хроноло-
гия, за да сглобим картината 
на стаята, в която се нами-
раме. Защото ние наистина 
сме заложници на плашещ 
абсурд: Хората, които ни 
управляват, очевидно не 
могат да се понасят. По тази 
причина ударът по сигурния 
(уж) победител на прези-
дентските избори е дело на 

шефа на собствения му пре-
дизборен щаб. Премиерът 
– от трета страна – заема по-
зицията на втория, защото, 
както изглежда, вече не е сил-
ният фактор в държавата.

Тогава кой управлява? 
И има ли изобщо изход от 
«стаята»?

Ще рискувам с този от-
говор:

Ситуацията е безпреце-
дентна. За пръв път вътре-
шен министър, който за 
пръв път е и шеф на пре-
дизборния щаб на управля-
ващата партия, за пръв път 
толкова открито «стреля» 
по своя началник и в пар-
тията, и в държавата.

Това ще рече, че в ръцете 
на Цветанов междувре-
менно е бил концентриран 
страхотевичен властови 
ресурс (естествено сив и 
задкулисен), чрез който той 
«държи» асата във всяко от-
ношение. Цветанов, с други 
думи, играе много грубо, но 
играе много грубо не само 
защото природата му е та-
кава, а понеже знае с какъв 
арсенал разполага.

В случая Робот 2 е при-
целен за жертва в името на 
дългосрочната цел. А тя е, 
че ако Робот 2 се провали, 
най-много ще пострада 
имиджът на издигналия го 
Борисов. Да, това ще е за-
губа и за ГЕРБ, но тъй като 
партията се идентифицира 
изцяло с нейния лидер, ще е 
загуба най-вече за лидера... 
Цветанов, когото подценя-
вахме и подценяваме, май е 
на път да се окаже сериозен 
подмолен играч.

Възможно е обаче и друго 
обяснение: демиурзите на 
това управление просто да 

са решили да го приключат 
по най-глупавия начин. 
Във всеки случай текущият 
скандал е началото на края, 
а ако ГЕРБ загуби прези-
дентските избори – краят 
на края на... края.

Виждали сме и друг път 
подобна идиотщина, но за 
пръв път – пак ще кажа – 
не революцията ще изяде 
децата си, а децата – рево-
люцията си...

Е, разбрахте ли кой е 
изходът от стаята с робо-
тите?

Не се мъчете – такъв няма. 
Вие продължавате да стои-
те в стаята, придружени 
единствено от надеждата, 
че там някъде има две врати 
и все някоя от тях отвежда 
към свободата. Стоите и 
от скука четете логически 
задачи, давайки си сметка, 
че в света на нелогичното 
логиката може да е само 
алогична.

Така навремето като деца 
се питахме:

Аз съм аз, нали? Да. Ти 
си ти, нали? Да. Тогава кой 
изяде л....о?

Сега се сещам, че писа-
телят Георги Господинов 
беше стигнал до верния 
отговор:

Понеже повечето отго-
варяли по инерция «ти», 
веднага им се припомняло 
кой е «ти». Малцина се 
осмелявали да кажат «аз», 
но тогава правилата се про-
меняли.

Клопката действала без-
отказно, докато един ден 
някой не предложил реше-
ние. А то се състояло в една 
граматическа грешка:

«Аз го изяде.”

Аз лъже, Аз изяде

Българският национален 
характер е антибългарски

Антични гени 
прокобват 
национална 
трагедия, дано 
не и катастрофа
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1. Разказвай с мен,
Хорхе Букай

   

Минали са двадесет години, от-
както Демиан - симпатичният 
герой на Хорхе Букай от “Нека ти 
разкажа”, е прекъснал контактите 
си с Дебелия - психотерапевта, 
който със своите истории го научи 
как да приема предизвикателства-
та в живота. Въпреки това, вече 
навлязъл в зряла възраст, героят 
изпада в криза. Бракът му не е 
сполучил и му се налага да тръгне 
по нов път. Професионално преди-
звикателство го кара да се премести 
в друга държава, отношенията в 
семейството му се объркват, а в 
живота му се появява специална 
жена. Демиан не може да забрави 
помощта, която психотерапевтът 
някога му е оказал, и чувства по-
требност да го открие, но този път 
ще трябва да се справи най-вече със 
собствени сили.

2.Страст
Луиз Бегшоу 

  

Мелиса Елмет, дъщеря на гениален 
професор по физика в Оксфорд, и из-
расналият в сиропиталище Уил Хайд 
се влюбват лудо като тийнейджъри. 
Двамата се женят тайно, но след 
намесата на семейството й бракът 
е анулиран. Мелиса е отчаяна и се 
затваря в себе си. Години по-късно, 
прехвърлила тридесетте и все още 
неомъжена, тя се е превърнала в ску-
чен университетски преподавател. 
Скоро след раздялата Уил постъпва 
в школа за офицери и веднага се 

откроява сред останалите кадети. 
Две години по-късно привлича 
вниманието на МИ-6, където бързо 
се издига в йерархията благодарение 
на невероятните си анализаторски 
способности. След преживяното Уил 
и Мелиса не вярват, че някога ще се 
срещнат отново. Тогава започва се-
рия загадъчни убийства. Единствено 
Уил прави връзката между четирите 
убийства на известни личности и 
покойния баща на Мелиса. Профе-
сор Елмет загива при мистериозен 
инцидент с моторница край Венеция, 
докато работи по поверителен про-
ект. Уил се страхува, че следващата 
мишена ще бъде Мелиса... ако не 
успее пръв да стигне до нея. 

3.Изневяра
Белва Плейн 

   

Лора е пълно копие на съвършената 
си баба - отлична домакиня, грижов-
на майка и любяща съпруга. Никой 
обаче не подозира, че зад фасадата на 
идеалното й семейство се крият не-
разрешими проблеми. Съвсем млада, 
Лора се омъжва за неподходящия 
човек - амбициозния археолог Роби, 
който въпреки смелите си планове за 
бъдещето, така и не се издига в науч-
ните среди. След раждането на дъще-
ричката им Лора открива компания за 
кетъринг в родния си град - Ню Йорк. 
Скоро бизнесът й процъфтява, но 
успехът събужда завист у съпруга й. 
Независимо от очевидното му неодо-
брение, тя работи упорито и получава 
предложение да напише книга. По 
време на снимките за изданието Лора 
среща привлекателния фотограф Ник 
и двамата се влюбват. Лора съзнава 
колко ще разочарова праволинейната 
си майка - Айрис, ако си позволи да се 
поддаде на изкушението. Тя е твърдо 
решена да съхрани брака си, макар 
вече да не изпитва чувства към Роби. 
Разкриването на дълбоко пазена 
семейна тайна за съвършената й баба 
обаче помага на Лора и Айрис да се 
отърсят от предразсъдъците си, да се 
научат да живеят за мига и да се борят 
за правото си да бъдат щастливи.

4.Седмият печат
Жозе Родригеш 
душ Сантуш 

   Интерпол търси помощта на 
криптолога и професор по история 
Томаш Нороня за разследването 
на убийството на Хауърд Доусън 
– ръководител на американската 
антарктическа станция. Доусън 

става свидетел на най-голямото до-
казателство за глобално затопляне, 
виждано от човек, но преди да успее 
да напише доклада си е убит. За-
дачата на Томаш е да разшифрова 
посланието оставено от убийците 
– 666, библейското число на Звяра. 
Мисията на професора ще го отведе 
до далечни точки на света. Животът 
му ще бъде в опасност многократно. 
Залогът е глобалното затопляне, из-
черпването на световните запаси от 
петрол и апокалиптичня срив, който 
би съпроводил това събитие.

«Когато сне седмия печат, на-
стана тишина на небето.» Така Би-
блията оповестява началото на 
Апокалипсиса. Има ли надежда за 
човечеството?

5.Синята зона
Ч. Дж. Бокс

 Децата на Моника Тейлър 
– дванайсетгодишната Ани и 
по-малкият й брат Уилям, стават 
неволни свидетели на убийство, 
докато ловят риба край поток в 
щата Айдахо. Децата побягват 
през гората, преследвани от 
убийците – четирима пенсиони-
рани полицаи от Лос Анджелис. 
След като Ани и Уилям се изплъ-
зват, убийците насочват всичките 
си усилия за залавянето им. Като 
убеждават неопитния шериф на 
градчето да поемат разследването 
на случая, четиримата бивши 
детективи се настаняват в дома на 
Моника и контролират телефона 
й. Така всяка новина за децата ми-
нава първо през тях. Ани и Уилям 
намират убежище в ранчото на 
фермера Джес Ролинс. За да им 
помогне обаче, Ролинс трябва да 
се справи с четиримата опитни 
полицаи, уважавани членове на 
общността. 

БЪЛГАРСКИ 
празници и обичаи празници и обичаи 

през септември
(Продължение от бр. 16/218)

14 септември - 
КРЪСТОВДЕН

На 14 септември право-
славната църква отбеляз-
ва църковния празник - 
«Въздвижение на Светия 
кръст Господен», наричан 
от народа повече Кръстов-
ден. Светата православна 
църква извършва покло-
нение на кръста Господен 
четири пъти в годината - на 
третата неделя от Великия 
пост, наречена Кръстопо-
клонна, на Велики петък, на 
1 август и на 14 септември. 
По древен обичай на този 
ден се прави водосвет и све-
щениците ръсят с кръст по 
домовете за благословение. 
Според църковното пре-
дание Света Елена, майката 
на император Константин 
Велики, се счита за рев-
ностна християнка. Тя се 
отправя към светите места 
в Палестина, за да потърси 
гроба Господен, който два 
века по-рано е затрупан от 
гонителите на християните. 
Усилията й се увенчават с 
успех. Намерени са пеще-
рата на гроба, както и три 
кръста. Кой от трите е Хри-
стовият кръст се разбира, 
когато чрез докосване с един 
от тях е възкресен наскоро 
починал човек. Частица от 
този животворящ кръст 
Елена изпраща на сина си в 
Константинопол, а самият 
кръст е положен в главната 
Йерусалимска църква. 

След време над пещерата 
на гроба Господен построя-
ват храм, който съществува 
и до днес. Той е осветен 
тържествено на 14 септем-
ври 335 г. На този ден се 
събират хиляди поклонни-
ци. За да могат всички да 
видят Светия кръст, епи-
скопът го повдига или го 
«въздвижва» над главите 
на присъстващите. От това 
«въздвижение» получава 
своето име и празникът. 

17 септември – 
ВЯРА, НАДЕЖДА, 

ЛЮБОВ
На този ден се обръща 

внимание на добродетели-
те, които ни крепят – вя-
рата, надеждата, любовта 
и мъдростта. Това е пре-
димно църковен празник 
и на него не се извършват 
никакви обреди и не се 
спазват каквито и да било 
забрани. Тачи се паметта на 
трите сестри Вяра, Надежда 
и Любов и на майка им Со-
фия. Те са живели по вре-
мето на император Адриан. 
Цезарят, като научил, че в 
семейството царува сговор 
и християнско благолюбие, 
извикал знатната вдовица 
София на разпит: “Аз съм 

Христова робиня, а моите 
деца обрекох на нетленния 
жених – Божия син”, отвъ-
рнала гордо римлянката. 
Чувайки нейните слова, 
той наредил да предадат 
вдовицата и щерките й на 
езичницата Паладия. Тя ги 
увещавала три дни да се 
откажат от вярата си. След 
като не успяла да изпълни 
задачата си, Адриан нару-
гал езичницата и наредил 
на палачите да подложат на 
страхотни мъчения децата. 
Защото вярвал, че като види 
страданията им, майката 
сама ще се откаже от вярата 
си и ще помоли за милост. 
Едно след друго момичетата 
били подлагани върху наже-
жените решетки, потапяни 
в гореща смола и бити с 
пръчки, а накрая ги обезгла-
вили. София останали жива, 
за да се терзае от загубата на 
децата си, което било по-
силно от телесно страдание. 
Майката погребала децата 
си на висок хълм край Рим 
и три дни останала на гроба 
им. На четвъртия и София 
предала Богу дух. Днес мо-
щите на четирите светици 
почиват във Франция.

21 септември – 
СВЕТОВЕН ДЕН НА 

МИРА
И най-крехката усмивка, 
и най-тихата молитва, 
и дори само едно добро по-
желание 
имат силата да променят 
целия свят.

Датата 21 септември беше 
избрана от ООН за Свето-
вен ден на мира през 2001 
г. Всички държави-членки 
го отбелязват по подхо-
дящ и тържествен начин от 
2002 г. Ссред тях е и нашата 
страна. 

22 септември 
- ДЕН НА 

НЕЗАВИСИМОСТТА
Третата българска държа-

ва води своето начало от 
Санстефанския мирен до-
говор, подписан на 3 март 
1878 г. Този договор, който 
възстановява България в 
етническите й граници, е 

ревизиран няколко месеца 
по-късно от тогавашните 
Велики сили - Германия, 
Англия, Франция, Австро-
Унгария и Русия. Това става 
на т.нар. Берлински конгрес, 
който накърнява в различна 
степен интересите на всич-
ки балкански страни. Създа-
ден е “възел от проблеми”, 
превърнали Балканите в 
“барутен погреб” на Европа. 
В съответствие с решенията 
на Берлинския конгрес на 
територията на Мизия и 
Софийско възниква Княже-
ство България. Южна Бълга-
рия е обявена за автономна 
област под името Източна 
Румелия. Македония остава 
в пределите на Османската 
империя. България успява 
да си върне Източна Руме-
лия (Южна България) чрез 
Съединението през 1885 г. 
През 1887 г. за княз е из-
бран германският принц 
Фердинанд Сакс-Кобург-
Гота. Създадена е Вътреш-
ната македоно-одринска 
революционна организация 
(1893 г.).

На 22 септември 1908 г. 
княз Фердинанд I използ-
ва сложната политическа 
обстановка и обявява неза-
висимостта на България, а 
себе си титулува цар. Това 
се случва в Иван-Асеновата 
църква “Св. Четиридесет 
мъченици” в старопрестол-
ния Царевец с Манифест 
към българския народ, под-
писан от Фердинанд І. Този 
акт е извършен без съгла-
сието на Великите сили и 
против волята на Турция. 
България обаче придобива 
статут на пълноправна не-
зависима държава.

27 септември 
СВЕТОВЕН 

ДЕН НА ТУРИЗМА
Световният ден на ту-

ризма – 27 септември, се 
чества от 1980 година по 
повод приемането на устава 
на Световната организация 
по туризъм. В днешните 
условия на финансова не-
стабилност българинът все 
по-трудно си позволява да 
пътува. И въпреки всичко 
има и млади, и стари, които 
са запазили туристическия 
си дух и ентусиазъм. За тях 
е достатъчно да нарамят 
раницата и да потеглят на 
път с влак, велосипед, дори 
и пеш.

А най-четената детска книжка е:
Говореща книжка: 
Моите приятели животните

 От забавните стихчета в тази книжка ще научите за чудния 
свят на животните, за техните домове и малките им. Ще узнаете 
с какво са полезни, как се защитават и какви звуци издават. На-
тиснете един от 30-те музикални бутона и се забавлявайте!

5 най-четени заглавия на издателство 
„Хермес”, които можете да намерите при нас:
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Добри Желев, 
доктор по история
От документи в архива на 

МВР става ясно, че в началото 
на септември 1944 г. събитията 
в София и страната се развиват 
много бурно. Отечественият 
фронт всеки момент ще вземе 
властта. Партизанските части 
упорито се придвижват към 
стратегическите центрове, за 
да ги завладеят, цялото ръко-
водство на отдел «Държавна 
сигурност» се готви да бяга.

На 7 септември 1944 г. по 
нареждане на директора на 
полицията Сава Куцаров каси-
ерът Тодор Ценов започва да 
раздава на началниците на от-
деления и на разузнавачите от 
отдел «Държавна сигурност» от 
20 000 до 50 000 лв. Най-много 
пари получават началникът на 
отделение «А» Никола Гешев и 
началникът на отделение «Б» 
Андрей Праматаров. Вечерта 
на 8 септември 1944 г., петък, 
с влак за Пловдив тръгват две 
групи. Водят ги Праматаров и 
Гешев. В групата на Гешев е и 
началникът на отделение «В» 
Любен Димитров.

В Пловдив пристигат в 6 ч. на 
9 септември 1944 г. Осигуряват 
си съдействие за преминаване в 
Турция. В района на границата 
Фичев (директор на полицията 
в Пловдив), Гешев и Димитров 
идват късно следобед на 9 сеп-
тември 1944 г. Оттам ги поема 
подофицерът Армутлиев. Той 
предварително изтегля охрана-
та от района. Тримата вървят 
в колона, на 50 метра един от 
друг, но объркват посоката и се 
оказват в съседен район, където 
има граничен наряд от трима 

войници. Войниците, като виж-
дат групата, без да знаят кои са, 
извикват: «Стой, горе ръцете!» 
Гешев вади пистолета и стреля 
три пъти, но не улучва никого, 
тогава старшият на наряда нати-
ска спусъка на автомата си и за-
бива четири куршума в гърдите 
на Гешев. Той умира на място. 

Фичев и Димитров успяват да 
се отскубнат от наряда и бягат 
към вътрешността на страна-
та, но после са задържани от 
местното население и предаде-
ни на току-що създаващата се 
милиция.

При обиска у Гешев са наме-
рени пистолет с 3 пълнителя, 
100 патрона, три от които из-
стреляни, лични документи и 
30 000 лв. Архивни документи не 
са намерени. Разпоредено е па-
рите да се изпратят на майката 
на Гешев, но трупът да не се пре-
дава на близките. Да се зарови 

някъде на място, недостъпно за 
населението.

Уведомен за станалото на гра-
ницата, министърът на вътреш-
ните работи Антон Югов (1904-
1991) заповядва трупът да не се 
погребва, докато изпратеният от 
него човек не го идентифицира. 
На 10 септември рано сутринта 
с влака пристига в Свиленград 
началникът на отделение «Б» 
Андрей Праматаров. Там негов 
сътрудник го посреща с думите: 
«Вчера следобед убиха Гешев, 
обстановката е изключител-
но тежка, невъзможно е да те 
прехвърля в Турция.»

Праматаров се насочва към 
Македония, там в района на 
Пехчево е задържан на 30 сеп-
тември и предаден на българ-
ската милиция. 

Андрей Праматаров и Никола 
Гешев успяват да проникнат в 
английската мисия в България, 
да внедрят свой агент там и да 
предотвратят английския план. 
По искане на немското разузна-
ване Праматаров ръководи през 
1941 г. секретното задържане на 
английския разузнавач Грине-
вич, бивш началник на паспор-
тната служба при английската 
легация в България. Той е пре-
даден на германците. По това 
време у германското разузна-
ване се появява съмнение, че 
българският генерал Владимир 
Заимов, участник в Балканската, 
Междусъюзническата и Първата 
световна война, с голямо влия-
ние сред офицерите и народа, 
работи против Германия - за 
съветското разузнаване. Той е 
проследен, задържан, пред съда 
не прави никакви признания, 
въпреки това е осъден на смърт 
и на 1 юни 1942 г. е разстрелян. 

Праматаров има големи успе-
хи и във външното разузнаване. 
През втората половина на 30-те 
години той прехвърля в Турция 
свой агент под името Стоян 
Петков. Там агентът отива като 
представител на Българската 

православна църква, но ра-
боти не само за църквата, а и 
за българското разузнаване. 
По време на Втората световна 
воина той информира за всичко 
своевременно, така че българ-
ското разузнаване непрекъснато 
е в течение какво мисли турско-
то правителство през отделните 
периоди на войната и какво 
смята да прави.

Към края на Втората световна 
война Праматаров решава да 
прехвърли своя агент Стоян 
Петков от Истанбул в Съедине-
ните американски щати. Между 
двамата се води интересен раз-
говор. Когато Праматаров по-
ставя въпроса на своя агент, че 
трябва да замине за Америка, 
агентът му отговоря: «Знаеш, че 
когато става въпрос да служа на 
моята скъпа родина България, 
готов съм да изпълня всяка по-
ставена задача, колкото и трудна 
да е тя... но пред теб поставям 
едно условие: когато трябва 
да напусна този свят, да бъда 
върнат в България и да умра в 
собствената си родина.» 

Праматаров му казва: «Обе-
щавам ти, дори се заклевам, 
че това твое желание ще бъде 
изпълнено и ти ще умреш в 
собствената си родина Бълга-
рия.» След разговора Петков за-
минава за Америка. Там работи 
под друго име. Първо е обявен 
за епископ Андрей Велички, а 
по-късно - Всеамерикански и 
австралийски митрополит Ан-
дрей Велички, глава на Българ-
ската православна църква за 
този район. Той става двигател 
на много събития и се среща 
не само с американския пре-
зидент Рузвелт, но и с редица 
други ръководни личности, като 
събира ценна информация за 
българското разузнаване.

Анализирайки дейността на 
Андрей Праматаров като на-
чалник на отделение «Б» към 
отдел «Държавна сигурност», 
неминуемо стигаме до извода, че 
той е много по-добър разузна-
вач от Никола Гешев, но просто 

не е така популярен като Гешев. 
След 9 септември 1944 г. Прама-
таров е съден от Народния съд 
и осъден на смърт. Но преди 
да бъде изпълнена смъртната 
присъда, с него се срещат Димо 
Дичев - началник на «Държавна 
сигурност» в първото правител-
ство на Отечествения фронт, и 
Руси Христозов - директор на 
милицията и зам.-министър на 
МВР в същото правителство. Те 
предлагат на Праматаров да се 
съгласи да сътрудничи на но-
вото разузнаване, като му пре-
даде цялата негова задгранична 
агентура. След този разговор 
Дичев и Христозов предлагат 
на министъра на вътрешните 
работи Антон Югов да внесе 
предложение в Министерския 
съвет за помилването на Пра-
матаров. 

Праматаров е помилван и 
освободен от затвора. След 
този акт разузнаването на пра-
вителството на Отечествения 
фронт поема ръководството на 
цялата задгранична агентура 
на отделение «Б», а Прамата-
ров е използван за консултант. 
По-късно МВР ми уреди среща 
с Праматаров. Той малко ме 
уплаши: трепереше, вдигаше 
глава нагоре с отворена уста, 
беше много неспокоен. Но като 
отпихме по глътка уиски, каза: 
«Все пак тези неща аз имам нуж-
да да ги разкажа на някого, нека 
този човек бъдеш ти.» Прамата-
ров потвърди всичко, което вече 
бях чел от неговите доклади, той 
ми разказа много работи за не-
говия агент митрополит Андрей 
Велички и за обещанието, което 
му е дал, разказа ми много неща 
за Никола Гешев и неговите по-
следни дни. Праматаров застъпи 
становището, че когато Гешев се 
е срещнал с граничния наряд, 
той помислил, че това е клопка, 
и затова стрелял по войниците. 
Но поради тежкото му пси-
хическо състояние, ръката му 
треперела и не улучил.

Разговорът с Праматаров 
продължи повече от четири 
часа. Въпреки че той беше в 
напреднала възраст, не губеше 
мисълта си и говореше свободно 
за всичко. Праматаров почина 
на 28 октомври 1963 г. от есте-
ствена смърт.

Какво стана с митрополит 
Андрей Велички? През юни 1972 
г. той се обажда в българското 
посолство в САЩ по телефона, 
който му е даден за връзка, 
и казва: «Чувствам се много 
зле. Много моля, предайте на 
господата да изпълнят своето 
обещание.» Сигналът веднага 
е предаден на МВР. Митропо-
лит Андрей Велички е качен 
на самолета и на 20 юни 1972 
г. върнат в България. Настанен 
е в Правителствена болница 
за лечение. Установява се, че 
е болен от рак. Митрополит 
Андрей Велички умира в Пра-
вителствена болница в 11 ч. на 
9 август 1972 г.

От всичко казано до тук ста-
ва ясно, че разузнаването на 
правителството на ОФ не само 
е ползвало опита на царското 
разузнаване, но то е изпълня-
вало и обещанията на царското 
разузнаване към негови агенти, 
които после са работили за 
разузнаването на ОФ.

Царски разузнавачи 
работеха за ОФработеха за ОФ

Андрей Праматаров, началник на 
външното разузнаване преди Девети 

септември, предава 
цялата българска задгранична 

агентура на новото правителство 

Андрей ПраматаровАндрей Праматаров

 Никола Гешев Никола Гешев

Андрей Праматаров е роден на 27.V.1901 г. в Стара Загора. През 
1924 г. е назначен за агент III категория в полицията, по-късно става 
началник на отделение «Б». Завършва полувисше образование 
във Виена и два курса в областта на разузнаването. Отделение 
«Б» ръководи външното разузнаване и контраразузнаване (или 
борбата с чуждите разузнавания, които работят против България), 
то наблюдава дейността на чуждите легации в България. Един 
от най-големите първи успехи на Праматаров е проникването в 
английското посолство в България с посланик Джордж Рендел. 
Англия винаги смята Югославия за потенциален съюзник, за 
разлика от България. За Англия цар Борис III е тясно свързан с 
Германия. Единствената възможност да се откъсне България от 
Германия Англия вижда в абдикацията на цар Борис III от престола 
и България да премине под ръководството на Югославската мо-
нархия. Рендел е смятал да осъществи тази своя мисия с помощта 
на дясното крило на БЗНС «Пладне» начело с Коста Тодоров и д-р 
Г.М. Димитров.
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Лятото върви към своя за-
лез, но това съвсем не бива да 
влияе на настроението и само-
чувствието ни. Време е да се 
замислим за промяна, а защо 
да не започнем от прическата? 
С едно подстригване и пра-
вилна грижа за косата бихме 
могли да променим външния 
си вид, а и дори да скрием 
някои недостатъци. Ето някои 
малки хитринки, които ще ни 
помогнат да сме по-красиви и 
привлекателни.

1. При нисък ръст косата 
трябва да е по-къса, за да не го 
подчертаваме.

2. Ако имате дълга шия, мо-
жете да я пресечете с коса. 
Хубаво е да има обем, да е по-
бухнала покрай ушите. Декол-
тето също визуално смекчава 
натрапчивия дълъг врат. 

3. Честа грешка на много хора 
е, когато имат по-голям нос, да 

се опитват да го прикрият с по-
вече коса. Изнасяйки я напред, 
скриваме бузите, но носът ни 
още повече изпъква. По-добре 
е да открием лицето си, като 
изкараме косата зад ушите и 
така оптически то става по-
широко. 

4. Голямото чело е благодат-
но, защото може да не се крие. 
Хора с такова чело на воля 
могат да носят косата си без 
бретон, а и с него лицето им 
изглежда добре. Малкото чело 
обаче задължително изисква 
коса, която смекчава този не-
достатък.

Оказва се, че мъжете са по-
суетни, но при жените разходи-
те за фризьор са много повече. 
Да се спрем например на боята 

за коса. На пазара има безкрай-
на палитра от цветове, състав-
ки и съответно цени. Добре е да 
знаем, че боите и шампоаните, 
и въобще продуктите, които 
използваме за косата си, трябва 
да са съобразени с мястото, 
където живеем, с климата и 
типичните за региона храни.

Освен климата и менюто, 
върху растежа на косата може 
да окаже влияние и водата, с 
която мием косата си. Дали е 
варовита, как се пречиства и 
т.н. Да не забравяме и стреса, 
който е в списъка на враговете 
за здрава коса. Всички сме 
чували израза: “Да ти побелее 
косата от нерви!” Когато е на 
база стрес, побеляването е 
на петна. Честа последица от 

непрекъснатата ни напрегна-
тост е и косопадът. Хубавата 
новина е, че на пазара вече има 
достатъчно лекарства против 
него. Важното е да се използват 
правилно и да се прилагат само 
качествени продукти. 

В много салони вече се пред-
лага услугата “диагностика 
на косъма”, чрез която можем 
най-лесно да се ориентираме 
кои продукти са подходящи 
за нашата коса. Ако тази про-
цедура не е по джоба ви, може 
да се доверите на личния ви 
фризьор, който не само ще ви 
посъветва, а и ще ви разсее, 
може и дори да ви поразвесели, 
но най-важното – ще ви накара 
да се почувствате малко по-
щастливи и ... красиви.

Здравата коса – Здравата коса – 
един вечен хитедин вечен хит
Мъжете са Мъжете са 
по-суетни, по-суетни, 
но при жените но при жените 
разходите разходите 
са много повечеса много повече

Мобилният телефон, 
плейърът, фотоапаратът, 
както и други портатив-
ни електронни уреди, 
скоро ще се зареждат по 
време на... ходене. Аме-
рикански учени разрабо-
тили устройство, което 
може да преобразува 

енергията на човешкото 
тяло в електричество. 
За зареждането на пре-
носимата електроника е 
достатъчна даже кратка 
разходка. Авторите на 
изобретението са решили 
да го вкарат в обувките. 
Учените смятат, че дви-
жещият се човек е идеал-
ната енергийна машина. 
При най-обикновено хо-
дене или бягане може да 
се получи един киловат. 
Това е напълно достатъ-
чно, за да се захранят 
мобилен телефон или 
ноутбук.

Карането на колело 
може да увеличи продъ-
лжителността на живота 
ни. Но става въпрос не 
само за вяло въртене на 
педалите, а за интензив-
ни тренировки. Именно 
степента на натоварване 
се оказва най-важният 
фактор, а не продължи-
телността, показва ново 
изследване, проведено в 
продължение на 20 го-
дини от специалисти в 

Копенхаген. Резултати-
те били категорични – 
мъже, карали велосипед 
с бързи темпове, живеели 
с 5,3 години по-дълго от 
тези, които предпочитали 
съвсем лекото натоварва-
не, а средните темпове 
добавили 2,9 години. 

При жените тези по-
казатели са съответно 
3,9 г. и 2,2. Получените 
данни били представе-
ни от учени на конгреса 
на Европейското обще-
ство по кардиология в 
Париж. Специалистите 
отбелязали, че понятието 
“интензивен” е доста от-
носително, защото никой 
не очаква 80-годишен 
човек  да се движи по-
бързо от млад енергичен 
велосипедист.

Представителките на 
нежния пол, които са на 
средна възраст, започват 
да трупат килограми, 
з а щ о -
т о  с е 
х р а н я т 
прекале-
но бързо, 
т в ъ р д я т 
у ч е н и  о т 
университета 
в Отаго, Нова 
Зеландия. До 
този извод те са 
стигнали, след 
като са прове-
ли двегодишен 
експеримент с 
у час тие то на 
1500 жени. Спе-
ц и а л и с т и т е 
сравнили дан-

ните за 
възрас т-
та, расата, 
вредните 
н а в и ц и , 
физиче-
ската под-
готовка, 
р е ж и м а 

на хранене и установили, 
че скоростта на приема на 
една храна 

ока з-
ва най-голямо 

влияние върху 
масата на тяло-
то. Колкото по-
бързо се хранели 
жените, толкова 
по-бързо пълне-
ели. Учените до-
пускат, че това 
състояние може 
би е свързано с 
образуването 
на  хор мона 

на ситост-
та. Ако се 
х р а н и м 
б а в н о , 
м о з ъ к ът 

успява да реаги-
ра, преди да сме 
употребили из-
лишно количе-
ство калории.

Крачка по 
крачка... 

телефонът 
се зарежда

Хайде на 
велосипеда, 
ако искате 

още 5 години 
живот

бухнала покрай ушите. Дек
тето също визуално смекч
натрапчивия дълъг врат.

3. Честа грешка на много х
е, когато имат по-голям нос

ъзраст, започват 
килограми,

, 
т 

о т 
тета
Нова 
я. До
д те са 

и, след 
прове-
дишен 
мент с 
то  на 
и. Спе-
т и т е 
дан-

една храна

ока з-
най-голямо ва н
ние върху влия

та на тяло-масат
олкото по-то. Ко

о се хранели бързо

ЖЕНИТЕ 
ЖЕНИТЕ 

трупаттрупат 
кила над кила над 

40-те – 40-те – 

ЗАЩО?
ЗАЩО?

Д и е т а  с  в и с о к о 
съдържание на белтъчи-
ни, малко въглехидрати 
и мазнини оказва по-
зитивно влияние върху 
физиката ни, намалява 
мастните натрупвания 
около талията и увели-
чива мускулната маса. 
Ефектът е по-голям, 
когато белт ъчините 
постъпват в организма 

от млечните продукти. 
Учени от Канада про-
вели изследване с три 
групи жени, които били 
с наднормено тегло или 
страдали от затлъстява-
не. В продължение на че-
тири месеца те правели 
физически упражнения 
всеки ден. В резултат 
всички участнички в 
експеримента намалили 
теглото си, но дамите, 
които се хранели с пове-
че млечни продукти, се 
избавили в голяма сте-
пен от мастните обра-
зувания, и то предимно 
в областта на талията. 
При тях се констатирало 
и по-голямо увеличение 
на мускулната маса.

Яжте МЛЕЧНИ 
продукти за 

ТЪНКА ТАЛИЯ

Традицията повеляваше 
в началото на есента всяка 
къща да се превръща в малка 
консервна фабрика, в която 
всички членове на семейство-
то се впрягаха в изготвяне на 
скъпоценната зимнина. Днес 
нещата не са се променили 
толкова съществено, защото 
народът ни знае, че няма нищо 
по-добро, а и евтино от при-
готвеното вкъщи.

Време е да запретнем ръка-
вите и да се залавяме.

Днес модата е в добре забра-
веното старо сушене на про-
дуктите. У нас то все още не е 
много популярно, но в запад-
ните страни е хит. Предлагат се 
сушен грах, домати, моркови... 
Достатъчно е тези продукти да 
се накиснат ввъ вода, след ко-

е т о 

готвенете може да започне.
Обществото ни се разви-

ва, но с времето ставаме по-
мързеливи. Причината за 
това е голямата заетост на 
домакинята, която предпочи-
та вместо правене на туршии 
нещо по-приятно, а и често е 
икономически по-неизгодно 
да затваряш буркани. 

Отдавна съхраняването 
на плодовете и зеленчуци-
те се прави по три основни 
начина. Първият (всички 
го познаваме) е термичното 
консервиране на буркани с 
капачки. Вторият е чрез су-
шене, а най-новият начин за 
съхраняване на продукта е 
чрез замразяване. У нас той се 
използва по-интензивно през 
последните 20-30 години. И 
този метод като другите има 
своите предимства и недо-
статъци, но е предпочитан 
от хората, стремящи се към 
здравословно хранене, тъй 
като при него се запазват вита-
мините и минералите в доста 
голяма степен.

ЛЯТОТО СИ ТРЪГВА, 
да го захлупим с капачка

е т о този метод като другит
своите предимства и 
статъци, но е предпо
от хората, стремящи с
здравословно хранене
като при него се запазват
мините и минералите в
голяма степен.

Първият консервант 
в историята на цивили-
зацията е солта, с която 
мореплавателите съхра-
нявали рибата, или пък 
я сушели, но това всички 
сме го гледали по фил-
мите. Когато навремето 
е нямало капачки, дома-
кините са консервирали 
доматите със сол и вместо 
да използват пет лъжици 
за яденето, са взимали 
една, разреждайки я с 
вода. Дори за сладкото не 
е имало захар, а хората, 
които са отглеждали за-
харна тръстика в дворо-
вете си, са правели сироп 
от нея за консервиране.

Известно е, че България 
е била страна с големи 
традиции в областта на 
промишленото консерви-
ране. Първата фабрика се 
появява през 1899 г. във 
Варна и в нея са се произ-
веждали традиционните 

компоти 
и  л ю те -
ница. До 
1 9 3 9  г. 
вече сме 
и м а л и 
5 0  ф а -
брики. 

Още любопитни 
факти

Първият кон
в историята на
зацията е солта

ОщОщщщщее любоп
ффакт
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цивили-
 с която 
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Excellent Customer Support Good Quality

Same Rates 24/7

  084 4988 4536
       

Bulgaria mobile

   Dial 091 1231 453630p

Bulgaria mobile

   Dial 084 4988 45363p

Romania landline

   Dial 084 4831 45362p

110411_100x128_STD_BGben_4536_bulgarian.ai   1   12/04/2011   09:05:43

Камен Донев е но-
вият главен художе-
ствен ръководител 
в Сатирата. Човекът 
оркестър, който става 
втори след директора 
Иван Попйорданов, 
ще определя реперто-
ара на комиците. Няма 
съмнение, че той ще 
свири за български 
творения, тъй като е 
многотиражиран дра-
матург. Следващата му 
творба, която съвсем 
скоро ще види бял 
свят, е посветена на 
Стоянка Мутафова. 
Майсторката на смеха 
и сълзите ще празнува 
90 лета по средата на 
сезона. В пиесата, коя-
то засега е с работно 
заглавие «Мъдрата 
майка», вероятно ще 
се появят персонажи 
за цялата трупа. Сама-
та Стояна пази в тайна 
сюжета и обратите в 
него. Сега тя отдъхва 
на вилата и събира 
сили за следващите 
серии на «Столича-

ни в повече». «Кака 
ще бъде в центъра на 
всичко, каквото ще 
се случва на сцена-
та», бяха лаконични 
от «Стефан Караджа» 
за поредния екшън, в 
който ще се забърка 
жрицата на класиката. 
Камен пък довършва 
репетиции в Армия-
та на «Кръщене» по 
авторския му текст 
«Живот и здраве». Там 
всичко се върти око-
ло едно новородено 
бебе.

„Зелена вълна - ХХI век“
Кърджали – столица на 
световния екофестивал
Шестият Европейски екологичен 

фестивал «Зелена вълна - ХХI век» за 
филми и тв програми, посветени на 
екологията и опазването на околната 
среда, се провежда от 16 до 18 септем-
ври в сърцето на Източните Родопи 
- Кърджали. Единствената по рода си 
проява в България се утвърди като 
традиционен форум с международно 
признание и известност. Целта е да се 
покажат съвременните продукции на 
тема екология и да се запознае широ-
ката общественост със съществуващи-
те екологични проблеми. 

Във фестивала участват 81 продук-
ции на водещи европейски и светов-
ни медии, независими продуценти 
и екологични организации от 21 
държави. Участниците се състеза-
ват в категории за документални 
филми, научнопопулярни и учебни 
творби, телевизионни програми, 
посветени на екологията и опазва-
нето на околната среда, туристически 
продукции за културното наследство, 
видеоклипове и спотове. 

И тази година международно жури, 
съставено от водещи медийни експер-

ти и професионалисти, работещи в 
областта на екологията, опазването 
на околната среда и човешкото здра-
ве, ще присъдят Голямата награда 
«Щъркелово гнездо» в отделните ка-
тегории на най-добрите 
екологични продукции. 
Статуетката е изра-
ботена от известния 
македонски скулптор 
Андрей Митев-
ски.

Един от най-добрите интерпретатори на Паганини 
– цигуларят Марио Хосен, даде началния тласък на 
тазгодишното второ издание на Фортисимо Фест. Той 
не само свири великолепно концертите на Паганини, 
но прилича удивително много на големия италиански 
композитор и цигулар и мнозина го наричат „съвре-

менния Паганини”.
Сред множеството си ангажименти и непрекъснати 

пътувания между Цюрих, Мадрид, Виена и София, 
където Марио живее, той прие поканата на създателите 
на Фортисимо Фест – Максим Ешкенази и Фондация 
„Америка за България”, да вземе участие в концерта 
„Музика под звездите” на 10 септември пред Народния 
театър. Музикалното събитие ще зарадва почитателите 
на класическата музика и в Града на тепетата на 17 
септември на обновения Античен театър. 

Марио Хосен и 9-годишен майстор 
на гайдата дават старт 

на приключение под звездите

КАМЕН 
ДОНЕВ 
ще реди 
пиесите 

на 
комиците



БГ БЕН 17 септември 2011 г.
Брой 17 (219), Година VIII 21СЦЕНА, ПАЛИТРА, ЕКРАН

ФИЛМОВИ ПЕТИФУРКИ

ЗАБРАВЕНИ БЪЛГАРИ

Антон Радичев, който 
влиза в кожата

на бивш военен за сериала на 
Нова «Етажна собственост», при-
зна, че комедията е висш пилотаж. 
«Безкрайно трудно е да разсмееш 
публиката, без това да е плоско 
и пошло. Трябва да заразиш зри-
теля», категоричен е асът на На-
родния театър, жива легенда от 
«Клуб НЛО». Неговият Джамбазов 
е изпълнен не само с носталгия по 
отминали времена, но и с идеи за 
евакуация на блока при бедствия 
и аварии.

Първият епизод ще бъде излъ-
чен в края на септември. «Стар-
тираме относително късно, за да 
търсим актуалност. Тя ще про-

личи в репликите и коментарите. 
Във всяка серия ще има събития, 
случили се в България буквално 
преди седмици», коментира про-
дуцентът Краси Ванков от «Идалго 
продакшънс».

Голямата актриса 
Татяна Лолова не скри,

 

че тъкмо се била зарекла никога 
повече да не стъпва на кастинг, 
когато се отворила възможност 
да снима в «Английският съсед». 
«Много се надявах композиторът 
Кирил Дончев, който е мой съсед, 
да ме вземе с връзки. Някога на-
пуснах Сатирата, за да отида в 
театър «София», където работеше 
той. Хората обаче не знаеха тази 
подробност и започнаха да гово-
рят, че съм се биела със Стоянка 
Мутафова. Това никога не се е 
случвало, защото тя е по-ниска от 

мен, но има по-яка ръка. Аз съм фи-
никийка - не работя без пари. На-
времето съм го правила много, но 
сега вече не. За премиерата съм си 
купила часовник от 50 лв. и каишка 
за 20. Човекът дори ми направи 
отстъпка», подхвана лакърдиите 
си великата комедиантка. 

Тя сподели, че е невероятно до-
волна от продуцентите и заради 
комфорта на снимачната площад-
ка. «Бяха ми опънали шезлонг на 
сянка. Свършвах моята сцена, ся-
дах там и започвах да следя кой как 
си върши работата. После отивах 
на ухото на някой от колегите и му 
прошепвах: «Ти беше много добър, 
ама на еди-кой си нещо не му се 
получи. Като гледам сега резулта-
та, добре съм се справила.» 

Ваня Цветкова, 
която се завръща

в голямото кино със сериала на 
Маги Халваджиян «Седем часа 
разлика», мрази да пътува. Засега 
обаче не й остава нищо друго, 
тъй като синът й живее и работи в 
Щатите, а тя снима тук. «Ако той е в 
София, въобще няма да има въпро-
си. Но той е там, затова не мога да 
отговоря къде ми е душата. Тя е 
на двете места», сподели страхот-
ната актриса, която някога замина 
за Страната на неограничените 
възможности, но не успя да под-
хване занаята си и стана крупие в 
Лас Вегас.

Ваня призна, че е показала 
първата серия на «Седем часа раз-
лика» на момчето си - за да разбере 
защо е напуснала бизнеса, защо се 
е завърнала в родината и защо е 
решила да го остави за известно 
време сам. «Дори не можете да 
си представите за каква промяна 
става дума. Там приключих с до-
ста от ангажиментите и си казах, 
че трябва да променя качеството 
на живота си. Когато си сам в чуж-
бина с детето си, най-важното е 
да видиш, че е стъпило на краката 
си. Да разбереш, че вече може да 
те подкрепи.”

В ефира на „БГ Радио“ 
беше представен

пилотният сингъл от саундтрака 
на „Кецове“ - „I walk I talk”. Българ-

ският филм тръгва по кината от 28 
октомври. Песента се изпълнява 
от образа на Филип Аврамов – му-
зикант, по прякор Коса. Музиката 
на „I walk I talk” е на композитора 
на саундтрака на „Кецове“ Кирил 
Добрев, текстът е на втория ре-
жисьор на филма Иван Владими-
ров, китарите са изпълнени от 
Владо Михайлов, баса – от Чавдар 
Асенов, а барабаните – от Кирил 
Добрев.

В българската музика има 
една легенда и тя се нарича 
Леа Иванова. Един живот, 
отдаден без остатък на пе-
сента и публиката, изживян 
артистично, с усмивка. Жи-
вот, който преминава под 
звездата на успеха въпреки 
трудните периоди, съмне-
нията и разочарованията. 

Леа Иванова е родена 
на 13.08.1923 г. в Дупни-
ца. Израства в Цариград, 
където пее в детския хор 
на Българската екзархия. 
По-късно учи в Дутанща 
(сега Дупница), а в началото 
на 40-те години заминава 
за София с намерението 
да следва в Художестве-
ната академия. Музиката 
се оказва по-силна и тя 
постъпва като солистка на 
джаз оркестъра «Славян-
ска беседа», ръководен от 
саксофониста Леон Алфа-
са. Продължава в «Джаз 
Овчаров», а се утвърждава 
в оркестъра на «Оптими-
стите» с диригент Божи-
дар Сакеларов. С него Леа 
работи до 1956 (през 1957 
година участва в турнето на 
оркестъра в Полша). 

По това време реперто-
арът й включва песни в 
стил «суинг» (под влияние 
на нейната любима певи-
ца Елла Фитцджералд). В 
началото на 50-те у нас за 
джаза настъпват трудни 

времена и тя е принудена 
да търси ново амплоа. От 
1956 работи с оркестрите на 
Христо Вучков и Димитър 
Ганев, Големият оркестър 
към Концертна дирекция 
(с диригенти Борис Симео-
нов, Емил Георгиев). В този 
период се появяват песните 
й «ЦУМ, ЦУМ, ЦУМ» (муз. 
Бенцион Елиезер), «Чико 
от Порто Рико» (муз. Емил 
Георгиев), чрез които Леа 
Иванова става изключи-
телно популярна. От 1957 
година започва сътрудни-
чеството й с Еди Казасян, 
продължило почти 30 го-
дини. Талантливият музи-
кант сформира и ръководи 
през цялото време нейния 
съпровождащ оркестър. 
Следват концертни тур-
нета в Румъния, Унгария, 
Сърбия. Малцина от нас 
знаят, че през 1960 година 
Леа пее в Белград с ор-
кестъра на Куинси Джонс 
на сборен концерт, който 
преминава при забележи-
телен успех. 

Суперлативите в пресата 
за талантливата българ-
ска джаз певица достигат 
връхната си точка по време 
на гастролите във «Фри-
дрих щадт палас» в Берлин 
(7 програми за сезона 1962-
1963). Следващите двадесет 
години (до 1983) Леа Ива-
нова работи предимно във 

вариетета и шоупрограми 
от висока класа. Например 
в «Бернс» – Стокхолм, са 
гостували Марлене Ди-
трих, Хари Белафонте, Том 
Джоунс, Ърта Кид и ... Леа 
Иванова. Репертоарът й 
включва френски шансони, 
евъргрийни, руски роман-
си, български фолклор, 
италиански канцонети. 
Участвала е в съвместни 
програми с Жилбер Бекер, 
Удо Юргенс. Успешните й 
гастроли включват цяла 
Западна Европа (с изклю-
чение на Италия и Велико-
британия), САЩ, Канада, 
Южна Америка, Близкия 
изток. В оркестъра по раз-
лично време са участвали 
Людмил Георгиев, Михаил 
Ваклинов, Християн Пла-
тов, Ангел Везнев, Петър 
Славов, Емануил Мано-
лов. 

За съжаление в този пе-
риод изявите й в България 
са инцидентни и придоби-
ват периодичен характер 
от края на 70-те. През 1980 
Леа предприема концертно 
турне с естрадния оркестър 
на Комитета за телевизия 
и радио, а тримесечното 
лятно турне през 1985 го-
дина се оказва последното 
в нейната богата творческа 
биография. 

През 80-те певицата за-
писва няколко нови песни 

по стихове на Петър Ка-
раангов, Любомир Лев-
чев, Георги Константинов, 
Владимир Голев по музика 
на Еди Казасян («Негра-
мотно сърце», «Би тряб-
вало да имам два живота», 
«Тръгвам си без шум»). 

През 1985 г. Леа Иванова 
е удостоена с орден «Кирил 
и Методий» I степен. Има 
издадени албуми от фир-
мите «Qaliton» (Унгария), 

«Electrorecord» (Румъния), 
«Deutsche Vogue» (Герма-
ния) и «Балкантон». Ал-
бумът й «Нощен клуб Ин-
тернационал - на живо» е 
записан в «Баеришерхоф» 
в Мюнхен, Германия. Едва 
през 1988 г. издателство 
«Музика» издаде книга, 
посветена на Леа Иванова 
- «Би трябвало да имам два 
живота», съставена от Геор-
ги Георгиев и Еди Казасян. 

Интересът към личност-
та и песните на Леа Иванова 
се възражда през 1998 след 
появата на двете кавървер-
сии на «Шу-шу», изпълнени 
от Мариус Куркински и 
Мария Косара. През 1999 
г. в киноцентър «Бояна» бе 
реализиран филмът «Стра-
сти за Леа» по сценарий на 
Еди Казасян. 

Леа Иванова умира на 
28.05.1986 г. в София.

ЛЕА ИВАНОВА: 
„Би трябвало
да имам два живота“да имам два живота“
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132 правописни правила 
съдържа изданието „Пра-
вопис и пунктуация на 
българския език. Основни 
правила”, подготвено от 
специалисти от Секцията за 
съвременен български език 
в Института за български 

език при БАН (ИБЕ-БАН), 
съобщи в пресклуба на БТА 
ръководителят на секцията 
проф. Владко Мурдаров. 
Справочникът е публику-
ван в издателство «Про-
света» и от 3 септември се 
продава на цена от 9 лева.  

Изданието има официален 
характер, тъй като в него 
са включени правилата, 
задължителни за писмено-
то общуване в публичната 
сфера. Езиковедите отбе-
лязаха, че изданието е и с 
нормативен характер, тъй 
като ИБЕ-БАН е упълно-
мощен от МС да проучва 
и определя националната 
езикова политика и кни-
жовната норма на съвре-
менния български, като 
при необходимост внася и 
промени в нея. 

В справочника са поме-
стени общите правописни 
правила и принципи, пре-
даването на собствените 
имена от чужди езици и 
транслитерацията им с 
латински букви, графични 
и лексикални съкращения, 
пренасянето на нов ред, 
начините за оформяне на 

текст. 
Включени са също и пра-

вилата за употребата на 
главни и малки букви, сля-
тото, полуслятото и раздел-
ното писане на сложните и 
съставните думи, както и 
правилата за пунктуация. 

Словникът на речника ще 
включва около 90 000 думи. 
В него ще бъдат включени 
голяма част от думите, 
свързани с интернет лекси-
ката. Професор Мурдаров 
посочи, че в българския 
език навлизат постоянно 
нови думи. На въпрос кои 
са най-големите проблеми, 
които българите срещат с 
правописа, Мурдаров спо-
дели, че не може да се каже, 
че определена група про-
блеми натежава. Въпросът 
със слятото и полуслятото 
писане се откроява като 
един от най-често задава-

ните въпроси на телефона 
за езикови справки. 

Според Вл. Мурдаров 
въпросът с учтивата фор-
ма («Вие») в българския 
не е бил усложняван от 
екипа на БАН, каквито 
обвинения отнесоха уче-
ните в някои медии. Още в 
речника от 1983 г., в който 
за първи път са обхванати 
всички норми и правила в 
българския език, въпросът 
с учтивата форма е предел-
но ясно решен. Правилната 
форма е: «Иванов, Вие гре-
шите». Правилно е също 
«Господа, Вие грешите», 
т.е. «Вие» се пише с главна 
буква, дори когато обръ-
щението е и към много 
хора. Правилната форма за 
учтиво обръщение е «Вие 
сте ходили». Грешно е да 
се каже и напише «Вие сте 
ходил(а)». 

На въпрос дали в новия 
граматичен справочник 
има дискусионни моменти 
или всички правила са 
утвърдени и не подлежат на 
интерпретация, Мурдаров 
отговори, че правилата са 
установени вече, т.е. екипът 
не е кодифицирал нови пра-
вила, а просто са направени 
някои изменения и прави-
лата са по-общодостъпни за 
широк кръг хора. 

0900 12230 Е ТЕ ЛЕ-
ФОНЪТ ЗА Е ЗИКОВИ 
СПРАВКИ, на който спе-
циалисти от Института 
за български език отгова-
рят на всякакви въпроси, 
свързани с правописните, 
граматическите, пунктуа-
ционните и правоговор-
ните правила в българския 
език. Номерът може да се 
избира само през стацио-
нарен телефон, като той е 
импулсен. 

Изданието има официален 
характер, тъй като в него 
са включени правилата,

текст.
Включени са също и пра-

вилата за употребата на

ните въпроси на телефона
за езикови справки. 

Според Вл Мурдаров

На въпрос дали в новия
граматичен справочник
има дискусионни моменти

*Катя Чаралозова е 
ст.н.с. II ст. доц. д-р от 
Секцията за съвременен 
български език в 
Института 
за български език на БАН 

Езикът винаги е оръдие 
в ръцете на политиците, 
които се опитват да по-
ставят езика в своя услуга. 
Със смяната на всяко пра-
вителство се организира 
обсъждане на поне един 
законопроект. Досега исто-
рията е такава, че нито 
един законопроект не е 
минал. Не е приет закон за 
българския език. Този път 
обаче филолозите не са ка-
тегорични, че няма да бъде 
приет, защото такъв норма-
тивен акт не е необходим. 
Можеш ли да забраниш 
на някого да употребява 
чужди думи. Как ще стане 
това? Засега няма нужда 
нов закон да регламенти-
ра, че официален език на 
държавата е българският. 
Това вече е записано в Кон-
ституцията. Обучението 
пък е уредено в законите за 
училищното образование, 
висшето образование и др. 
За мене е цяла изненада, че 
точно по това време, когато 
Народното събрание е в 
отпуск, толкова бързо се 
сътвориха два закона за 
българския език. 

И още - няма нужда от 
създаването на държавни 
комисии или съвети по 
опазването на езика. Тази 
дейност и сега се изпълнява 
от секциите на Института 
по български език. Още 
със създаването на инсти-
тута той е упълномощен 
да проучва измененията на 
правописа и да следи отбли-
зо проблемите, възникнали 
в резултат от развитието 
на езика. Нашият институт 
върши това успешно вече 
доста години, така че аз не 
виждам един съвет – но-
восъздаден, как ще свърши 
тази работа по-добре от нас. 
В Института по български 
език има три секции, които 
се занимават със съвремен-
ната проблематика на езика 
и само една – Секцията за 
съвременен български език, 
която е запозната с теорията 
на норма и кодификация. 
Достатъчно е, ако има за-
кон, в него да пише само, че 
са задължителни решенията 
на Института за български 
език, и то тези решения на 
секцията, които минават 
през научния съвет. 

Що се отнася до т.нар. 
«езикова полиция», това 
също няма да се осъще-
стви на практика. Кой е 
по-голям от езика. Аз ще го 
кажа, както народът казва: 
«Кой е по-голям от хляба?». 

Аз мога да го кажа като чо-
век, който работи за езика – 
«Кой е по-голям от езика?». 
Не сме ние». Българският 
език не може да бъде опа-
зен чрез санкции. Вместо 
санкции трябва да се за-
мислим какво образование 
даваме на децата си както в 
училище, така и в универ-
ситета. Може би всички 
завършващи висше обра-
зование трябва да положат 
изпит по езикова култура. 
Да видим в крайна сметка, 
излизайки специалист вис-
шист, какво той е научил 
и може ли да употребява 
правилно езика. А не със 
санкции. 

За радост много често 
изказът на журналистите 
е по-добър от този на по-
литиците. За политиците 
не искам и да говоря. Те 
дори и фонетично не са 
усвоили книжовния език. В 
същото време разговорният 
стил на изказ на министър-
председателя Бойко Бори-
сов не е «толкова дразнещ», 
колкото «надутия стил на 
някой свръх професиона-
лист, който се опитва да те 
убеди, че много знае, из-
ползвайки толкова много 
термини, че ти нищо не 
можеш да разбереш. Точно 
тогава се губи основната 
функция на езика и той ста-
ва некомуникативен.

Професор Владко Мурдаров представи Професор Владко Мурдаров представи 
справочника за български език справочника за български език 

Съвсем наскоро световно 
проучване ни нареди на 
46-о място по умения за че-
тене и разбиране на текст, 
сиреч по грамотност. Като 
знам каква неграмотност 
се шири в действителност в 
България, даже не мога и да 
си представя колко зле, ако 
това въобще е възможно, са 
онези след нас в класация-
та. По-неграмотни от наша 
милост в Европейския съюз 
се оказват само румънците. 
Според данните 41% от уче-

ниците в България са в някаква степен 
неграмотни.

В последните години навред из 
държавата ни се настани, а даже и 
затвърди, отчайваща неграмотност, 
сочно гарнирана с чуждици отвсякъде 
и най-вече от английски, и с непо-
нятни слова от безбрежния свят на 
компютрите, които често пъти дори 
самите специалисти по компютри не 
разбират, че се налага да се съвещават 
помежду си, за да изяснят смисъла. Като 
съчетание от различните форми на не-
можене се появиха текстове, написани 
едновременно с малки и големи букви 
при безумно смесване на кирилица и 
латиница, както и със замяна на букви 
с цифри. В това отношение интернет е 
една неизчерпаема «съкровищница».

Друга реч са официалните докумен-
ти на чиновниците или указанията на 
разни служби и ведомства. В тях цъфтят, 
меко казано, неверни и объркващи тек-
стове, а някои са пълни простотии. Като 
например думата «отсъединяване», 
записана преди време в енергийния 
закон. Що се отнася до четенето на кни-

ги, тук по-добре да замълчим, понеже 
истината е отчайваща, както впрочем 
и резултатите от самото четене.

Навсякъде сме затрупани от при-
мери. Човек би помислил, че авторите 
на някои писания не са стъпвали дори 
в основното училище. Това въобще не 
са единствено деца, а в много случаи - 
техните родители, които пък са много 
по-неграмотни от своите родители! 
Достъчно е да хвърлите един бърз по-
глед из интернет форумите, където хора 
с по няколко висши образования са 
страховито неграмотни. Табелите, фир-
мите, съобщенията, надписите, заедно 
с тях приказките на новоизлюпените 
държавни и партийни величия, речите 
им пред цял народ по една или друга 
телевизия често пъти не могат да бъдат 
разбрани и с речник в ръката. Пред-
ставящи се за капацитети, за велики 
специалисти, те демонстрират час по 
час парвенюшка начетеност и също са 
прекрасен пример за опростачването 
на българина. При това играят своите 
роли, балансирайки на тънкото въже 
между смешното и жалкото...

ТАБЕЛИ ИЗ УЛИЦИ, СГРАДИ И МАГАЗИНИ ДОЦ. ЧАРАЛОЗОВА*:

Чудни примери докъде сме 
се докарали по роден език

Българският език
не може да бъде опазен 

чрез санкции
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КАПРИЗИ
1. Турист на сафари в Афри-

ка забелязал видимо възбу-
ден слон и се оплакал, че 
гледката на мощното еректи-
рало животно е провалило 
медения му месец, защото 
го е накарало да се чувства 
“неспособен и неадекватен” 
(като мъж).

2. Жена заплашила да из-
вика полицията, тъй като 
според нея била заключена 
в хотелската си стая от пер-
сонала. Всъщност тя приела 
твърде буквално надписа “Не 
ме безпокойте”, висящ от 
вътрешната страна на вра-
тата, като предупреждение 
да остане в стаята си.

3. Плажът е твърде пясъ-
чен.

4. Купихме слънчеви очила 
“Рейбан” за 5 евро от уличен 
търговец и се оказа, че са 
фалшиви.

5. Никой не ни предупреди, 
че в морето ще има риби. Де-
цата ни се наплашиха.

6. Отне ни девет часа да се 
приберем с ъ с самолет от 
Ямайка в Англия, а на аме-

вирахме първоначално.
8. В сравнение с тристайния 

апартамент на приятелите ни 
нашият едностаен апартамент 
е значително по-малък.

9. Пясъкът не е като този 
на брошурата. Там е жълт, а 
този е бял.

10. Бях ухапан от комар. 
Никой не ми е казвал, че те 

хапят.
11. По време на почивката 

си в Индия бях ужасена, че 
буквално във всеки ресто-
рант се сервира къри. Аз не 
понасям пикантна храна.

12. Записахме се за екскур-
зия до воден парк, но никой 
не ни каза, че трябва да си 
носим бански и хавлии.

риканците – само 
три.

7. С годеника ми 
запазихме стая с две 
легла, но ни настаниха 
в стая с двойно легло. 

Вие носите отговорност за 
това, че сега съм бременна. 

Това нямаше да се случи, ако 
бяхме в стаята, която резер-

Когато се заговори за българските църкви в 
Турция, всички се сещат за Желязната църква 
«Св. Стефан» в Истанбул. Наскоро в една тур-
ска класация тя спечели приза «Най-красива 
християнска църква в Република Турция», 
съревновавайки се с десетки чуждестранни 
православни, католически и протестантски 
храмове. Всъщност в Турция има още няколко 
действащи български храма. И за съжаление 
десетки други в руини, главно в села и град-
чета в Източна Тракия, където българското 

население е било тотално прогонено в 1913 
г. За чест на турците на много места камен-
ните стени с продънени покриви все още си 
стоят, макар че по турското законодателство 
те могат да бъдат съборени, теренът конфи-
скуван в полза на държавата или общината 
и продаден за ново частно или обществено 
строителство.

Действащите български църкви в Истанбул 
са три, а в Одрин - две. В юридически план те 
са обединени в българска църковна общи-
на, подчинена на Вселенската патриаршия. 
Паството в Истанбул се състои от около 700 
българи, а в Одрин от пет местни български 
семейства и още 50-60 българи - християни, 
заселили се в Одрин през последните 20 годи-
ни в резултат на смесени бракове или трайно 
установили се по бизнес дела. Две млади се-
мейства българи мюсюлмани, приели наскоро 
християнството, също са част от паството. А 
също така и десетки местни гърци и турци - 
християни (т.нар. караманлии). Напоследък 
към тях се прибавиха и десетки бесарабски 
българи от Молдова и Украйна - гастарбай-
тери в града. 

Но как българите се озовават в Източна 
Тракия? През ХVI век турските султани ре-
шават да населят равнината между Одрин и 
Истанбул с християнско население, което да 
произвежда храни за милионната столица на 
империята. Обявяват изключително изгодни 
условия за заселване.

Десетки хиляди българи от Мизия, Маке-
дония и Горна Тракия заемат Източна Тракия 
и Предна Мала Азия. Докато атлантическите 
нации по това време колонизират Африка и 
Америка с кораби, българите вършат това с 
рало и плуг и обкръжават столицата на им-
перията, която ги е покорила със своите села 
и градчета, прониквайки и в нея. 

Усиленото строителство на български хра-
мове започва по време на Възраждането, като 
част от откъсването им от юрисдикцията на 
Вселенската патриаршия. През 1869 г. в Одрин, 
където една трета от петдесетхилядното насе-
ление са българи християни, формиралата се 
българска църковна община решава да издигне 
български катедрален храм. Местните власти 
им разрешават това да стане в кв. „Киришха-
не” в близост до сливането на реките Тунджа 
и Марица. Мястото и тогава, и днес е било в 

края на града. Решено е било църквата да носи 
името на св. Константин и св. Елена.

Строителството на храма започнало на 3 
март 1869 г. и завършило на 25 септември 
същата година. Главен майстор е бил Констан-
тин Казаков от с. Булгаркьой, също в Тракия. 
Импозантният храм е трикорабна псевдоба-
зилика. Изработена е от камък и тухли с два 
реда колони. Табленият иконостас е имал 70 
икони. Църквата станала опорен пункт на рас-
тящата българска колония в града, построила 
впоследствие още 16 храма и параклиси. През 
1878-ма по време на Руско-турската война 
светата обител била частично опожарена от 
турски бежанци, но възстановена със сред-
ства на руското временно управление. През 
1912-1913 г. в двора на църквата са погребани 
няколко загинали български офицери при 
обсадата на града. 

След 1913 г. българите в Одрин се изселват 
в България. Останалите няколко български 
семейства не могат да поддържат храма и той 
постепенно се превръща в руина. След като 
се срутва и покривът в края на ХХ век, се 
появява и опасност храмът да бъде конфиску-
ван. В началото на ХХI век обаче българските 
правителства, както и редица обществени 
организации, вземат мерки за възстановяване 
на българските храмове.

По една случайност възстановителните ра-
боти започнаха на 3 март и завършиха на 14 
септември 2008 г. На същата дата Русенският 
митрополит Неофит освети обновения храм. 
През 2010 г. в двора на църквата бе открит 
паметник на първия български екзарх Антим 
I. При строителните работи бе открита и 
надгробната плоча на митрополит Евстатий 
Пелагонийски от гр. Белово, ръководител 
на Одринската българска епархия от 1885 до 
1888 година. 

вирахме първоначално. хапят.канците – само 

Класация на „Дейли телеграф“ за най-глупава 
рекламация от британски отпускари
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Това нямаш

Защо СЛЪНЦЕТОЗащо СЛЪНЦЕТО
се скрива толкова бързо?се скрива толкова бързо?

Днес все по-често в магазини-
те може да се види следната сце-
на: детето иска някаква играчка, 
а майката му обяснява, че е кри-
за, няма парички и покупката 
трябва да се отложи за друг път. 
Подобни възпитателни диалози 
са водени и преди кризата, но в 
настоящия момент те са особено 
важни. Вие искате детето ви да 
има всичко, за да може неговото 
детство да бъде по-добро от ва-
шето. На всички, които страдат 
от угризения на съвестта, е добре 
да напомним, че превръщайки 
детето в пълноценен партньор 
и планирайки с него разходите, 
вие ще му позволите то да се по-
чувства като пълноправен член 
на семейството и главното - ще 
изградите у него правилно от-
ношение към парите. 

На първо място обаче прераз-
гледайте собственото си отноше-
ние към парите. Много млади 
семейства свикнаха да живеят 
“на широко”, но едва оправят 
баланса в семейния си бюджет. 
Месечните разходи за храна, 
жилище, детска градина, дрехи, 
празници и т.н. - те просто са 
безкрайни и затова в условията 
на икономическа криза всяко 
семейство трябва да се замисли 
за тяхното намаляване. Педаго-
зите все по-настойчиво съветват, 
че в този процес задължително 
трябва да участват и децата.

Семействата, които изпитват 
финансови затруднения, трябва 
да предприемат някои важни 
стъпи за оздравяване на семей-
ния бюджет. 

Всекидневен отчет
Купете си малък бележник и 

записвайте в него всички по-
харчени суми за деня. След месец 
направете подробен преглед на 
сумите, които сте похарчили, 
и се опитайте да разберете от 
какво можете да се откажете, за 
да намалите разходите си. След 
като свикнете с този своеобразен 

отчет, можете да го сведете до 
веднъж седмично.

Сравнение на цените
Предложете на децата за-

бавна игра: в продължение на 
две седмици да събират реклам-
ни материали за различните 
търговски вериги. Запознайте се 
със стоките, които се продават с 
намаление, и купувайте от тях. 
Съвсем скоро ще усетите как ще 
поевтинее вашата потребителска 
кошница.

Научете детето си да бъде 
разумен потребител

Учете го да сравнява цените 
на дрехите, играчките. Купете 
му... желаната играчка от евтин 
магазин, а разликата в парите 
му я предоставете като “джоб-
ни”. Детето трябва да се научи 
да икономисва от дребните и 
незначителни неща, за да може 
по-късно да си купи нещо скъпо 
и стойностно. Гледайте на това 
като на една домашна игра, която 
със сигурност ще бъде от голяма 
полза и за вас.

Хранете се у дома
Навикът за хранене в ресто-

ранти и кафенета е обвързан с 
много средства. Ако родителите 
казват, че за много неща нямат 
пари, но веднъж седмично ходят 
в скъп ресторант, детето трудно 
ще оцени ситуацията. 

А кой е казал, че обядът у дома 
е по-малко интересен, откол-
кото в ресторанта?! Ако децата 
искат хамбургери и пържени 
картофки, това може да се на-
прави и у дома, и то не по-лошо 

от “Макдоналдс”. За тази цел 
можете да купите и цветни 
пластмасови чинии, и дребни 
играчки за подарък. Всичко това 
пак ще ви излезе по-евтино. И 
накрая, напълно вероятно е 
новите традиции да се харесат 
на вашите малчугани повече от 
стандартните. 

Достъпни 
развлечения

Помислете какво интересно 
можете да направите у дома с 
подръчни средства. Играчката, 
направена от майката или ба-
щата, е много по-ценна за детето 
от всяка друга, скъпоструваща 
играчка. Първо, тя е единствена, 
неповторима и вълшебна. Второ, 
тя ще донесе на всички много по-
ложителни емоции от времето, 
прекарано заедно за нейното 
изработване. Направете робот 
от голяма кутия и започнете да 
попълвате албум на желанията... 
Освободете фантазията си и ще 
видите колко радостно ще бъде 
детето от вниманието, което му 
отделяте.

Забравете за 
угризенията на съвестта

Родителите трудно отказват 
на децата си сладолед, играчка, 
шоколад. Ако откажат на де-
тето си, те се възприемат като 
свидливи хора и егоисти. Не от-
казвайте на детето си – научете 
го да чака. Не забравяйте, че ако 
незабавно удовлетворявате и 
най-малките му желания, вие го 
лишавате от умението да мечтае 
и да се радва.

Децата – важни ПАРТНЬОРИ
в семейния бюджет
Ако детето е партньор в планирането 

на бюджета, то бързо ще изгради 
правилно отношение към парите

СВЕТИНЯ

Паметник на екзарх Антим I
в двора на църква в Одрин
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СЪКВАРТИРАНТИ
(221) Търся съквартирант-

непушач, тел. 07792131361
КВАРТИРИ
СЕВЕРЕН ЛОНДОН
(219) Двойна стая за семей-

ство или двойка, между Manor 
Park Seven Sisters в Северен 
Лондон, българска телевизия 
и безплатен паркинг, £110 на 
седмица, с включени сметки, в 
къщата живеят 4 човека, тел. 
07828122745

(219) Давам стая за двойка 
непушачи, на самостоятелен 
етаж с отделна кухня и баня, 
ползвани от още 2 души, в 
близост до Turnpike Lane и 
Wood Green, тел. 07832353372, 
Росен

(222) Давам легла под наем 
за работещи момчета и мъже 
– непушачи, на 2 мин. от 
Turnpike Lane Station, в бли-
зост до голямаавтогара и ев-
тини магазини, спокойствие, 
чистота и ниски цени, тел. 
07900031491

(239) Давам стаи под наем 
на изгодни цени, в районите 
на Finsbury Park и на  Wood 
Green, тел. 07985142162 и 
07809770362

ИЗТОЧЕН ЛОНДОН

(219) Давам двойна стая за 
двойка или две момичета в 
Barking, на 2 мин. от  LIDL, 
ASDA и TESCO и на 5 мин. от 
Barking Station, с БГ телевизия, 
тел. 07540147925

(219) Дава се двойна стая 
под наем, в хубава и прос-
торна къща, в Източен Лон-
дон, в нея живеят още само 

2 души, £120 на седмица, тел. 
07400606808

(219) Дава се двойна стая 
за семейство или двойка, в  
района на Walthamstow, като 
осигурявам работа на жената 
да се грижи за двете ми деца 
(10 и 7 годишни момчета), тел. 
07960744353

(219) Двойна стая на 5 мин. 
пеша от Leytonstone Station, в 
тиха, спокойна и чиста къща, 
в която живеят 3 души, £120 за 
седмица, тел. 07721332187

(219) Единична стая за мо-

миче на 5 мин. от Plaistow 
Station, £260 месечно, с вклю-
чени сметки, спокойна къща 
с градина и интернет, тел. 
07912300837 и 07921541239

РАБОТА ТЪРСИ
(220) Търся работа – зидане, 

мазилки, multifinish, фаянс, 
теракота, външни плочи, дър-
вени конструкции, монтаж, 
мебели, врати, прозорци, на 
ниски цени, тел. 07716116244

(220) Начална учителка с 20 
годишен стаж търси работа 
като учител, детегледачка или 
housekeeper, има 1 година опит 
в Лондон, тел. 07954124037

РАБОТА ПРЕДЛАГА
(222) Набирам момичета за 

почистване на къщи и мом-
чета за почистване на мокети, 
тел. 07960994563

(219) Търся жени за чистене 
на къщи в Югозападен Лон-
дон и околностите, изпратете 
ми смс на 07757919604 или 
имейл на xyzcleaning@yahoo.
co.uk

(219) Спешно набираме 
жени за почистване на къщи, 
тел. 07852292392, Диди

(219) Лондонска фирма 
набира техници на бяла 
техника, заплащане £19000 
-£25000, ако имате професио-
нален опит, обадете се на тел. 
07912204208

(220) А company is seeking 
for a domestic appliance repair 
person between 23 and 35 years 
old, with a good knowledge 
of electrical services and basic 
mechanical skills or technical 
education. In return for your 
skills you will receive: company 
vehicle and telephone. Training 
will be provided. Most of the 

w o r k 
will be based in North, Central 

and East London. For more 
information please call on: 
07793942518

(219) Expert 
Home & Office 
Services пред-
лага работа за 
почистване на 
частни домове 
и офиси, тел. 
07901825498

(241) Пред-
лагам работа за 
почистване на 
къщи и офиси 
за жени, за пред-
почитане с опит, 
тел. за контакти 
07525250799

( 2 2 9 )  У е б -
дизайн студио 
Bubata.com на-
бира рекламни 
агенти на 10% 
комисионна, тел. 
07533428642

(221) Търся 
а м б и ц и о з н и 
хора за дистри-
буторска дей-
ност с отлични 
бизнес перспек-

тиви, необходимо е добро 
ниво на английски език и уме-
ния за комуникация. Ще ви 
бъде оказана помощ в подгот-
вителния етап. Тел. за контакт 
07894496881, моля, звънете 
от 9.00 до 21.00 часа, www.
forever-healthy.com, www.
myflpbiz.com/esuite/home/
mariya

САТЕЛИТНИ 
ПРИЕМНИЦИ
(220) Поставяне и настрой-

ка на сателитни приемници в 
Лондон и околността, изгодни 
цени, поддръжка и дългосроч-
на гаранция, тел. 07818413663, 
Юлиян

ДАВАМ ДВЕ ДВОЙНИ 
СТАИ, на 2 мин. пеша от

Upton Park Station и 
на 7-8 мин. от Stratford,

градина, интернет, 
българска телевизия

тел.  07912891814

ТРАНСПОРТНИ 
УСЛУГИ 

САМО  В UK
(до 1500 кг)

Тел. 07983509453

Екип от специалисти  в областите : педиатрия, гинекология, 
семейно лечение, проблеми с гърба и ставите и др.
Сканиране с ултразвук; MRI; рентген; тестове за различни 
видове алергии.

Лабораторни тестове на кръв и урина.

Ново 2D/3D/4D сканиране на бременност чрез ултразвук

265 Green Lanes                                  Teл. 079 8436 6224
Palmers Green, London                        Моб. 020 8144 5119
N13 4XE                           
(до метростанцията на Wood Green, Picadilly Line) 

Частна клиника в Лондон 
за Вас и Вашето семейство

ЗА
ПО

ВЯ
ДА

ЙТ
Е!БГ 

ЗАКУСКА2 
7 Wordsworth 

Parade
Green Lanes

N8 0SJ
(до кафе Plovdiv)

От понеделник до 
петък:

от 5.30 до 13.30 часа
Събота и неделя:

от 6.00 до 14.00 часа

Козметични услуги
в къщи, на ниски цени,
английска диплома.
Кола-маска, дълбоко
почистване на лице,
трайно боядисване и
извиване на мигли и
вежди, професионални
продукти.
Тел. 07766763538, 
Силвия

Подготвям деца по 
МАТЕМАТИКА.

Специална 
подготовка

за 11+ exams
(включително и

за latymer school)
Тел. 0208 527 0212

 0779 669 2522
ИЛИЯН РУСЕВ

Rooms to let in new house in 
Palmers Green N13 area,

5 min. from station, shared 
dining room/kitchen,

£100 p/w (single room), 
£130 (double room).

Single bed in shared double 
room -  £65 each person.
Tel. 07903324333

Продавам 
българска 
отлежала 
гроздова 

ракия 
£10 на литър
07582756468

Таксиметрови услуги в Лондон - 
до всички летища и до всяка точка на Англия. 
Цени по договаряне. Тел. 07557096256

w o r k 
will be based in North Central

ти
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Новооткрити 

БЪЛГАРСКИ 

ДЕТСКИ ГРАДИНИ

на Woodgreen!
Квалифицирани учители 

се грижат за вашите 

деца, достъпни цени.

Breakfast club и 

afterschool club.

07809469532

B  Y  P  E  X    L t d.

020 751 147 37

• Бизнес-консултации
• National Insurance
• Банкови сметки
• Изпити за CSCS
• Социални помощи

TранспортниTранспортни
услуги и услуги и 
премествания премествания 
с голям с голям 
ван. ван. 

Тел.07903661333
Цени по договаряне.Цени по договаряне.

ОТ 21 МАРТ
вече и в Тurnpike Lane

Mich Cleaning Services, 
предлага професионално почистване 

на домашни и офис сгради. 
Пране на килими, мокети и мека 

мебел на атрактивни цени!
Web Site: mich-cleaning.co.uk

E-mail: michcleaning@hotmail.com
Тел: 07412 654664; 07412 515004; 0126 8422502
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(220) Монтаж, инсталиране 
и поддръжка на дигитални 
приемници, моторизирани 
системи и обикновени сатели-
ти, тел. 07899917634, Жоро

(220) БУЛСАТКОМ – дос-
тавка и монтаж на пълен ком-

плект, оригинален БУЛСАТ-
КОМ договор на ваше име с 
18 месечна гаранция. Satellite 
BG – монтаж и настройка, 
турска – доставка, монтаж и на-
стройка, Freeview, FreeSat, тел. 

07835911937, Мариян 
КОМПЮТРИ И 
УЕБДИЗАЙН

(230) Уебдизайн, ка-
чествена и бърза изра-
ботка на сайтове. SEO 
(оптимизация на сай-
тове за търсачките). 
Графичен дизайн на ви-
зитки, брошури, флаери 
и други рекламни мате-
риали, тел. 07535636111, 

за контакти и запитвания: 
www.webpossessor.com, info@
webpossessor.com

(219) Всяка авторитетна 
фирма разполага с уебсайт, 
ако нямате такъв ние ще ви 

изградим, при това на на ни-
ска цена, тел. 07526690968

(219) Софтуерни услуги 
– инсталиране и преинстали-
ране на всякакви Windows, 
драйвъри и програми. Въз-

можност за поправка на място 
в удобно за вас време. Бърза 
работа и ниски цени ! Тел. 
07718883710, Иво (Stratford)

(228) Laptopa Ltd. – Българ-
ската IT компания ! Ремонт 
и продажба на компютри, 
премахване на вируси, ин-
сталиране на приложения, 
посещения по домове и офиси 
в цял Лондон, обслужване на 
безжичен и кабелен интернет, 

web design & development, 3 
месечна гаранция за извър-
шената услуга, цени и ка-

чество без конкуренция! Тел. 
02084528900, 07533428642, 
www.laptopabg.com

(224) Поправка на настолни 
компютри и лаптопи, инстала-
ция на софтуер, антивирусни 
програми, игри, поддръжка 
на мрежи, посещения по до-

мовете в удобно време, тел. 
07961540073, Калин

(229) Уебдизайн студио 
Bubata.com – искате да имате 
просто фирма или Успешен 
Бизнес? Професионален уе-
бсайт за Вашия бизнес – тел. 
07533428642

ФРИЗЬОРСКИ И 
КОЗМЕТИЧНИ
 УСЛУГИ
(222) Фризьорски услуги 

по домовете. Професионален 

дългогодишен стаж 
– дамско, мъжко, детско под-
стригване, официални при-
чески, къдрене, боядисване, 
почистване на вежди, тел. 
07596876362, Семра

(219) Дамско и мъжко под-
стригване, кичури, боя изсу-

Какви са вашите възможности
за получаване на:

- Child - Benefi t
- Tax Credit
- Housing and Council 
- Sure Start in Maternity
- Maternity Allowance
- Income Support

(22
по до

тел. 02085555143
Safe Advice

на 1-ва страница

ЗА
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О
В
Я
Д
А
Й
ТЕ

!БГ 

ЗАКУСКА 

10 Forest Road
E17 6 JJ
(зад Blackhorse Road Station)

От понеделник до петък:
от 5.30 до 13.30 часа

Събота и неделя:
от 6.00 до 14.00 часа

Работи
за вас 
днидни
в седмицата7

ЗА
П
О
ВЯ

)

ООт понеделник до педелник до петък:ОО
от 5.30 до 13.30 часа

Събота и неделя:
66 00 14 00

вввв сесесесеседмдмдмдмдддд ицицицицццццатататата ааааавввв

БИОЕНЕРГОТЕРАПИЯ, 
ГЛЕДАНЕ НА КАФЕ, 

ТАРОТ И 
КРИСТАЛНА ТОПКА.

РАЗРЕШАВАНЕ НА 
ЛИЧНИ ПРОБЛЕМИ.
Тел. 07909436648, 

НЕЛИ

ТРАНСПОРТНИ 
УСЛУГИ само 

в UK до  15001500 кг.
Тел. 07983509453

Ако сте жертва на домашно насилие!

ENGLISH COURSES
West London

Weekdays or weekends
Small groups

Good prices
General English, Communication Class, IELTS

From 4 to 15 hours per week
To start make an appointment for a test (free).

Link School, Northumberland House
Popes Lane, Ealing, W5 4NG

075 90 309 608; 020 88 327 444

www.linkschool.co.uk

Фризьорски салон 
ZER Hair

ПРЕДЛАГА:
дамско, мъжко подстригване,

боя, кичури.
Козметика лице: ултразвуков

пилинг, darsunval, 
йонофореза,

хидратация, вкарване на
витамини. Работи се с

професионална българска и
италианска козметика.

Wax на крака, ръце и лице.
07760533877, Бети

Доряна Манолова
Инструктор по кормуване

(само за Западен Лондон)
Опреснителни уроци

Теоретична подготовка
Тел. 07921072957

dmanolova@yahoo.co.uk
БИОЕНЕРГОТЕРАП

Тел. 0
dmanolo

ПОРТНИ

7
o.uk

Понеделник – Събота - от 09:00 до 21:00 часа 
Неделя - от 10:00 до 20:00 часа
102 Tamworth Road, Croydon, CR0 1XX
Тел. 02035388592      ail: bulgariafoodltd@yahoo.co.uk

Тук ще намерите 
всички 

традиционни 
БЪЛГАРСКИ 
ПРОДУКТИ

ЗАПОВЯДАЙТЕ
във възобновения

БЪЛГАРСКИ МАГАЗИНБЪЛГАРСКИ МАГАЗИН в 
Кройдън (Южен Лондон)

ESOL Skills for Life with Citizenship 
Курс за ILR или British Citizenship

 Harrow International Business School (HА1 
2RZ - Западен Лондон) предлага  вечерни и 
weekend курсове - ESOL Skills for Life with 

Citizenship (Speaking and Listening only). 
Тeзи курсове са предназначени за хора, 

чието ниво на английски език не е достатъчно, за  да се 
явят на Life in the UK Тest. Сертификатът от този курс ви 

позволява да кандидатствате за ILR или British Citizenship и е 
равносилен на Life in the UK Test. 

Курсът се води от български учител и е само за 
2 уикенда или 4 дни през седмицата по уговорка. 

Harrow International Business School е регистриран към Home Offi ce 
и притежава всички необходими лицензи от City and Guilds.
Тел. 079 00000 603, E-mail: jgautam@esoltraining.org

ур
 H
2R
w

Търся работници за 
ТОВАРО-РАЗТОВАРНА ДЕЙНОСТ,ТОВАРО-РАЗТОВАРНА ДЕЙНОСТ,

employed и self employed, 
които да 

ГОВОРЯТ ДОБРЕ АНГЛИЙСКИ ЕЗИК
Възможност за двойно работно време –

сутрешна и следобедна смяна.
За контакт: 07880611250, Цецо07880611250, Цецо

www.topworktops.co.uk
Solid Wood Worktops

Tел. 0208  279  8585
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шаване, в района на Leyton и по 
домовете, фризьорката работи 
7 години в центъра на Лондон, 
тел. 07841618483, Дани

УРОЦИ, КУРСОВЕ, 
ПРЕВОДАЧЕСКИ 
УСЛУГИ
(220) Уроци по математика 

на български и английски, ква-
лифициран учител, достъпни 
цени, тел. 07928611985 (след 
20.00 часа)

(219)  Курсове за  Door 
Supervisor с опция, гарантира-
но вземане на изпита, тел. 

(219) Интензивен курс по 
класически масаж, на бъл-
гарски език, с възможност за 
работа, тел. 07782269717

(219) Преводи от и на ан-
глийски език. Бързо и качест-
вено изготвяне. Ниски цени. 
За повече информация – 07587 
611 313

ТРАНСПОРТНИ
 УСЛУГИ
(219) Такси до летища и 

всяка точка на лондон и UK 

на минимални цени, тел. 
07435830002

(218) Транспортни услуги до 
и от летищата и други дестина-
ции на много добри цени, тел. 
07875948069

(218) Транспорт до летищата 
и всяка точка на UK, местене на 
багаж, тел. 07553718180

СТОМАТОЛОГИЧНИ 
УСЛУГИ
(221) Д-р Мария Марчева 

– висококачествени стома-
тологични услуги, пародон-
тално лечение (на  венците) 
на приемливи цени, пре-
глед на спешен случай - £25, 
пломби от £50, на 30 мин. 
от London Bridge Station, 
DA7 5AH Bexleyheath, тел. 
07511254815

ЛЕКАРИ 
(221) Практикуващ бъл-

гарски семеен лекар (GP) в 
Лондон извършва частни 
прегледи на деца, гинеколо-
гични прегледи, лекува болки 
в кръста, издава болничен 
лист при нужда, извършва 
медицински прегледи за шо-
фьорска книжка, изпраща за 
рентген и кардиограма, MRI 
скенер, кръвни тестове, за 
контакти 07791144002

(219) Тежко ви е на душата, 

болки се обаждат в тялото, 
десетки въпроси напират, а 
отговори не намирате... Аз 
съм опитен фамилен тера-
певт, тел. 07508686230

(219) Професионална по-
мощ при болки във врата, 
гърба, кръста – “секнат кръст”, 
мускули и стави, с акупресура 
масаж. Дипломиран маса-
жист в The College of Chinese 
Medicine и член на Асоциа-
цията на акупунктуристите 
във Великобритания, тел. 
02088802131 и 07903187649, 
Денко Татарлиев

(220) Нека храната бъде ва-
шето лекарство и лекарство-
то – вашата храна, забравете 
за болките в ставите, разши-
рените вени, настинки, грип, 
менопауза, слаб имунитет и 
т.н., тел. 07983143794 

ГЛЕДАНЕ НА ДЕЦА
(219) Гледам деца, имам 

опит и препоръки, тел. 
07903657834

(124) Гледам деца през деня, 
Cricklewood. 07869332713

АВТОУСЛУГИ
(220) Извършвам ремонт и 

диагностика на леки и товар-
ни автомобили на място, за 
контакти - тел. 07407066334

ПРОДАВАМ 
(221) Продавам Honda 

Accord – 2,0 Reg. 2000 година, 
МОТ – април 2012, в много 
добро състояние – за £900, в 
Surrey, тел. 07784860013

УСЛУГИ
(220) Приемам автомобили 

на паркинг, срещу £70 на ме-
сец, тел. 07728005072

(220) Намалете вашата ав-
тозастраховка до 80% с no 
claim бонус от България, тел. 
07553718180

(221) Две бисексуални 
дами с голям опит предлагат 
секс услуги на дами, гос-
пода, групи и партита, тел. 
07466698626 и 0744078873, 
Carrie и Angel

(219) No Claim Bonus писма 
от България (преведени), тел. 
07881892996

(220) Искате да промените 
съдбата си, но не знаете как. 
Аз ще ви помогна,  обадете се 
на тел. 07435232582

(220) Професионален оз-
вучител и DJ със собствена 
апаратура (2000 W) и разно-
образна музика, на вашите 
услуги – за частни партита, 
сватби и рожденни дни, тел. 
07951672222

(220) Шивашки услуги, тел. 
07889140795

(220) Новооткрити бъл-
гарски детски градини на 
Wood Green, квалифици-
рани учители се грижат за 
вашите деца, достъпни цени, 
breakfast club и afterschool 
club, тел. 07809469532

ЗАПОЗНАНСТВА
Мъж търси сериозна жена 

до 34 години, за създаване на 
семейство, тел. 07852403541

Пенсиониран инженер-
химик, 71 г., търся жена над 
40 г., която би искала да 
живее с мен в къщата ми в 
близост до Victoria Park, за да 
споделя живота си с нея, тел. 
07575443254

Блондинка на 51 годи-
ни търси рускоговорящ 
мъж за приятелство, тел. 
07435624249

Момиче си търси прия-
телка (необвързана) за изли-
зане по заведения, клубове, 
шопинг и пр., от 22 до 27 г., 
за предпочитане непушачка, 
тел. 07798551561

Аз не съм съвършена и не 
търся съвършения мъж, а 
другар за съвместно съжи-
телство, Д. 50г., Лондон, тел. 
07922397067

Мъж на средна възраст, 
висок, спортен тип, чисто-
плътен и разкрепостен, желае 
запознанство с незакръгле-
на и освободена дама, тел. 
07401817020, Жоро

Мъж на 43, осигурен, 
със собствена къща, тър-

си незакръглена дама до 40 
г. за сериозна връзка, тел. 
07533835353

Симпатичен мъж търси 
дами до 50 г. с цел приятел-
ство и евентуално съжител-
ство, тел. 07907983612

На 32 г. съм и търся един 
нормален мъж, на който 
идеята за семейство не му 
се струва абсурдна и който 
не се страхува от това, че 
имам дете, тел. 07525370557, 
milena_In@abv.bg

Давам всичко от себе си на 
дами, тел. 07544219719

Очаквам сериозни обажда-
ния от мъже между 50 и 55 г., 
на 07541618483 за запознан-
ство и приятелство

Мъж на 40 г., коректен и 
добронамерен, с постоянно 
жителство в Англия, търси 
сериозна приятелка и евен-
туално брак в бъдеще, тел. 
07907848857, Иво

49 г. свободен, открит, то-
лерантен мъж, който цени 
честността и чистотата на 
отношенията, търси жена, 
която да обича активен в 
духовен и физически смисъл 
живот. Да обича музиката, 
киното, природата и с чув-
ство за хумор да посреща 
трудностите в живота. Тел. 
07747318786, Григори

На 38 г., чистоплътен, чес-
тен, дискретен, предлагам секс 
с екстри и нещо повече, тел. 
07863912139 , Христомир

Жена на 33 години съм, 
която има желание да опита 
с друга опитна жена, тел. 
07731628969

Привлекателно момче иска 
да се запознае с момиче до 
30 г., което търси сериозна 
връзка, тел. 07501815104, 
Антонио

Млад, готин пич, на 25 
г. с опит в секса, иска да се 
запознае с момичета до 40 г., 
за истински секс без никакви 
задръжки, анонимността га-
рантирана, тел. 07951638136

Търся си мъж за секс, до 40 
г., със свободно време, тел. 
07876676796

Симпатичен, атлетичен и 
енергичен търси дама за сери-
озни дела, тел. 07599012593

Як пич на 28 г. си тър-
си мадама за всякакъв вид 
развлечения, разходки по 
всички забележителности 
на Лондон, тел. 07939961496, 
Марио Сладура

Желаем запознанство с 
bi-жена, дискретност, тел. 
07543609155

Симпатична двойка (жена-
та - bi), приема предложения 
за забавления с подобни 
двойки срещу заплащане, 
дискретност, хигиена и ка-
чество, тел. 07788410933

ОБЯВИ

BULSATCOM, 
SATELLITE BG 

в Лондон, доставка 
и монтаж,

18 месечна гаранция,
оригинални 

договори,
тел. 07835911937,

Мариан

www.
vivaescort.com

Секс 
забавлението

за вас
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ЗА ДВУМЕСЕЧНА ОБЯВА
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Редовен превоз от  Англия и 
Шотландия до България и обратно. 

Сигурност и коректност.
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07746471629, Емпреса Мейл Лтд

Tранспортни услуги
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Превозване на 
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Блекбърн – Арсенал 2
Победата над Суoнзи и точката, 

която бе завоювана срещу Бору-
сия Дортмунд в Шампионската 
лига, сякаш възвърнаха леко са-
мочувствието на възпитаниците 
на Арсен Венгер. Добрата новина 
за феновете на лондончани е, че 
Артета се вписа чудесно в съста-
ва и заедно с Ван Перси е готов 
да дърпа колесницата. Бенаюн и 
Жервиньо все още са длъжници, 
но сега имат идеалната възмож-
ност да оправдаят гласуваното 
им доверие. Блекбърн безспорно 
е един от най-слабите отбори в 
Премиер лигата и единствената 
цел пред тима през настоящата 
кампания ще е оцеляването. Едва 
ли обаче домакините имат сили за 
чудо срещу Арсенал.
Астън Вила – Нюкясъл 1

Двата отбора започнаха добре 

кампанията, като не познават 
вкуса на поражението до момен-
та. Факт, който е доста учудващ, 
когато става въпрос за Нюкясъл. 
За разлика от настоящите си до-
макини северняците не успяха да 
затегнат особено стабилно реди-
ците си и успешната им серия до 
момента отдаваме единствено на 
леката им програма. В предишния 
мач свраките гостуваха на КПР и 
успяха да измъкнат една точка, но 
сега срещат по-класен противник 
и според нас е време стомната да 
се счупи. 

Интер – Рома Х
На «Джузепе Меаца» се срещат 

два от претендентите за титлата в 
Италия, които стартираха сезона 
отчайващо. Само за седмица не-
радзурите претърпяха поражение 
като гост от Палермо с 3:4, а след 
това бяха унижени на собствения 
си стадион от Трабзонспор в Шам-
пионска лига. Рома отпадна без-
славно от турнира Лига Европа, 
след като бе отстранен от Слован 
Братислава, а след това загуби и 
от Каляри на «Олимпико». Едва 
ли някой от двата тима сега ще 
си позвили да загуби. Точката е 
добро начало.
Атлетико М – Сантандер 1

В Мадрид все още не са пребо-

ледували раздялата с Форлан, но 
Фалкао и Диего обещаха победи. 
Дюшекчиите имат изключително 
удобен противник през тази сед-
мица и едва ли ще сгрешат.

Лацио – Дженоа 1
Орлите грабнаха точка на старта 

като гост на шампиона Милан, а 
Клозе се отпуши. Звездната селек-
ция, с която разполага наставникът 
Еди Рея, дава предпоставки за нещо 
сериозно през настоящата кампа-
ния и едва ли Дженоа ще има сили 
да спре устрема на столичани.

Сиена – Ювентус 2
В първия кръг Юве разби с 4:1 

Парма и напомни за добрите ста-
ри времена, когато бианконерите 
доминираха не само в Италия, 
но и в Европа. Старата госпожа 
разполага с изключителна мощ 
в предни позиции в лицето на 
Вучинич, Матри, Красич, Тони и 
едва ли тосканци ще успеят да им 
се противопоставят. 

Евиан – ПСЖ 2
От началото на сезона новаците 

показват зъби, но сега срещу себе 
си имат звездната селекция на 
столичани. При такава разлика в 
класите не можем да не уважим 
ставката, която при повечето 
букмейкъри надвишава «2». 

*Актуални прогнози преди 
всеки кръг от големите 
първенства на Европа 
очаквайте в www.passport-
bg.blogspot.com

Лийдс ’74? Челси ’05? Гърция ’04? 
Грубияни, фрашкани с пари, или 
отегчаващи ни до смърт със сурова 
ефективност - това са тимовете, 
които ненавиждаме.

ЕСТУДИАНТЕС, 1968-1969
В опита си да разстроят Милан 

(който води с 3:0 след първия финал 
за Междуконтиненталната купа) от 
Естудиантес спретват специално 
посрещане на росонерите в Буенос 
Айрес: обстрелват ги с топки преди 
началото, заливат ги с кафе и използ-
ват карфици по време на мача. Напа-
дателят на гостите Пиерино Прати е 
пратен в безсъзнание, Джани Ривера 
отнася юмрук, а роденият в Аржен-
тина Нестор Комбин се оказва със 
счупен нос и докато е на носилка, 
го арестуват, тъй като е “избягал не-
легално” в Ботуша. В крайна сметка 
аржентинският диктатор Хуан Кар-
лос изпраща трима от приматите в 
затвора, а треньорът на Естудиантес 
Освалдо Сабедия е нарочен за про-
поведник на “анти-футбола”. 

Основен злодей - Освалдо Са-
бедия

Сабедия дори наема бивши рефе-
ри, които да обяснят на играчите 
как легално могат да „повлияят” 
Милан.

УРУГВАЙ, 1986
На мондиала в Мексико селекцио-

нерът Омар Борас приема “Групата 
на смъртта” прекалено буквално. За 
четири мача урусите си изкарват два 
червени картона, един от които най-
бързият в историята (и показан от 
нашия любим Жоел Киню), а Борас 
е наказан, след като нарича рефера 
“убиец”. Най-известният футболен 
автор в страната - Едуардо Галеано, 
избухва: “Ударихме дъното! Фут-
болът ни непрекъснато се движи по 
ръба на червения картон”. 

Основен злодей - Хосе Батиста
Изгонен в първата минута срещу 

Шотландия заради безмилостна бал-
тия в краката на Гордън Стракан. 

ГЪРЦИЯ, 2004
Гръцкият триумф на Евро 2004 бе 

неочакван и непоносим за гледане. 
О’кей, четата на Ото Рехагел изнесе 
лекция как се контролира мач, без 
да се притежава топката, и тактиче-
ски бе най-грамотна: само Латвия 
имаше по-малко шутове средно 
на мач от елините, Португалия бе 
единственият тим, извършил повече 
нарушения, а броят на натрупаните 
жълти картони остана без аналог. И 
още нещо – Гърция вкара някакви си 
мижави 7 гола. 

Основен злодей - Ото Рехагел 
Герой в Гърция и враг на естетика-

та за всички останали. Три победи с 

1:0 му осигуриха трофея. 

МАНЧЕСТЪР ЮНАЙТЕД, 
2009-2010
Скорошна онлайн анкета показа, 

че Юнайтед са по-мразени и от 
Ryanair. Обяснението - имането на 
червените; Гари Невил; досадният 
успех на Фърги; безконечните продъ-
лжения, липсата на отсъдени дузпи 
за съперника на “Олд Трафорд”... 
нужно ли е да продължаваме? Да не 
забравяме и фамилия Глейзър, за-
ради която през сезон 2009/10 дори 
феновете на дяволите се обърнаха 
срещу отбора си. 

Основен злодей - Гари Невил 
Най-лесният за ненавиждане човек 

в модерната история на футбола (и 
най-обичаният тайно). 

ФРГ, 1982
Докато френският национал Да-

вид Батистон лежи на терена, а 
съотборниците му се страхуват, че 
ще почине, немският вратар Харалд 
Шумахер – тъкмо разбил лицето на 
Батистон, недоволства, че играта 
се бави. Западна Германия достига 
елиминациите след “услужливо” 1:0 
над Австрия, пратило и двата тима 
напред. Този цинизъм кара френски-
ят вестник Liberation да оприличи 
немския футбол на “брутално жи-
вотно, което заслужава да се удави 
в собствената си урина”. 

Основен злодей - Тони Шумахер 
Веднъж бе избран за най-мразената 

личност във Франция, оставяйки 
втори някой си Адолф Хитлер.

ЛИЙДС, 1973-1974
Втората титла на Дон Реви и ком-

пания напомня на всички колко мно-
го мразят и в червата “Супер Лийдс”. 
Тимът, по думите на Джордж Бест, е 
“шибан ритащ кошмар”. Реви често 
е описван като тактически пионер, 
но той е човекът, каращ резервите 
да тръпнат в очакване на мига, ко-
гато ще имат своя звезден шанс да 
пратят някого в болница. Ей, щяхме 
да забравим и обвиненията в коруп-
ция - от собствения им вратар Гари 
Спарк, халфа на Уулвс Франк Мунро 
и мениджъра Боб Стоуки. 

Основен злодей - Били Бремнър
“Скала, обвита с бодлива тел”, 

както го нарече Sunday Times, шот-
ландецът бе странен микс от бру-
талност и брилянтност”.

ЮВЕНТУС, 1997-1998
Бианконерите грабнаха скудетото, 

след като Интер не получи кристална 
дузпа в решителната битка. Реше-
нието не е случайно: Юве извърши 
най-много фаулове в Серия А през 
този сезон (814), но получи най-
малко жълти (65) и червени картони 

(3). Дори “Ла Стампа”, притежаван 
от клубния патрон Джани Аниели, 
отбеляза, че “някои съвпадения са 
прекалено необикновени”. Враговете 
на Старата госпожа продължават да 
тръбят, че подобни аванти стоят в 
основата на бяло-черните успехи у 
дома (41 купи) и в Европа (6). 

Основен злодей – Паоло Монтеро 
Както каза един коментатор, 

“Монтеро би утрепал и собствена-
та си баба за нулево равенство”. 

ФРАНЦИЯ, 2010
Ръката на Анри; лудостта на Рай-

мон Доменек; отблъскващ състав, 
включващ единствените стачници в 
историята на световната купа; секс-
скандалът с Франк Рибери и Сидни 
Гову; изпращането на Анелка вкъщи 
след култовото изречение към Доме-
нек: “Върви да се шибаш, кучи сине”... 
Дори Зидан бе омърсен и му се на-
ложи да обяснява, че не е насъсквал 
играчите срещу Доменек. 

Основен злодей – Раймон До-
менек

Кошницата бе пълна с развалени 
яйца, но архитектът на цирка бе 
треньорът.

МК ДОНС, 2004-2005
М К  Д о н с  о т к р а д н а  н а й -

безцеремонно историята и мястото 
в Лигата на Уимбълдън. След това 
изкуственият клуб се премести в 
Милтън Кейнс – нов град с бетонни 
крави за атмосфера. Тимът се изложи 
в първия сезон в Лига 1, избягвайки 
пропадането благодарение на факта, 
че Рексъм загуби 10 точки заради фи-
нансови проблеми. МК Донс спечели 
някои симпатии с изпадането си през 
2006 и връщането на трофеите на 
АФК Уимбълдън година по-късно, 
но все още дразни. 

Основен злодей – Пийт Уинкъ-
лман 

Целият правен фарс се ражда 
именно в неговата глава и тази на 
съсобственика Чарлз Копъл.

ДИНАМО БЕРЛИН 1985-1986
Отборът на тайната полиция 

ЩАЗИ. Изкуствено творение (на 
играчите на Динамо Дрезден е за-
повядано да се преместят в Берлин 
през 1985), Динамо Берлин получава 
неприлично голяма подкрепа от боса 
на ЩАЗИ Ерик Милке – отсъдени 

дузпи невидимки и толкова добавено 
време, колкото трябва на състава 
да вкара гол. Гнетът на тима придо-
бива такива размери, че осмата му 
поредна титла през 1986 провокира 
национален протест в един от най-
репресираните райони на Европа. 

Основен злодей – Ерих Милке
Влиянието му е толкова презирано 

от феновете, че те наричат тима 
Elf Schweine (11 свине).

МАРСИЛИЯ, 1992-1993
Арогантна и корумпирана до 

мозъка на костите. Марсилия на 
Бернар Тапи си урежда две на-
ционални титли. Скандалът избухва, 
когато на Валансиен е предложено 
да полегне точно преди финала в 
Шампионската лига през 1993-та. 
Треньорът на Валансиен Боро При-
морац получава оферта на стойност 
66 хиляди паунда. Тапи е пратен в 
затвора, а Марсилия – безцеремонно 
запокитена в долния ешелон и извън 
борда на евротурнирите. 

Основен злодей – Жан-Жак Ей-
дели 

Халфът е свързващото звено в 
машинациите на Тапи. В крайна 
сметка лежи на топло само 17 дни. 

ИНТЕР 1963-1964
Интер на Хеленио Херера е Дарт 

Вейдър на европейския футбол. 
Вече недолюбвани от пресата заради 
успешното прилагане на катеначото, 
през 1965-а нерадзурите се сдобиват 
с още повече врагове след полуфина-
ла за КЕШ срещу Ливърпул. Във вто-
рия мач Интер печели с 3:0, след като 
един от головете пада директно от 
непряк свободен удар, а друг – след 
избита от ръцете на вратаря Томи 
Лоурънс топка. По-късно унгарският 
рефер Вадаш признава, че е отказал 
пари, достатъчни да си купи повече 
от пет мерцедеса, за да помогне на 
Интер срещу Реал Мадрид през 1966 
г. Увреждането, причинено от милан-
ския гранд на калчото, продължава 
с десетилетия. 

Основен злодей – Армандо Пики 
Позицията на метача е гръбнакът 

на цялата грозна приумица на Хере-
ра. 

БАЙЕРН, 1995-1996
И настоящият ФК Холивуд е 

дразнещ, но не толкова, колкото по-

стоянните караници между Лотар 
Матеус и Юрген Клинсман. Известен 
като Кресльото, Матеус веднъж ца-
пардосва холандски турист с репли-
ката “Хитлер май те е пропуснал” и 
ненавижда Клинси така силно, че на 
Берти Фогтс му се налага да извади 
либерото от състава си за Евро '96. 
Придирчивият треньор Ото Реха-
гел (пак ли тоя?) спори постоянно 
с Франц Бекенбауер, който пък не 
може да диша стила на Ото и му 
бие шута три дни преди финала за 
Купата на УЕФА. През 1999, когато 
Байерн среща Юнайтед в спора за 
ШЛ, повечето немци дерат гърла 
за...Юнайтед.

Основен злодей – Лотар Матеус 
Отношението му към съотбор-

ници и съперници символизира аро-
гантността на онзи отбор. 

АРСЕНАЛ, 1994-1995
Виковете “скучен, скучен Арсе-

нал” бяха най-интересното, което се 
случи под ръководството на Джордж 
Греъм, откакто той надлъга Кени 
Далглиш в битката за титлата през 
1989. Пол Мърсън се бореше с ма-
ниите си месеци наред, Греъм бе из-
ритан за вземане на подкуп, а Дейвид 
Сиймън бе позорно прехвърлен от 
центъра от Наим във финала за КНК. 
Всенародната радост в Англия след 
успеха на Сарагоса е доказателство 
за жалкото битие на Арсенал под 
крилото на Греъм. 

Основен злодей – Тони Адамс 
Поркаше здраво, а още по-кофти 

бе, че след това често сядаше зад 
волана.

ЧЕЛСИ, 2004-2005
„Най-великият” треньор на света, 

дразнещо богат руснак и състав, 
бъкащ от алчни наемници – при-
чините да мразим Челси в първия 
сезон на Жозе бяха железни. При 
Специалния сините се превърнаха от 
симпатичния губещ в изключително 
несимпатичния и ефективен победи-
тел. Лондончани станаха шампиони 
с рекордните 95 точки, допускайки 
само 15 гола. Добре, че на сцената 
се появи Сити, за да вземе малко от 
синята стигма. 

Основен злодей – Питър Кениън 
Най-големият лакомник, а дори 

не беше играч. Никой не понасяше 
присъствието му на “Стамфорд 
Бридж”. 

Най-мразените отбори 

кампанията, като не познават
вкуса на поражението до момен-
та Факт който е доста учудващ

два от претендентите за титлата в
Италия, които стартираха сезона
отчайващо Само за седмица не-

ледували раздялата с Форлан, но
Фалкао и Диего обещаха победи.
Дюшекчиите имат изключително

разпол
в пред
Вучини
едва ли
се прот

Букмейкър

в историята

Страницата подготви 
Явор Пиргов
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Матеус или Кота Нула

Явор Пиргов
На опера, на опера,
отиваме на опера,
по дяволите футбола
отиваме на опера!
Този закачлив рефрен бе любим 

на футболните фенове в България 
преди години. Горе-долу по вре-
мето, когато цял един народ не 
спираше да скандира имената на 
Боби Михайлов, Данчо Лечков, На-
ско Сираков, Ицо Стоичков, Емо 
Костадинов и останалите герои от 
Пеневата чета.

Кой ли си е помислял тогава, 
че ще дойде ден, в който благо-
дарение точно на тези всенародни 
любимци ще сме готови наистина 
да загърбим най-популярната 

игра и, както казва 
Модерния ляв, да си 
таковаме таковата на 
лелите си. Всъщност 
няма смисъл ние да 
си таковаме таковата, 
защото Боби и компа-
ния, които вече една 
петилетка се ширят в 
меките кресла на БФС, 
избързаха и те ни тако-
ваха таковата.

Че България никога 
не е била сред елита на 
европейския и свето-
вен футбол - не е била, 
но подобен срам, какъ-
вто изживяваме на-

последък, едва ли и най-големите 
ни врагове са ни пожелавали. И 
най-сериозното доказателство за 
абсолютната девалвация на на-
шенските ритнитопковци са не 
само сухите цифри, които се сриват 
по-бързо от лева през 1997-ма, а 
отношението, което демонстри-
раха иначе толкова толерантните 
англичани по време и след мача 
между националните отбори на 
двете страни. 

Започна се от трибуните на «Ва-
сил Левски», където британските 
фенове започнаха иронично да 
скандират по адрес на възпита-
ниците на Лотар Матеус: «Вие 
сте прикрити шотландци». Всеки, 
който поне малко е запознат с от-

ношенията между тези два народа, 
обитаващи Острова, ще знае, че по-
добно сравнение е по-тежка обида 
от това Ицо Стоичков да ти такова 
таковата.

Вторият удар дойде след края на 
мача, когато Глен Ходъл и Гарет Са-
утгейт отделиха точно 90 секунди, 
за да коментират трикольорите. 
«Не знам дали да се радвам на 
този успех, защото според мен тези 
момчета не могат да играят дори 
в нашата Първа лига», лаконичен 
бе екснаставникът на трите лъва, 
а бившият капитан на поданици-
те на кралицата допълни само, 
че 90-те минути в София са били 
елементарно упражнение за Фабио 
Капело и избраниците му и един-
ственото хубаво нещо е, че е видял 
Лотар Матеус с наведена глава. А 
иначе вманиачените по футбола и 
националния си отбор английски 
журналисти не поставиха дори и 
малка снимка от мача на първите 
страници на вестниците си. Допи-
ските им бяха сбутани назад малко 
след обявите за платени секстеле-
фони. Диагнозата бе поставена: 
Не ставаме.

Малко след това я потвърдиха 
и швейцарците. Ама наистина не 
ставаме! 

Да напише човек спортно-
технически анализ на играта на 
българските национали в тези 
евроквалификации е равносилно 

на това да си направи доброволно 
интелектуално харакири. Ша-
марът, който получихме това лято, 
е толкова звучен, че ще ни държи 
влага дълго време. Просто защото 
вече съвсем не ставаме. 

Не ставаме, защото имаме безу-
словно най-некадърното ръковод-
ство на БФС в цялата ни история 
начело с Борислав Михайлов. На 
«Иван Асен II» са прегърнали 
максимата «Глупостта не търпи 
окови» като измръзнал циганин 
нафтова печка. Често народът ни 
се майтапи, че под фуражка акъл 
не вирее. В случая фуражката е за-
менена с присадена коса. А в някои 
случая и такава липсва.

Не ставаме, защото за чужд тре-
ньор, какъвто повечето искахме 
за този национален отбор, ни на-
тресоха възможно най-калпавия. 
Изгониха го от Австрия, Сърбия, 
Израел, Унгария, а в родината му 
не искат и да чуят за него, но ние 
го приютихме. Хак да ни е. Матеус 
е поредният пример през послед-
ните години за провален велик 
футболист на поста селекционер. 
И втори такъв на нашите. Но в 
случая влюбчивият немец ни е 
най-малкият проблем.

Не ставаме, защото от футбо-
листите ни и чеп за зеле не става. 
Тези примадони са толкова нагли 
и с изкривено мислене, че не се 
трогват, дори когато ги мачкат, 

тъпчат, унижават. 
Не ставаме, защото собствени-

ците на клубове са карикатури на 
истински собственици и управ-
ленци. Може би с 1-2 изключения 
в момента в А група всички са 
«хвани единия, удари другия». 
Наравно с Михайлов и компания 
те са другата основна причина да 
прокопаем дъното това лято на 
клубно и национално ниво.

Не ставаме, защото и тези, които 
се имат за журналисти сред нас, си 
нямат и понятие какво точно значи 
тази дума. Повечето, събрани от 
кол и въже, създават ореола на 
звезди на родните ни футболни 
женчовци и чалгари, чиито харак-
тери, визии и маниери само това 
чакат, за да научат походката с 
дините под мишниците. Проповяд-
ването на лицемерен морал, затва-
рянето на очите и автоцензурата 
са им най-силните дисциплини, с 
които отдавна превърнаха профе-
сията в най-древната – по-древна 
и от «онази». 

Не ставаме, защото и феновете 
ни не са фенове. Апатията дотол-
кова е обсебила масата привърже-
ници, че след всеки един провал 
предпочита да иронизира, да се 
надсмива и шегува. И така всеки 
път. Не ставаме, защото никой в 
момента не си тежи на мястото... 
По дяволите футбола, наистина 
отиваме на опера!

Дидро, sportcafe.bg
На президента на БФС му се 

изприщи устата да обяснява 
как новият договор на Лотар 

Матеус е формалност. Не за-
висел от мачовете с Англия и 
Швейцария, защото те не са 
от значение за класиране. След 

двете логични загуби - ново 
двайсе - Матеус е на ръба, 
защото Изпълкомът имал 
„некои съображения». И в 
публичното пространство се 
завихриха имената на Любо 
Пенев и Краси Балъков, които 
били фаворити на силните 
хора от БФС.

Решението ще знаем скоро. 
Всъщност то май вече е решено, 
че хер Лотар си заминава. По-
раженията от Беларус, Англия 
и Швейцария ще дадат до-
статъчно основание на ръково-
дителите от ул. „Иван Асен» да 
прибегнат до любимия си ход, 
казвайки от камбанарията си: 
„Нали искахте чужденец, ей ви 
чужденец, видяхте какво по-
стигна». С което те ще изпълнят 
и традиционната си терапия 
върху родния футбол, която 
невинаги има еднакво лице, но 
обикновено води до един и същ 
резултат - зануляване.

Матеус не е някакъв страхо-
тен треньор. Но определено е 
личност, която не обича прова-
лите. Резултатите му в офици-
алните мачове до последните 
два бяха приемливи с оглед на 
материала, с който разполага. С 
уговорката, че пое отбор, който 
вече така или иначе нямаше 
как да се класира, започвайки 
с хендикапа на две последова-
телни поражения.

Победа в Уелс, ремита с 
Швейцария и Черна гора, сега 
двете загуби. Матеус е из-
пробвал над 20 напълно нови 
национали, подмени почти 
изцяло състава, който започна 

квалификациите и ...успя да се 
скара с половин отбор футбо-
листи. За една година ги няма 
след конфликти с треньора 
Димитър Рангелов, Станислав 
Ангелов, Георги Пеев, Станис-
лав Манолев, Валери Божинов. 
Е, и? Отборът е станал по-лош 
ли? Или пък е осиротял от 
глобите на 8 национали, които 
нарушиха нагло заповедта на 
селекционера си в Минск и се 
направиха на тарикати?

Но писмата на Манолев, За-
нев, Бодуров, Божинов и кой 
ли още не явно са достатъчно 
основание за БФС да не иска 
Матеус да остане. Обадиха се 
даже футболисти като Мишо 
Александров, който също ко-
ментира националния селек-
ционер. Това е малко като 
бойкота на Киряков през 1996 
г. Никой не го вика, ама той 
нямало да играе за отбора. 
Божинов сега също е в такава 
абсурдна ситуация. Футболи-
стите на България, известни 
със своята неизвестност по 
света и познати със своя стра-
ховит талант да се провалят у 
нас, изригнаха срещу треньора 
си. По същия недодялан и леко 
смешен начин, по който се 
представят и на терена. Оби-
дите в техните уста са си чиста 
проба комплимент за Матеус.

Та лошият Лотар трябва да 
бъде заменен. Кампанията по-
веде този, който от 6 години 
знаел рецептата. Но не ни я каз-
вал, явно, за да го оценим сега, 
когато направи революцията в 
родния футбол. Данчо Лечков 
изпъкна с гениалната идея да 

назначим Любо Пенев за нацио-
нален селекционер и да обявим 
нулева година. Без очаквания, 
без преследване на класиране. 
Чудесно! Ами то всяка година 
от управлението на Лечков и 
компания досега си изглежда 
нулева, защото ние никъде не 
се класираме. А господинът 
от Сливен вероятно застана 
зад футболистите от породата 
„Антитреньор”, защото той са-
мият бе доста конфликтен като 
играч и си тръгна със скандал 
от всеки задграничен клуб, в 
който игра.

Добре де - Любо е вариантът 
на половината Изпълком. Но 
какво правим с поста му в Ли-
текс? Дежа вю, защото преди 
3 години имахме този казус с 
Мъри Стоилов. Няма съмне-
ние, че Гриша Ганчев ще е 
съгласен да стане началник на 
Любо и на двете места (като 
бос на Литекс и член на Изпъ-
лкома). Но дали е редно? Дали 
няма да доведе до смесване на 
интересите, ако можем так-
тично да избегнем очевидната 
дума „конфликт»?

А и Пенев е доказал, че таки-
ва, дето вкарват каси бира по 
стаите, най не ги обича и бързо 
ще пламне нов скандал в от-
бора. Тогава Изпълкомът как 
точно ще се позиционира? Пак 
ли ще подкрепи „златните» си 
и некласиращи се за никъде 
момчета, или пък ще застане 
на страната на селекционера? 
Защото скандалът в Минск 

доказа, че в отбора има богопо-
мазани. Докато футболистите 
в нашия футбол са по-важни 
от хората, които ги ръководят, 
това ще е положението. Вечна 
нулева година.

Другият вариант бил Краси 
Балъков. Да, но човекът си 
има отбор, и то с традиции и 
фенове. Вероятно Бала няма 
да иска да си сложи главата в 
торбата, защото националният 
отбор на България в това му 
състояние е последен приют за 
треньора. След като те набият 
навсякъде с него, вратите в се-
риозния футбол са заключени, 
а визитката - лекьосана. Да не 
говорим, че манталитетът на 
Балъков е на светлинни го-
дини от шуро-ганьовщината, 
която цари около Борислав 
Михайлов. Самият президент 
в момента е в много силна по-
зиция с избирането си в ръко-
водството на УЕФА и вместо да 
се използва това, хората около 
него продължават да си дреб-
нят и циклят в малките лични 
игри и войни. 

Именно заради лични от-
ношения и неприязън БФС 
никога няма да се обърне към 
работлив треньор, който си 
има принципи и не разчита на 
връзкарство. Такъв например е 
Илиан Илиев. Но малките хора 
с малките си войни от голямата 
сграда на „Иван Асен» за таки-
ва като него не искат и да чуят. 
Традициите в БФС са за това, 
да не се нарушават.

По дяволите футбола, 
отиваме на опера!
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Българско училище 
към Посолството на България в Лондон
Член на Асоциацията на българските училища в чужбина, ли-

цензирано към МОМН (дипломите се признават в България) - до 
момента най-голямото българско училище зад граница

- Директор - Снежина Мечева
- Годишна такса: £110 за цялата година, в която влизат учебниците 

и учебните тетрадки
- Брой ученици за 2010/11 учебна година – над 250
- Предмети, които се изучават по програма и учебници, одобрени 

от МОМН: Български език и литература; Човекът и обществото 
(география и история в 3. и 4. клас); История на България (5. и 6. 
клас); Извънкласни занимания: Народно пеене (10 часа годишно), 
Народни хора (15 часа годишно), Киноклуб (6 часа годишно), Теа-
трален клуб (6 часа годишно)

- Групи - Неделна група „Азбукарче” (Занятията се провеждат 
в неделя: I-ва група: 4- и 5-годишни (10.00 – 11.45 ч.), II-ра група: 
6-годишни – Предучилищна (12.00 – 13.45 ч.), III-та група: Огра-
мотителна - в помощ на деца, които не владеят добре български 
език (13.45 – 15.30 ч.)

- Класове - Понеделник 1. клас: 16.45 - 18.30 и 2. клас: 18.30 – 20.15; 
Вторник 3. клас: 16.45 - 19.25 и 4. клас: 17.25 – 20.15; Извънкласна 
дейност – народно пеене; Сряда, 5. клас: 16.45 – 19.25 и 6. клас: 
17.25 – 20.15; Четвъртък 7. клас: 17.00 – 17.25, извънкласна дей-
ност – народни танци; Петък 8. клас: 17.00 – 19.25; Събота 9. клас: 
11.30 – 13.30, 10. клас: 13.30 – 15.30, 11+12-и клас: 15.30 – 17.30, 
извънкласна дейност: киноклуб и театрален клуб.

186-188 Queen’s Gate, London, SW7 5HL
Тел.: 2075849433 и 02075849400

Българско школо „Васил Левски” –
 Barking, Лондон

- Директор – Милена Везенкова 
- Учебните часове на всички класове се провеждат в събота и 

неделя, като за учебната 2011/2012 ще са:
Съботни групи:
Предучилищна група - от 9.00 до 11.00 ч.                        
Първи клас А - от 11.00 до 13.20 ч. 
Първи клас Б- от 13. 20 до 15. 40 ч.
Пети клас- от 13.20 до 16.00 ч.
Шести клас- от 16.00 до 18.40 часа                                          
 - Капацитет за 2011/12 - неограничен
- Възрастови паралелки - от предучилищна група( 5-6 годишни 

деца)  до 6-ти клас
- Занятия: 1 клас - „Български език и литература» и «Роден край»; 

2 клас - «Български език и литература»; 3 клас - «Български език 
и литература» и «Човекът и обществото»; 4 клас -»Български език 
и литература» и «Човекът и обществото»; 5 и 6 клас – «Български 
език и литература» и «История и цивилизация»; Предучилищна 
група - курс по разговорен български език и буквите от българ-
ската азбука.

Unit 7, Abbey Park Industrial Estate, Abbey Rd, Barking, Essex IG11 7BT 
Тел. 07852125275 и 07547010920, ventexbg@btinternet.com, www.bgshkolo.

co.uk

Българско школо „Розова долина” – 
Tottenham Hale, Лондон

- Директор – Милена Везенкова 
- Учебни часове през 2011/12: 
Понеделник от 17.00 до 19.00 ч. (учебни занятия предучилищна група), 
Вторник Kлуб Народно творчество от 16.00 до 17.00 часа и 
от 17.00 до 19.00 ч. (учебни занятия 2-ри А клас), 
Сряда от 16.30 до 19.10 ч. (учебни занятия 3-ти клас), 
Четвъртък от 16.30 до 18.50 ч. (учебни занятия 1-ви клас) и 
Клуб Народно творчество от 19 до 19.30 часа, 
Петък от 16.00 до 18.00 часа ( учебни занятия 2- ри Б клас) и 
Клуб Народно творчество от 18. 00 до 19. 30 часа.
- Капацитет за 2011/12 - неограничен
- Възрастови паралелки - Предучилищна група , 1- ви, 2- ри, 3-ти клас 
- Занятия: Предучилищна група – „Курс по разговорен български език 

и буквите от българската азбука”, 1 клас - „Български език и литература» 
и «Роден край», 2  клас - «Български език и литература», 3 клас- «Българ-
ски език и литература» и «Човекът и обществото» 

15 Garman Road, Tottenham, London, N17 0UR
Тел. 07852125275 и 07547010920, ventexbg@btinternet.com, www.

bgshkolo.co.uk
Българско начално училище „Букваран” – 

Leyton, Лондон
- Директор – Людмила Юнакова
- Капацитет – 30 деца 
- Организация на учебния процес – обучение в малки групи на деца 

от 6 до 14 години 
- Седмично разписание – по 4 учебни часа на седмица
- Обучение в събота и неделя - начален час 10.00 часа
Учебен план за 2011/12 година:
    - Учебен предмет – „Български език и литература” - Предучилищна 

група (124 уч. часа годишно), 1.ви-4.ти клас (108,5 уч. часа годишно) 
    - Учебен предмет - „Роден край” – 1.клас (31 уч. часа годишно)
    - Учебен предмет - „Човекът и обществото” – 3. клас (48 уч. часа 

годишно) и 4. клас (32 уч. часа годишно)
 388-392 High Road Leyton, E10 6QE
Тел. 077 7259 1410 и 079 8435 2055, bukvaran@yahoo.co.uk

Българско училище „Боянь Мага”
- Директори - Зорница Петкова, Димитрина Ангелова
- График на занятията – петък от 16.30 до 19.30 и събота 

от 10.00 до 17.00
- Капацитет - 390 деца 
- Възрастови паралелки - деца от 5 до 19 години, подгот-

вителна група „Букварче”
- Учебни предмети – „Български език и литература”, 

„История на България”,
„География на България”
- Извънкласна дейност - народни танци, музика, изобра-

зително изкуство, театър, 
шахмат, детски хор,, Зорница'', фолклорен ансамбъл ,,България»
Mayfair Library, Mayfair, 25 South Audley Street, London, 

W1K 2PB
Тел. 07919022006 (Д. Ангелова), 07563386570 (И. Илиева), 

info@boyanmaga.org, www.boyanmaga.org

Българска школа към Асоциацията на 
българската общност 

област Medway (Югоизточна Англия)
- Директор - Юлияна Бест
- Tакса – 6 паунда за занятие. Часовете се провеждат всяка събота 

през училищно време от 10.00 до 12.00.
- Предмети, които се изучават по програма и учебници, одо-

брени от МОМН, са: 
„Български език и литература” и „Човекът и обществото” (гео-

графия и история в 3. и 4. клас)
- Групи и класове – 1 - 5 клас; предучилищна група; факултативна 

група за деца, които не говорят добре български език.
- Извънкласни занимания - народни танци (12.00 - 13.30 ч.); група 

за майки с деца до 4 години - приказки на английски език в Библио-
теката към гимназията; Българска секция с книги в библиoтeката 
в Рочестър; английски език за българи

Гимназия “Tомас Авелинг, Rochester, Kent, МЕ1 2 UW
bgcommunitymedway@yahoo.co.uk, www.abcim.org.uk

Българско училище - Godalming
област Surrey, (Югоизточна Англия)

- Директор - Петър Минчев 
- Занятията са в събота от 13 до 17 часа и на този етап обхващат 

ученици само от 1. клас, през учебната 2011/12 ще бъдат включени 
и учениците от 2. клас, ще стартира и предучилищна група 

- Учебни предмети - български език, роден свят, околен свят и арт
- Капацитет – няма лимит за записване на ученици
Leasure Centre, Broadwater park, Godalming GU7
Тел. 07958498217 и  07799768768

Българско школо „Звънче” - Camberley 
(към Посолството на България в Лондон)

област Surrey, (Югоизточна Англия)
- Директор - Филка Ананиева 
- Към момента в школото учат 11 ученици

- Учебни предмети (по програма и учебници, одобрени от 
МОМН) – „Български език и литература”, „Човек и общество” (3. 
и 4. клас), „История на България” (5. и 6. клас)

- Извънкласни занимания - народно пеене (5 часа годишно), 
народни хора (10 часа годишно), киноклуб (14 часа годишно), 
театрален клуб (14 часа годишно)

- Групи и класове: Петъчна група „Азбукарче” (1-ва група – 4-, 5-, 
6-годишни – от 15.30 до 17:30 ч.); Петък 1 – 3 клас – „Човек и обще-
ство”, история; Събота 1., 2., 3., 4. клас от 14.00 до 17.30 ч.; Четвъртък 
7. клас от 17.00 до 17.25 ч., извънкласна дейност – народни танци; 
Събота 8., 9., 10., 11., 12. клас от 10.30 до 12.30 ч., извънкласна дей-
ност: киноклуб и театрален клуб

Camberley, Surrey, 30 Saddleback Rd, GU15 4BT
Тел. 01276 932 377 и 07894142470

Българско училище “Азбука” 
в Дъблин, Ирландия

Училището е член на Асоциацията на българските училища в 
чужбина и дипломите му се признават в България

- Директор - Татяна Аданова 
- Такса - 30 евро за един месец за дете, в която влизат учебниците 

и учебните тетрадки; 45 евро за две деца; 55 евро за 3 деца. 
- Учебните часове се провеждат всяка неделя (без ваканциите) 

от 10.30 до 14.30 ч.
- Капацитет – към момента в училището се обучават 57 деца
- Класове и групи: Детска група от 3 до 5 години; клас с изучава-

не на български език като втори (за деца, в семействата на които 
българският не е основен говорим език); Подготвителна група и 
1. клас; 2. и 3. клас; 5. и 6. (смесен) клас 

- Извънучилищна дейност – всеки петък вечер от 19.00 до 20.30 
ч. в сградата на училището се провеждат репетициите на танцовия 
състав „Ритъм” 

- Учебни предмети (по програма и учебници, одобрени от 
МОМН): „Български език и литература” (1.-6. клас), „Роден край 
за първи клас” – ще бъде включен в програмата от следващата 
учебна година, „Човек и общество” (3. и 4. клас) - в програмата от 
следващата учебна година, „История и цивилизация” (5. и 6. клас), 
Програмата „Моливко” за най-малките - Детската група

До края на тази учебна година адресът на училището е:
Lantern Centre, 17 Synge Street, Dublin 8
От  началото на септември училището се мести в сградата 

на колежа St Conleth’s:
28 Clyde Road, Ballsbridge, Dublin 4 
Тел.  +353 (0) 868 936739,  administrator@bschoolie.eu , www.

bgschoolie.eu

Училище „Любознание” в Корк, Ирландия
- Директор – Мира Кръстева
- График на занятията за всички групи - всяка събота от 10.30 

до 13.30 ч.
- Групи: Детска група - предучилищна подготовка - 3 до 6 години; 

Начална група – 1. и 2. клас 
- Учебни предмети - български език и литература
Riverpark House, Marina Commercial Park, Centre Park Road, Cork
Тел. +353 (0) 212348761 и +353 (0) 858351293,  mira@im-x.com, 

www.luboznanie.com

Българската учебна година на ОстроваБългарската учебна година на Острова

Неделни групи: 
Втори клас- от 11.00 до 13.00 ч.
Трети клас- от 13.00 до 15.40 ч.
Четвърти клас- от 15.40 до 18.20 ч.
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Ясновидката

ДАНИЕЛА ПОМАГА от раз-
стояние, разрешава вашите 
проблеми, прави бяла магия 
за любов, събира разделени 
двойки, отключва късмет, 
прави бизнес прогнози. 
0885 98 31 94, 0897 48 58 47

ГИМНАСТИКА
ЗА УМА

1. Учителите по математика в Древ-
на Елада се наричали...

А. Архимеди
Б. Аритмолози
В. Калкулатори
Г. Инженери
2. Коя от тези книги е първа в Би-

блията и Тората?
А. Изход
Б. Второзаконие
В. Битие
Г. Книга на числата
3. Как се нарича страхът от пая-

ци?
А. Аритмофобия
Б. Арахнофобия
В. Ентомофобия
Г. Инсектофобия
4. На флага на коя държава стои тра-

диционният й символ – кедърът?
А. Израел
Б. Сирия
В. Ливан
Г. Иран
5. При ледените червеи тя е 10, при 

ехидните – 22, при козите – 40, а при 
хората...

А. 32
Б. 36,6
В. 46
Г. 2
 6. Какво изучава науката мирме-

кология?
А. Мебелите
Б. Мостовете
В. Минералите
Г. Мравките
7. Колко имена има Аллах, според 

исляма?
А. 999
Б. 99
В. 7
Г. 101
8. В САЩ има какви ли не празни-

ци, един от изброените обаче не се 
чества там, а в Япония:

А. Ден на тъщата
Б. Национален ден на хотдога
В. Жените бизнесмени
Г. Празник на голите хора
9. Колко морета има на Земята?
А. 500-700
Б. 30-50
В. 100-200
Г. над 1000
10.Кое най-голямото море?
А. Саргасово море
Б. Арабско море
В. Адриатическо море
Г. Средиземно море
11. Коя е най-високата темпера-

тура, регистрирана в световния 
океан?

А. 40,4 С
Б. 28,3 С
В. 36,1 С
Г. 32,7 С
1 2 .  И н д и а н ц и т е  в 

продължение на векове 
използвали какаовите 
зърна като...

А. Лекарство
Б. Средство за разпла-

щане
В. Украса
Г. Храна за животните 
ОТГОВОРИ – 1. – В; 2. – 

В; 3. – Б; 4.- В; 5. – Б; 6.- Г; 
7. – Б; 8. – Г; 9.- В; 10. – А; 
11. – А; 12.- Б

Законите на Мърфи
Ако нещата вървят на зле, бъдете сигурни, че те ще станат по-зле!
Нищо не е толкова лесно, колкото изглежда.
Всяко нещо продължава повече, отколкото ние очакваме.
Ако съществува вероятност няколко неща да тръгнат зле, то ще се случи това от тях, което ще 

причини най-много поразии.
Ако едно начинание може да бъде провалено по 4 начина и ние отстраним и четирите, то веднага 

се появява пети, който го проваля.
Ако оставим нещата да се развиват от само себе си, положението се променя в посока от лошо 

към по-лошо.(Ако се намесим — също).
Когато човек реши да свърши нещо, което отлага отдавна, веднага се появява друго.
Всяко решение поражда нови проблеми.
Нищо на този свят не може да се извърши безгрешно, грешките са по-упорити от нас.
Истинският характер на нещата е винаги скрит.
Майката природа е на страната на скритите дефекти.
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Кое е общото между най-
лонов плик и глава на блон-
динка?

 - И двете са прозрачни.
***Харемът на един султан се 

намирал на 5 километра от 
двореца му. Всеки ден султанът 
пращал един слуга за ново 
момиче. Султанът доживял до 
105, слугата умрял на 30. 

Изводът е, че не жените 
убиват мъжете, а бягането 
след тях.

***Благодарение на развитието 
на науката учените, занимава-
щи се с генетични изследвания, 
са създали нов хибрид: кръсто-
ска между златна рибка и аку-
ла. Новият хибрид изпълнява 
по три желания. Последни. 

***В училище учителката каз-
ва:

- А сега, деца, ще изучаваме 
буквата «х».

Иванчо вдига ръка:
- Аз да кажа, аз да кажа! 
- Млъквай, Иванчо. Ти още 

за буквата «п» не си довел баща 
си в училище.

***Свещеникът се обръща към 
всички, които са изпълнили 
църквата:

- Вие искате да помоля Бог 
да изпрати дъжд и да спаси 
вашите насаждения. Но това 

няма да стане. Бог помага само 
на тези, които вярват в него. А 
вие всички сте дошли за дъжд, 
но нито един от вас не си е взел 
чадър...

***Блондинка и брюнетка се 
разхождат в парка. Брюнетката 
казва:

- Я, виж, умряла птичка. 
Блондинката поглежда към 

небето и казва:
- Къде е, къде е? 

***Семейство се прибира от 
отпуска. Жената мълчаливо 
започва да разопакова багажа. 
Съпругът я прегръща:

- Е, все пак почивката ни не 
беше пълен провал, скъпа... 
Помисли си само колко много 
хора никога не са виждали ле-
дени висулки по палмите.

***Дете пита баща си:
- Тате, какво е пари? 
Бащата отговаря:
- Лимузини, шампанско и 

красавици..
- А какво е да нямаш пари? 
- Трамвай, айран, майка ти.
***
- Знаеш ли, сутрин по теле-

визията има много хубаво пре-
даване по аеробика! Защо не 
правиш упражнения по него, 
за да отслабнеш? 

Flat 2, 137 St. Johns Road, Walthamstow  London, E17 4JH

спожице? 
- О, да! Вече цял час, защото 

не мога да ги спра.
***Дете молец и майка му стоят 

в гардероба.
- Мамо, до полетим! 
- Не, ще стоим тука и ще 

гризем това кожено палто.
- Жалко - отвърнал малки-

ят молец. - А вчера, като си 
полетях, толкова много ми 
ръкопляскаха.

nnn 
В магазина купувач се обръ-

ща към привлекателната про-
давачка:

- Госпожице, бихте ли ми 
помогнали? Бих искал да купя 
подарък за рождения ден на 
брат си. Какво ще ми пред-
ложите за мъж, който има 
всичко? 

- Какво ще кажете за моя 
телефонен номер? - отговаря 
продавачката. 

Кое е общото между най-
лонов плик и глава на блон-

- Вие иска
да изпрати 
вашите наса

няма да стане
на тези, които

СМЕХОТЕРАПИЯСМЕХОТЕРАПИЯ

ка на пътниците.
***Къща, дворче, градинка. 

Внукът пита:
- Дядо, защо поливаш цве-

тята с машинно масло? Нали 
ще увехнат? 

- Остави цветята, гледай 
картечни цата да не ръждяса. 

***Отдавна ли карате ски, го-

- Пробвах, но все стигам 
само до първото упражнение 
- «отворете прозореца».

***Двама студенти пият:
- Не се притеснявай толкова, 

ако ни изгонят от университе-
та, ще върнем бутилките и ще 
се запишем платено. 

***Влиза бременна при док-
тора. Докторът си пише нещо, 

не поглежда към нея. - Док-
торе, бременна съм. 

- Честито! Следващият.
***Богат папуас пътува в първа 

класа на луксозен параход. 
Сяда да обядва. Келнерът му 
носи менюто, папуасът го 
разглежда дълго, не си харесва 
нищо и казва:

- Я по-добре ми дайте списъ-
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